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I també en aquest número: 
> David Canyet, subcampió del món de patinatge
> Cassà presenta candidatura com a Capital Mundial de la Sardana 2025
> La pista de volei-platja, projecte guanyador dels pressupostos participatius
> El GREC culmina la primera fase de recuperació de "joies de l'església" 
> Guardó de reconeixement als 106 anys de la pastisseria Selvana
> Entrevistes amb:
 > Ari Mestres, subcampió d'Espanya de supermoto 
 > Marta Gras, una cassanenca de safari permanent a Kenya
> Aquest exemplar inclou pòster amb els esportistes de la UD Cassà 22/23 
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Editorial Opinió

La recuperació de l’activitat quotidiana i la demostració que la pandèmia ja ha 
quedat ben enrere l’hem tingut aquest any amb la plena recuperació del festival 
Càntut que ha demostrat un any més el gran poder de convocatòria que té 
aquesta manifestació  de cultura popular que fa sis anys va aterrar a Cassà  i 
que amb el pas dels anys s’ha convertit en un dels festivals més  insòlits i únics 
al país.

Com deia el seu promotor, Albert Massip, el Càntut “potser és l’únic festival 
en el que les primeres entrades que s’esgoten no són les dels concerts sinó les 
dels espectacles en els que la gent va a cantar, a ser el protagonista”. I és que, 
certament, un dels grans atractius del Càntut és aquesta exclusivitat que permet 
als que hi assisteixen sentir-se també una mica centre d’interès i poder cantar  i 
fer-se “els amos de la nit” en algunes de les diferents convocatòries destinades  
a què sigui el públic el protagonista.

I en aquesta ocasió, en el sisè any del festival l’èxit de les cantades amb àpat 
a tornar a ser espectacular i fins i tot massa, ja que  s’han cobert totes les 
expectatives i s’han esgotat en pocs minuts totes les  entrades previstes; tal 
com va passar l’any passat, això ha provocat les queixes dels (podríem dir cen-
tenars de persones?) que es van quedar sense poder-hi accedir. D’entrada cal 
dir que  després del que havia passat els darrers anys prepandèmia calia trobar 
la manera de regular  el nombre d’assistents al sopar amb cançons, ja que se 
superava amb escreix l’aforament del Centre Recreatiu i podia ser perillós si hi 
havia algun incident. Amb les restriccions per la Covid-19 l’any passat ja es va 
restringir aquest accés, i enguany s’hi ha tornat; però la gent té ganes d’anar a 
cantar i s’ha trobat sense la possibilitat de poder-ho fer, ja que les places no eren 
suficients per atendre la demanda.

La solució plantejada ja des d’abans del festival era trobar un local alternatiu on 
poder fer aquest acte; però en ple mes de novembre, l’opció de fer-ho a l’aire lliu-
re (tot i el canvi climàtic) encara no sembla la millor i caldria trobar un espai que 
permetés mantenir l’ambient del bar, que permetés el cant sense amplificació, 
que si estigués prou còmodes... i que ampliés  la capacitat per al públic. Un greu 
problema si tenim en compte que a Cassà no hi ha aquest espai de moment i 
caldrà continuar treballant amb el que es té oposar-hi més imaginació. La solució 
trobada per exemple amb la carpa de Can Trinxeria ha demostrat ser una bona  
alternativa per activitats com aquestes i potser caldria pensar en una alternativa 
semblant per al futur per als actes en els quals calgui fer cabre més gent i així 
poder donar resposta a les demandes dels assistents al Càntut.

Ja se sap que les propostes que tenen èxit de seguida troben imitadors i la 
fórmula del Càntut ha començat a tenir demandes per ser exportada a altres 
municipis que potser poden tenir més capacitat econòmica i organitzativa i que 
ben segur que apostarien de manera clar per quedar-se amb el festival; però el 
Càntut va néixer a Cassà i aquí s’hi ha de quedar. Per la implicació de la gent del 
poble, per la tradició musical de Cassà, per la resposta que s’ha donat des de les 
entitats i les institucions...

El Càntut ha de ser de (i a) Cassà. I per molts anys!

El Càntut, un 
festival de Cassà

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
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Opinió Diuen els lectors

Dona el millor de tu 
Dona Sang

Aquest era el lema d’aquesta campa-
nya de donació de sang que es va fer 
el passat dissabte 22 d’octubre de 
2022 al pavelló polivalent.

Les reserves estan molt baixes, 
més del que és habitual, i la gent va 
respondre molt bé.

Hi varen haver 108 donacions de 
sang, 10 donacions de plasma, 13 
oferiments, 10 donants nous i 3 Red-
mo (Donants de Medul·la Òssia). A 
tots ells moltes gràcies.

Per donar sang s’ha d'esperar 2 

setmanes si:
Has tingut Covid
Tens febre o símptomes gripals
Estàs prenent antibiòtics per alguna 

infecció
Entre donació i donació ha de pas-

sar un mínim de dos mesos
Les dones poden donar sang un mà-

xim de tres vegades l’any i els homes 
un màxim de quatre

Tant per la seguretat del donant 
com del receptor, abans de fer la do-
nació es fa una entrevista mèdica i es 
mira la pressió del donant i el nivell 
d’hemoglobina

Com és habitual darrerament en les 
últimes donacions es va fer un sorteig 

d’un lot d’embotits, cedits per la car-
nisseria Jesús i Maria, i que va ser 
agraciat B. G. R. També la Perruque-
ria RM Art i Estil va col·laborar amb 
vals de descompte per al seu establi-
ment

Era obligat l’ús de la mascareta
Des dels Delegats de l’Associació de 

Donants de Sang de Cassà de la Selva 
volem agrair el gest a tot el donant i 
així contribuir a fer pujar les reserves 
de sang

 Moltes gràcies.

Associació de Donants de Sang de 
Cassà de la Selva

Unes noces d’or molt celebrades
En el full parroquial del 23 d’octubre apareixia, per segona 
vegada, la notícia de la celebració de les Noces d’Or d’en 
Joan Fusté Bosch i la Maria Roquet Draper, tot un detall, 
però és que es tracta d’una parella molt vinculada al servei 
de la Parròquia.

Per això,  cercant entre les fotos de l’esdeveniment, 
m’ha semblat aquesta la més encertada.

Cal tenir en compte que en Joan porta duent a terme la 
feina d’un veritable sacà, des del temps de Mn. Pere Ca-
sals i potser de molt abans, sempre atent a que no manqui 
res, a que tot funcioni, a dirigir els cants quan no hi ha 
músics o coral i, especialment, a que no manquin les flors 
o les plantes de temporada al peu de l’altar.

També la Maria està sempre a punt per si cal pujar al 
presbiteri per llegir les pregàries o els salms.

En Joan, pertanyent a la llarga nissaga dels Fusté de 
Cassà de la Selva i la Maria, filla d’Hostalric, es varen co-
nèixer ballant sardanes a l‘Aplec de Caldes de Malavella 
i varen contraure matrimoni uns dos anys després de la 
seva coneixença. Han ampliat la llarga nissaga dels Fus-
téamb una filla i dues  netes, destacades esportistes.

Parlant d’aquesta gran família, quin cassanenc no recor-
da la botiga de can Tramuntana, a la qual el gran músic 
Mas va dedicar un xotís i la simpàtica mestressa, la Maria 
i la seva germana, la Clara. I el nostre capellà Mn. Fusté? 
Valgui també un record per a ells.

  M. Dolors
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Diuen els lectors Opinió

Una excursió al Puigsacalm (1.512 m), cim emblemàtic 
de la Garrotxa, va servir per a fer el comiat muntanyenc 
de Mossèn Josep Barcons  (per a molts de nosaltres en 
Barcons o simplement el vicari), i un grup nombrós de 
cassanencs vàrem voler acompanyar-lo. 

Fill dels Hostalets d’en Bas, va arribar a Cassà a la dè-
cada dels 70, per fer de vicari durant uns 7 anys, després 
va passar per les parròquies de Sant Climent Sescebes, 
Arbúcies i Pals entre d’altres,  i actualment és el rector de 
Torroella de Montgrí, Ullà, Bellcaire i Albons.   

La seva activitat parroquial i la relació amb el jovent 
cassanenc de l’època va deixar empremta, fent una bona 
amistat amb tots nosaltres i amb la gent del poble.  Amb 
ell vàrem organitzar les colònies d’estiu per a la mainada, 
primer a Granollers de Rocacorba i després a Begudà.  
Ben segur que molts cassanencs/ques nascuts als anys 
seixanta el recordareu.  Amb un tarannà relaxat i de trac-
te  cordial, ens ensenyava a caminar per la vida de manera 
senzilla, sense fer soroll. També vàrem compartir amb ell 
les nostres primeres sortides al Pirineu. 

Amb quasi 80 anys a l’esquena, tenia la il·lusió d’aco-
miadar-se de les seves muntanyes estimades pujant al 
Puigsacalm. Dit i fet; L’Eloi, que  sovint el va a visitar, ens 
truca i posem fil a l’agulla per a organitzar  l’excursió, re-
clutem tots  els amics relacionats amb les colònies i altres 
activitats. 

Un dijous d’octubre ens trobem de bon matí al Coll de 
Bracons  (per a la gent de la vall és el Coll de Barcons), el 
dia s’aixeca amb quatre núvols i una mica de boira, més 
tard la cosa millora, la tardor tot just comença i algun faig 
ja grogueja. Amb un pas lent, però ferm, en Barcons se-
gueix el ritme del grup, passant pel coll de Sant Bartomeu, 
la Font Tornadissa, fins arribar al cim. Altres companys 
han pujat per la via dels Tossells. A dalt fem els “retratos” 

Velles amistats, bells records

corresponents, gaudint de les excel·lents vistes sobre la 
Vall d’en Bas i les serralades veïnes. La tornada més rela-
xada, ens porta altre  cop al punt d’inici, després de quasi 
5 hores de marxa. Acabem la jornada amb un bon dinar 
a les Preses. 

Aquesta caminada ha servit per retrobar vells companys 
i recordar belles històries, que són aquells moments que 
ens fan tornar a somiar. Gràcies, Josep i a tots els altres 
companys per haver fet possible aquesta jornada.   

Carles Nadal
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Relats de cinema

Cantant sota la pluja

Deixa que  et parli,
permet que m’expressi,

que digui ximpleries,
que narri el que vegi...

Deixa’m cridar el que sento,
Alliberar els meus plors,

la meva alegria en veure’t...
Deixa’m dir-te com sóc.

Deixa que t’expliqui un conte
que et canti una cançó,

Escolta, de mi, una queixa.
Parlem junts sobre aquest 

món !

Perquè parlar és viure,
I alleuja la tristor.

Perquè aclareix malentesos,
 I acosta els nostres cors !

 M. Carme Ariza

Deixa'm parlar
El meu racó

En Toni Ragut aixeca la persiana 
d’alumini; és la primera cosa que fa 
en llevar-se cada dia de faner, com 
s’ha acostumat a dir des que ha vin-
gut a viure al poble. Observa un banc 
de núvols sobre les Gavarrres. Enge-
ga la calefacció per primera vegada 
aquesta tardor. Si plou podrà anar a 
buscar bolets amb en Cosme Bou, un 
membre destacat de l’Entitat Gastro-
nòmica. Aquí els bolets els anem a 
caçar, li rectificaria en Cosme si ara 
li pogués llegir el pensament. Un cop 
vestit, menja una llesca de pa amb 
tomata i llonganissa acompanyat d’un 
parell de greixons per esmorzar; quan 
acaba de prendre el suc de taronja 
se’n va a peu a l’institut.

 Ell és molt estimat pels companys 
de feina: el nou professor de llengua 
catalana els inspira, com ho podríem 
definir, una estranya barreja de sim-
patia i compassió alhora. En Toni sol 
apuntar-se les paraules i expressions 
locals en una llibreta que sempre du 
a la butxaca. Sobretot quan les pro-
nuncia la professora de música, la 
Kati Selva: cada matí, d’onze a dotze, 
aprofiten que tenen una estona lliure 
per trobar-se al bar. Ella somriu en 
comprovar que ell beu una “aigua de 
Caldes” i no pas una “aigua amb gas”, 
tal com li va ensenyar a finals d’agost. 
En Toni no va trigar a enamorar-se de 
la seva veu i la seva dicció; no li va 
estranyar gens que ella formi part de 
les dues corals del poble. Voldria con-
vidar-la a sopar, però no gosa: la Lina 
Bramon, la professora d’educació físi-
ca, el vigila com una bacona espera 
amb impaciència la ració de pinso. 

 La Lina. Fa anys que ocupa dife-
rents càrrecs directius al centre. En 

Toni és interí, i si li porta gaire la con-
trària, el podrien fer fora d’una feina 
que li agrada. Des que va començar el 
curs que la Lina li segueix els passos. 
Vestida amb un xandall rosat ple de 
taques, no para de grunyir paraulo-
tes i de presumir que festeja amb en 
Toni. La setmana passada, enacabat 
el claustre, es va queixar que ell no 
volgués participar en el concurs de 
Quant diries que pesa el porc, un acte 
tradicional de la festa de Sant Martí; 
el pitjor va ser quan ella li va ventar 
un cop de colze i li va suggerir de fer 
una clusca. Enmig de la rialla gene-
ral, en Toni i la Kati van acotar el cap, 
silenciosos; havien decidit prèviament 
defugir la mirada davant la presència 
de la Lina.

 Havent dinat en Toni pren el cafè 
(curt i sense sucre) amb en Cosme 
en una terrassa de la Rambla. Els dos 
amics no paren de fixar-se en els nú-
vols. “Quan al cel hi ha cabretes a la 
terra…”, diu en Cosme: qui sap si el 
canvi climàtic també s’ha emportat les 
dites populars de tota la vida, afegeix. 
Xerren animadament sobre receptes 
de cuina i decideixen que presentaran 
un plat de lletons amb pinetells el dia 
que la Colla tiri endavant l’exposició de 
bolets.

 L’endemà durant l’hora del pati i a 
la sala de reunions, la Lina s’aixeca 
com un llampec i amb la cullera dona 
uns quants cops al got del tallat. Que 
tothom calli: el dissabte és l’aniversari 
del meu non non —i pessiga la galta 
dreta d’en Toni—; és tan tendre! Què 
li daré que li sàpiga bo?, i li allarga un 
sobre apaisat. Ell l’obre amb els dits 
una mica tremolosos i treu una targe-
ta. “Estàs convidat al dinar de canta-

dors i cantadores del Càntut”, xiscla 
ella davant el silenci monòton d’ell, i 
sol·licita un aplaudiment general. I 
perquè veieu que ho he ben assajat, 
continua, comença a cantar Per l’ali-
ment del bon vi. A la segona estrofa 
la interromp un tro estrident i sec, 
la llum se’n va uns minuts. Apagada 
la cançó, el professorat no sap com 
aguantar-se el riure.

 “No sé quina excusa inventar-me 
per no haver-hi de ser” —li confessa 
en Toni a en Cosme mentre s’acosta 
la tassa a la boca; avui són dintre el 
bar, cauen quatre gotes. “La Lina can-
ta com un esclàput”. En Cosme mira 
fixament el platet de sobre la taula. 
“A veure, el dinar el prepara l’Entitat 
Gastronòmica, no? Hi haurà vedella 
amb bolets. Mmmm… Que la Kati vin-
gui a donar-nos un cop de mà i…”. En 
aquell moment entra el conserge del 
centre amb el jersei un xic humit i en 
Cosme xiuxiueja unes paraules a l'oïda 
d’en Toni, que respon amb un somriu-
re alleujat. Abans de sortir, en Toni vol 
saber l’expressió completa que ahir el 
seu amic va deixar a mitges. “Quan 
al cel hi ha cabretes a la terra hi ha 
pastetes”, respon en Cosme i treu un 
paraigua de la caçadora de pell. “L’ En-
xanxa cau lluny i jo visc a tocar. Fins 
dissabte”.

 De tornada a casa, en Toni obre el 
paraigua quan enfila el carrer dels Gi-
tanos. Els llums de les faroles multipli-
quen el plugim constant. No se sent ni 
una ànima. I tot caminant pel carrer 
dels Dolors, ell comença a taral·lejar:

 tut, tut, tut
 tut, tut, tut
 Envoltat de persianes abaixades i 

rètols de tantes botigues tancades, 
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Diuen els lectors Opinió
esquiva les nombroses tifes de gos i 
fa voleiar el paraigua.

Jo càntut sota la pluja
 per fi càntut sota la pluja
 ja en tinc prou de ganyir

i de ser vist com un malcoat
 A la plaça Petita i s’enfila en una 

farola.
 soc feliç com un reinting,

els sonsos són espets,
la roba l’estenc amb ganxets 
 i de fregar en dic esterrejar.

Deixa caure el paraigua i que la plu-
ja, ara abundant, li ruixi la cara; salta 
decidit una vegada rere l’altra sobre 
l’aigua que embossa un embornal del 
carrer Major fins que sent la sirena 
del nou tot terreny de la Policia Local; 
la parella d’agents el vigilen amb el po-
sat seriós enmig del moviment semi-
circular del parabrisa. En Toni deixa el 
paraigua a una dona gran aixoplugada 
sota un balcó i continua caminant.

 Jo càntut… i bàllut…sota la pluja…
El dissabte a quarts de dues la Lina i 

en Toni van cap a Can Quirze. El dia és 
assolellat, net. Ella fa morros i arrufa 
el nas sense parar. Ell estornica de 
tant en tant.

— Toni, haurem de cantar?
 — És un dinar de cantadors i canta-

dores, Lina…—ell agafa un mocador i 
es tapa el nas i la boca perquè no se 
li escapi el riure.

 — No sé…no sé…I si els truquem 
amb l’excusa que tinc mal a la panxa; 
i tu, que estàs una mica constipat….

 — No pateixis, Lina. Saps que tam-
bé hi serà la Kati Selva?

 — Aquella bleda que ensenya músi-
ca a ESO? —ella s'atura bruscament 
sobre una androna.

 —Sí. Ara col·labora amb l’Entitat 
Gastronòmica —en Toni torna a es-
tornicar. Però no t’amoïnis, que tu i jo 
dinarem davant de la finestra i quan 
sigui el teu torn, la Kati, des del car-
rer, cantarà Per l’aliment del bon vi. 
Tu només hauràs de moure els llavis. 
Què et sembla?

 — Oh, Toni, ets tot un trefí…
 La música i el bon ambient protago-

nitzen l’àpat. Quan en Cosme repar-
teix la vedella amb bolets, demana a la 
Lina que es posi dreta i que canti. En 
Toni surt del menjador i acompanya la 
Kati a fora. Torna entrar de seguida. 
Silenci general. La Lina mou els llavis 
i amb els braços acompanya el ritme 
de la cançó. Fins que en Cosme i en 
Toni aixequen la persiana de fusta en-
rollable i els cantadors descobreixen 
l’artifici. La Lina, més vermella que un 
pebrot, fuig esperitada i en Toni de-
mana a la Kati que s’assegui al seu 
costat. Agafats de la mà, canten Una 
matinada fresca:

 Una matinada fresca anaua a ca-
çar

 no en trobo perdiu ni gotlla per a 
poder-li tirar,

 sinó una pobre pastora…
 I tothom coreja: 

 Si em tira l’amor i em toca, 
 si em toca bé em tocarà.

Josep Ferrer

Racó de poemes

AROMES
El cor nu de dolça joia

sospira alat sense ventura.
Tremola trist omplint de plors

com la rosada a la natura.
Després de cop fuig la boirina,
esclata un sol de llum divina.
Estén la destre a la claror,
i com ruixims cau la dolçor.

El front tan fosc ja s’il·lumina,
a la humil llar de la tendresa.
Per ser més clara, més pura i 

santa,
que el lliri blanc de la puresa.

Per ser iman que atrau l’amor,
senzill i franc i el mal allunya.

L’aroma més suau de la germanor,
que filtre el cor de Catalunya. 

 
                        Enric Albertí Mias
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (143)

Premsa de colors i cotxes 
elèctrics
La premsa, entenent com a tal els di-
aris, és de colors, ves per on. Els dia-
ris d'informació general (?) ho són del 
color del qui els paga, tant és així que, 
pel biaix que donen als seus articles, 
no cal ser impresos en tinta blava, 
vermella o groga per saber qui hi ha 
darrere d'una suposada informació. 
Tenim els de color salmó (econòmics) 
que tan aviat ens diuen que tot va bé 
com ens amenacen amb un daltabaix 
de proporcions bíbliques. La premsa 
rosa, especialitzada a explicar-nos la 
tempestuosa vida de determinats per-
sonatges, "famosetes" que viuen del 
"cuento ", toreros i folklòriques. La 
premsa monàrquica "oficial" que ens 
enlluerna amb la fastuosa vida de reis 
i reines, de princeses i pretendents, i 
finalment la premsa digital, refugi d'al-
guns lluitadors incansables, minorità-
ria, però sovint independent, migrada 
de recursos i exclosa de les sucoses 
subvencions, però convertida sovint 
en el darrer refugi de l'honestedat pe-
riodística.

Avui, però em centro en la premsa 
de paper salmó, la dels calés, per en-
tendre'ns.

I per a major glòria, avui poc abans 
de redactar aquest escrit i en una 
sola edició hi trobo la joia expressada 
en l'excel·lent trajectòria de determi-
nades empreses. Veieu:

Metrovacesa (Immobiliària) millora 
els seus resultats un 64,6% i reparti-
rà dividends per valor de 159 milions 
d'euros

Opel General Motors España, ha do-
blat els beneficis de l'any anterior

Meta (facebook) ha guanyat 27.710 

Milions d'euros fins al tercer trimestre
Banc Sabadell millora resultats de 

l'any anterior en un 92%
Repsol fa el millor any de la seva 

història amb un benefici de 7.222 mi-
lions, un 40% més que l'any anterior.

Santander també s'hi apunta amb 
un benefici de 7.316 milions fins a se-
tembre un 25% més

Inditex (Zara) repartirà 1.500 mili-
ons en dividends, dels quals 900 se-
ran pel Sr. Amancio Ortega

Unicaja bank porta guanyats 260 
milions, un 67% més.

I així, suma i segueix. Encara hi fal-
ten les elèctriques, les grans distribu-
ïdores i la majoria de les empreses 
que cotitzen a l'IBEX 35.

Davant d'aquesta allau de milions 
i de bones notícies pel qui en tenen 
accions, només podem pensar que 
aquella famosa frase de l'inefable Sr. 
Aznar "España va bien ", està a punt 
que ens la gravin a foc al nostre cul de 
consumidors, clients i contribuents, 
per a major glòria dels capitostos de 
puro i barret de copa que tan bé sim-
bolitzava el ninotaire Perich.

No hi ha dubte que, a triar, com a 
mínim que t'alegrin el dia. Molts d'al-
tres no surten de notícies sobre guer-
ra, pujada de les hipoteques, desno-
naments, pobresa creixent, inflació, 
preus desorbitats, baralles polítiques, 
misèries i assassinats. Com podreu 
comprendre no cal gastar diners per 
llegir tot això. No és estrany que el 
paper de diari vagi de baixa.

I nosaltres, modesta revista de 
poble? Treballs a sobreviure i deixar 
nota gràfica del que passa al poble, 

amb modèstia i rigor, i si pot ser un 
xic d'humor.

No podríem cloure aquest article 
sense esmentar la recent adjudicació 
dels ajuts pel PERTE del cotxe elèctric, 
fons provinents de la UE destinats a 
projectes relacionats amb el vehicle 
elèctric.

Al final molt de fum i foc d'encenalls. 
Volkswagen, que havia de fer una 
planta de bateries a Martorell (fallida) 
i després a Sagunt, s'endú cap a 400 
milions, però ja diuen que no n'hi ha 
prou i que la planta "ja veremos". Fi-
asco.

Segon fiasco, la planta que volien 
fer uns xinesos a Extremadura, s'ha 
quedat fora de concurs per no com-
plir els requisits de la convocatòria

Ford no va concursar pels 100 mi-
lions que li tocaven, i ja tanca línies 
de producció a Almussafes. Tercer 
fiasco.

El hòlding que vol ressuscitar les 
instal·lacions de Nissan a Barcelona 
rebrà més de 100 milions, però no 
sap on aplicar-los per falta de projec-
tes viables. L'últim era tornar a fabri-
car els històrics camions Ebro. Quart 
fiasco a la vista

I l'anunciada planta coreana de 
components de Vilanova i la Geltrú, 
proclamada a bombo i platerets per 
la Generalitat, ni se sap ni se l'espera.

De continuar així anirem tots amb 
patinet dels d'abans, o sia un peu a 
cavall i l'altra pedalant.

Sort que d'aquí a pocs dies tindrem 
Nadal i el desembre congelat. El ca-
lendari no falla. 

J. H.

Dijous, 1: Berenar ball amb el Músic XUS DE 
LLAGOSTERA, a les 17:00 h.
Dissabte, 3: 38è ANIVERSARI DEL CASAL al 
Pavelló Polivalent, amb dinar i ball amb CON-
JUNT HAVANA (programes a part al Casal) . 
Diumenge 4: Ball de tarda amb piscolabis i ball 
amb JORDI TRAMUNTANA, a les 17:00 h.
Dijous, 8 ball: amb el músic QUIM COLL, a les 
17:00 h.
Diumenge, 11: ball de tarda amb piscolabis i el 
músic TONI  PUIGVERD, a les 17:00 h. 

Dijous, 15: Berenar Ball amb els músics PEP I 
M. JOSÉ, a les 17:00 h.
Diumenge, 18: Ball de tarda amb piscolabis i el 
músic ÀLEX, a les 17:00 h. 
 Dijous, 22: Berenar i Ball amb el músic JORDI 
BOFILL, a les 17:00 h. 
Dilluns, 26: Ball de tarda amb Piscolabis i el mú-
sic XUS DE  LLAGOSTERA,a les 17:00 h.
Dissabte, 31: celebració del Cap dD’Any al Ca-
sal amb sopar i ball amb L’ANDREU (programes 
a part al Casal)

Casal de Jubilats I Pensionistes de Cassà de la Selva i Comarca.

AGENDA DEL MES DE DESEMBRE DE 2022
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Diuen els lectors Opinió

Els dels 56 n'hem fet 66!
Una cinquantena de cassanencs i cassanenques ens vam 
aplegar el dissabte 5 de novembre amb l’objectiu de cele-
brar que aquest any 2022 en complim 66!. Normalment, 
les celebracions d’aniversaris es fan quan els anys són 
“rodons” (50, 60, 65...) però l’any passat no vam poder  
rememorar els nostres 65 anys (tradicionalment, els de la 
jubilació) i vam decidir fer-ho aquest any 2022 que també, 
66, és una bona edat per celebrar-ho.

La festa va començar amb una trobada de tots plegats a 
la seu de l’Ajuntament de Cassà, on l’alcalde, Robert Mun-
det ens va felicitar i ens va obsequiar amb un record de 
suro després de recordar-nos una mica el que havíem vis-
cut al lar d’aquests anys. Ens vam fer la foto de rigor al pati 
de Can Nadal i tot seguit vam dirigir-nos la restaurant Club 

Esportiu on vam degustar un excel·lent dinar en el qual la 
trobada amb companys i companyes i la recuperació de 
vells records en va ser el nexe comú. Després va venir  el 
pastís d'aniversari, amb espelmes incloses que van bufar 
el més i la menys jove dels assistents. En acabat l’àpat un 
divertit sketch protagonitzat per en Robert Batllosera va 
donar pas a la sessió de ball que en Rafel ens va animar 
amb cançons i ritmes de totes les èpoques fins que es va 
començar a fer fosc.

Gràcies a tots el que vau organitzar i als assistents per 
compartir aquesta festa tan entranyable.

Fins a una altra!

Els que el 22 n'hem fet 66!
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Opinió La Veu dels Partits / PSC

ES LLOGA 
PÀ R Q U I N G 
D E  C O T X E
Zona Església, bon accés.
Interessats, truqueu al: 

  670 900 926

Gairebé onze mil persones vivim a Cassà de la Selva, quasi 
onze mil habitants que voltem pels carrers, per les places, 
pels parcs, que sortim a caminar o en bicicleta, que explo-
rem les Gavarres o ens endinsen en els veïnats. Veïns que 
tot sovint ens trobem o coincidim a la plaça de la Coma, 
prenent un refresc, a la porta de les escoles si tenim maina-
da, a les grades dels pavellons esportius, a la nostra Festa 
Major, o en qualsevol de les múltiples activitats culturals o 
d'oci que es fan al nostre municipi.

Tots nosaltres som diferents. Totes i tots tenim aficions, 
ideologies, pensaments, filosofies de vida, capricis, treballs, 
formació... Diferents els uns dels altres i no passa res. 
Aquesta diversitat que alguns no volen reconèixer a causa 
de les seves idees supremacistes i reduccionistes. Aques-
ta diversitat que enriqueix la nostra societat, fent-nos més 
humans i més cassanencs. Ja podem ser del Barça o del 
Madrid, ens pot agradar la pizza o el pa amb tomàquet, les 
sardanes o el hip-hop, viure en una casa o en un pis, un cot-
xe més gran o més petit, els Catarres o la Rosalia, anar a 
comprar en un supermercat o l'altre, el futbol o el bàsquet, 
el cinema o el teatre, independentista o no, d'esquerres o 
dretes, les camises o les samarretes, cristians, musulmans 
o jueus..., però a tots ens uneix el mateix: l'estimació en 
major o menor grau del municipi on vivim, el municipi que 
nodreix la nostra existència. Per alguns és per sentiment; 
d'altres per circumstàncies i, d'altres potser simplement 
per logística, però tots estimem Cassà. Tots, diferents però 
iguals.

Carta al director
Cassà és el tercer municipi del Gironès quant a població, 

però també ho és per tots els serveis que ofereix al conjunt 
dels seus ciutadans. Cassà de la Selva gaudeix d'una privile-
giada ubicació geogràfica, d'una particular idiosincràsia i del 
tarannà de la seva gent: tant la gent d'abans com la d'ara. 
Cassà no s'explicaria sinó fos pel granet de sorra que tots hi 
hem anat aportant, des dels nostres avantpassats fins avui. 

Diferents, però iguals, iguals però diferents. Un exemple 
clar és el munt d'entitats esportives, culturals o gastronòmi-
ques que omplen d'orgull la nostra identitat. Ser cassanenc 
és quelcom més: és una forma de veure i viure la vida. 
No hem de caure en el greu error de segregar intencio-
nadament i de forma maquiavèl·lica la nostra població per 
percentatges, ja que aquest és un argument molt infantil i 
pervers, i pot tenir un efecte bumerang, atès que seria el 
mateix error calcular els percentatges del nombre de gent 
que es concentra els dilluns a la plaça de la Coma o a la Nit 
de les Torxes. Hem de fer valdre el que ens uneix i cuidar 
l'heterogeneïtat, respectant sempre el parer de cadascú de 
nosaltres sense menysprear els que pensen diferent. 

Els nostres sentiments, ideologies o creences són sagra-
des i inviolables, però no seran més vàlides ni legítimes si 
el què es busca reiteradament és l'anorreament i l'escarni 
dels que no volen consagrar un discurs i unes afirmacions 
determinades. Els que no volem el que passa a 100 quilò-
metres d'aquí. Els que pensem i creiem que l'honestedat, la 
fidelitat, amor a la pàtria de cadascun no té components di-
neraris. Un pacte de govern no és un pacte per repartir-se 
cadires i prebendes, sinó responsabilitats i maldecaps. 

Malauradament en el món hi ha qui apunta amb armes de 
foc al dissident. Sortosament, aquestes situacions dramà-
tiques i injustes en el nostre entorn ja no passen; però en 
aquesta revista on escric, subvencionada per l'Ajuntament 
i la Diputació, el seu responsable apunta amb l'estilogràfica 
contra qui simplement pensa diferent; jugant interessada-
ment, amb qui no li agrada. A més, s'empara sense cap 
escrúpol en la llibertat d'expressió com a dret fonamental. 

Pot ser per causa d'experiències passades, servint-se 
d'un reduccionisme premeditat, el director d'aquesta re-
vista, no aplica les normes bàsiques d'educació. Expressa 
coses, critiques i mofes per tal de ferir a les persones, no a 
les idees. Avui, hem de parlar d'això, perquè és una obvietat 
que hi ha una manipulació del relat i això s'ha de denunciar. 
Malauradament, condueix a una incorrecta interpretació fu-
gint de la realitat, d'una realitat que no li agrada.

Visca la Catalunya sense prejudicis, visca Cassà de la Sel-
va sense estigmatitzacions.

PSC / Cassà de la Selva
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Ple Municipal Cassà al dia

Cassà vol ser capital mundial 
de la sardana el 2025

Unanimitat al ple per donar suport a la candidatura
Pere Bosch, president d'Amics de la Sardana, va intervenir a la fi del ple per agrair el suport donat a la candidatura com a Capital Mundial de la Sardana.
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Per unanimitat de tots els regidors i re-
gidores el ple de l’Ajuntament va acor-
dar en el ple del mes d’octubre donar 
suport a la candidatura de Cassà de la 
Selva com a capital mundial de la sar-
dana per a l’any 2025. La candidatura, 
proposada per l’associació Amics de la 
Sardana es va fer tenint en compte els 
valors sardanístics de la vila i que en 
2025 l’entitat complirà 50 anys i que 
en farà 25 que Cassà va ser Ciutat Pu-
billa de la Sardana; també es valorà el 
fet que Cassà compta amb dues cobles 
centenàries i amb tres colles sardanis-
tes com a mèrits davant les altres pos-
sibles ciutats candidates. L’elecció es 
farà a principis del 2023.

El president d’Amics de la Sardana, 
Pere Bosch, va intervenir en finalitzar 
el ple per agrair el suport del consistori 
i per deixar clar que caldrà treballar de 
valent primer per aconseguir ser esco-
llida capital mundial de la sardana i des-
prés en organitzar els actes que durant 
un any serviran per destacar aquest 
reconeixement.

Només des del PSC es va qüestionar 
aquesta moció en preguntar el cost 
que tindria aquesta celebració per al 
conjunt del municipi de Cassà, tot i que 
el regidor Maria Montsuñer va assegu-
rar que estava totalment d’acord amb 
la moció i hi va votar a favor. La propos-

ta preveu que l’Ajuntament doni suport 
a la candidatura, que es tingui una es-
pecial cura per adequar el pav3 per a 
la celebració dels actes de la capitalitat 

cas que se'ls hi concedeixi, i que en el 
pressupost del 2025 s’estableixi una 
partida destinada de manera específica 
a la capitalitat mundial de la sardana.
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Cassà al dia Ple Municipal

EXPOSICIONS I 
ENTITATS BANCÀRIES
El regidor d’hisenda va tenir una in-
tervenció de defensa de la gestió de 
l’equip de govern i de l’una entitat ban-
cària quan des de l’oposició l’exregidor 
de cultura Josep Ferrer, va queixar-se 
de la manca d’espais per a exposici-
ons a Cassà. Ferrer havia preguntat 
al titular de cultura Joan Casabó, quan 
tornaria a haver-hi locals per a exposi-
cions a Cassà i irònicament Casabó li 
va respondre que pel Càntut s’aprofita-
ria del retard a les obres de Can Trin-
xeria per fer una exposició als baixos 
de l’edifici on encara no s’hi havia in-
tervingut. Ferrer va recordar que quan 
ERC governava s’havia aconseguit una 
programació estable d’exposicions i va 
preguntar si s’havia repensat el pro-
jecte de posar la sala d’exposicions de 
Can Trinxeria al segon pis i es va res-
pondre que no recordant que al centre 
Pompidou bé fan exposicions fora de 

la planta baixa. Ferrer va insistir que 
el lloguer de la Sala de la Coma a la 
Caixa havia estat nefast per a cultura 
de Cassà cosa a la que va respondre 
l’alcalde recordant que havia estat una 
decisió de l’equip de govern i que ca-
dascú podia tenir la seva opinió. En 
aquest punt va ser quan Gispert va 
intervenir per agrair la inversió de la 
Caixa a Cassà valorant-ne en un mi-
lió d’euros i recordant que en moltes 
poblacions s’estava demanant que les 
entitats bancàries no marxessin i, en 
canvi, a Cassà semblava que molestés 
que una entitat fes inversions per am-
pliar les seves oficines a la vila. El regi-
dor d’hisenda va dir que calia aplaudir 
la decisió de la Caixa de fer aquesta 
ampliació recordant que altres enti-
tats havien tancat les seves oficines 
a Cassà de la Selva i havien deixat lo-
cals abandonats i sense possibilitat de 
poder-hi accedir per les dificultats de 
trobar-ne els propietaris.

LA RESIDÈNCIA GERIÀTRICA AL 
100%
Durant el ple d’octubre la Residència 
Geriàtrica va sortir en diverses ocasi-
ons; en primer lloc per aprovar el con-
veni que regula les aportacions de la 
Generalitat a la institució. L'aprovació 
d'aquest conveni, suposa que la Gene-
ralitat de Catalunya transferirà a l'Ajun-
tament de Cassà de la Selva, durant 
l'exercici 2023, fins a 1.095.452,60 
€. Per la prestació del servei de 41 pla-
ces d'acolliment residencial i 12 places 
d'acolliment diürn per a gent gran de-
pendent a "Residència Geriàtrica Sant 
Josep" i "Centre de dia Sant Josep".

El conveni recull les diferents condi-
cions funcionals del servei que s'espe-
cifiquen al conveni, com les condicions 
d'accés de les persones usuari, els 
drets i obligacions dels usuaris o les 
obligacions de l'Entitat titular. Aquest 
serà d'aplicació a partir del dia 1 de 

gener fins al dia 31 de 
desembre de 2023, si 
bé podrà ser prorrogat 
fins al 31 de desembre 
de 2027, si les parts 
ho consideren apropiat. 
En aquest sentit, des de 
l’oposició es va preguntar 
si actualment a la residèn-
cia es complien les ràtios 
assistencials establertes 
en el conveni, pregunta 
que no va poder trobar 
resposta, ja que els dos 
regidors adscrits a l’àrea, 
Núria Salvans i Marià 
Montsuñer van confessar 
que no tenien les dades i 
que les passarien a l’opo-
sició quan les tinguessin a 
l’abast. Altrament, també 
en el ple es va explicar que 
actualment el centre està 
al 100% d’ocupació amb 
33 places privades i 41 de 

Els regidors Joan Ignasi Gispert (foto de l'esquerra, JxC) i Josep Ferrer (dreta, ERC) van debatre sobre la manca de sales d'exposicions a Cassà i sobre la 
cessió de la Sala la Coma a Caixabank.
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Ple Municipal Cassà al dia
públiques i que després del retard per 
la manca de propostes finalment s’havi-
en adjudicat els treballs per a les obres 
de reforma del centre que podran co-
mençar aviat; es va acordar fer una 
comissió de treball conjuntament entre 
l’empresa SUMAR que gestiona el cen-
tre, l‘Ajuntament i l’empresa construc-
tora per coordinar les actuacions i que 
no afectessin el desenvolupament de 
l’activitat quotidiana del centre.

CITA PRÈVIA A LA POLICIA
PER PRESENTAR DENÚNCIES
En el torn d’informes dels regidors, el de 
Governació, Marià Montsuñer va avan-
çar que a partir del 14 de novembre 
caldria tenir cita prèvia per presentar 
denuncies a les dependències policials. 
El regidor va justificar aquesta decisió 
pel fet que hi ha molta demanda del ser-
vei atès que en els municipis propers 
no hi ha un servei tan disponible com 
el de Cassà i que per això calia posar 
una ica d’ordre per garantir un servei 
correcta a la ciutadania. Montsuñer va 
concretar que es posaria en marxa una 
aplicació via web per demanar aquesta 
cita prèvia que serviria també per evitar 
esperes a la ciutadania que hagué de 
fer ús d’aquest servei. Aquesta anunci 
dies despres va provocar algunes críti-
ques des de les xarxes socials.

TRES MOCIONS PRESENTADES 
CONJUNTAMENT
De manera insòlita en l’actual mandat, 
els tres grups amb representació al 
consistori van presentar conjuntament 
les tres mocions que es van presentar 
al ple que, lògicament, es van aprovar 
per unanimitat. Especialment emotiva 
va ser moció per al reconeixement i 
l'acompanyament en el dol gestacional 
i neonatal que va presentar la regidora 
Núria Salvans i que la final del ple va ser 
agraïda per una persona afectada per 
aquest colpidor fet.

En la moció l'Ajuntament de Cassà de 
la Selva es comprometia a dotar el mu-

nicipi d'un espai físic destinat al record 
per les pèrdues perinatals i neonatals, 
on es puguin fer tangibles aquestes 
pèrdues i on el dolor pugui ser recone-
gut, també socialment. Igualment en la 
moció es manifesta el reconeixement 
municipal al dol gestacional, perinatal 
i neonatal i es compromet a impulsar 
mesures per combatre els tabús que 
hi estan associats, trencar el silenci 
social i acompanyar les famílies. També 
es donarà suport a les associacions del 
municipi destinades a l'acompanyament 
durant el dol perinatal i neonatal.

En les altres dues mocions conjunta, 
en una es va donar suport a donar un 
impuls al municipalisme i la ciutadania 
i es va acordar instar al Govern de la 
Generalitat que impulsi de manera ur-
gent la Llei de Governs i finances locals 
i al Govern de l'Estat a replantejar de 
manera estructural el finançament dels 
ens locals, entre altres mesures per 
garantir una bona administració dedica-
da al ciutadà. La tercera moció conjun-
ta va ser la referida a la Capital Mundial 
de la Sardana.

REGUITZELL DE PREGUNTES DE 
L’OPOSICIÓ
En el torn de precs i preguntes des 
d’Esquerra es van formular una sèrie 
de qüestions a l’equip de govern algu-
nes de les quals no van trobar resposta 
o va ser molt imprecisa com quan es 
va demanar quan es faria la licitació del 
bar del Camp de futbol que de moment 
no es farà, o el del Casal de Jubilats, 
que s’està tramitant amb una entitat 
de suport a col·lectius amb necessitats 
especials; sobre la possibilitat que es 
puguin tornar a fer cremes de restes 
vegetals, tot i que per les xarxes l’alcal-
de (a la imatge) havia anunciat que el 
tema estava en vies de solució, en el 
ple va dir que tot estava igual; per tant, 
de moment segons llei no es podien 
fer aquestes accions ni hivern ni estiu 
amb els problemes que comporta de 
tractament de les restes vegetals espe-

cialment per als pagesos que netegen 
marges o horts... Com a mesura alter-
nativa es va anunciar que s’estudiava 
ampliar els marges de transport a la 
deixalleria municipal. 

Pel que fa a la millora de la seguretat 
viària a la recta d’entrada a Cassà des 
de la Inecsa, afectada per la via verda, 
el regidor de governació va dir que la 
policia local havia fet un informe i que 
s’havia tramès a la Direcció de Carre-
teres per veure si es podia trobar una 
alternativa. També dins el tema de vies 
verdes i carrils bici des de l’equip de 
govern es va assegurar que s’estava 
treballant en la millora de la rotonda de 
La Salle per fer-la més segura i que ben 
aviat s’esborrarien les pintades que in-
dueixen a error en un tram del passeig 
del Ferrocarril. Finament, Martí Vallès 
també va preguntar sobre el grau d’ús 
de la nova zona blava del Puigcogul que 
segons la seva apreciació té molt baixa 
ocupació; el regidor de governació va 
dir que si es veia que s’havien equivo-
cat posant-la, rectificarien, però que de 
moment “no ho hem fet encara".

Text i fotos: Joan Carles Codolà

Els temes del ple d'octubre
Relació de temes tractats en el ple del mes d'octubre que es 
va celebrar amb presència de setze dels disset regidors  per 
l'absència, excusada, d'Helga Nuell (ERC). Txell Rabionet va 
arribar quan la sessió ja havia començat.
1.- Aprovar l'acta del Ple municipal de 22/09/2022. Apro-
vada per unanimitat.
 2.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 2022/2084 
a 2022/2274. Es ret compte.
 3.- Retre compte de l'execució dels pressupostos i del movi-
ment i la situació de la tresoreria de la corporació del primer 
semestre vençut de l'exercici 2022. Aprovada per unanimi-
tat (es va votar per error).
4.- Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit. Apro-
vat amb nou vots a favor (JxC i PSC) i sis abstencions 
(ERC). 
5.- Aprovar la modificació de crèdit 3ce 6/2022. Aprovada 
per unanimitat.

6.- Aprovar el Conveni de Col·laboració Interadministrativa 
amb el Departament de Drets Socials de la Generalitat de 
Catalunya per a la prestació del servei de residència assistida 
i Centre de Dia per a la Gent Gran Dependent "Sant Josep". 
Aprovada per unanimitat.
7.- Moció conjunta de Junts per Cassà, PSC i ERC per al 
reconeixement i l'acompanyament en el dol gestacional i neo-
natal. Aprovada per unanimitat.
8.- Moció conjunta de Junts per Cassà, PSC i ERC d'impuls 
al municipalisme i la ciutadania. Aprovada per unanimitat.
9.- Moció conjunta de Junts per Cassà, PSC i ERC d'acceptar 
el compromís de donar suport institucional a la candidatura 
per a la Capitalitat de la Sardana de Cassà de la Selva per a 
l'any 2025. Aprovada per unanimitat.
10.- Informes d'alcaldia i regidors.
11.- Precs i preguntes.

novembre 2022 · núm. 837 · Llumiguia    13



Cassà al dia Ple Municipal

El ple va aprovar per unanimitat la 
següent moció per al reconeixement 
i l’acompanyament en el dol gestacio-
nal, perinatal i neonatal:

El 15 de octubre se celebra el Dia 
Mundial de la Conscienciació i Visibilit-
zació de la Mort Gestacional, Perina-
tal i Neonatal, un dia simbòlic per al 
record i per a l’acompanyament a les 
famílies en un dol encara poc recone-
gut socialment.

El dol gestacional, perinatal o neo-
natal fa referència a les pèrdues que 
tenen lloc durant l’embaràs, el part o 
pocs dies després del naixement. El 
15% dels embarassos es trunquen 
durant el primer trimestre de gesta-
ció; anualment, al voltant de 3.500 
embarassos de 15 setmanes o més 
són interromputs per anomalies fetals 
greus o incompatibles amb la vida, i 
gairebé 2.500 nadons moren en el 
període perinatal (entre la setmana 
22 de gestació i els primers dies del 
naixement).

Malgrat l’elevat impacte emocional 
que suposen aquestes pèrdues, es 
tracta encara d’un dol molt silenciat 
socialment, fins i tot tabú, especi-

alment en el cas de les pèrdues de 
gestacions inicials, ja sigui perquè ens 
manquen eines com a societat per ex-
pressar i compartir el dolor, ja sigui 
perquè l’entorn més proper no sap 
com acompanyar les persones que el 
pateixen.

Per aquests motius, és indispensa-
ble desplegar diverses mesures que 
reconeguin aquestes pèrdues com a 
esdeveniments greus en la vida de les 
persones i que contribueixin a trencar 
el tabú i el silenci social que pesa so-
bre les persones que pateixen aques-
tes experiències tan doloroses, amb 
l’objectiu d’acompanyar-les des dels 
poders públics, tal com preveu la lí-
nia d’actuació sobre dol per pèrdua 
gestacional de l’Estratègia nacional de 
drets sexuals i reproductius (ENDSIR) 
inclosa en el Pla de Govern de la Ge-
neralitat de Catalunya per a la XIV le-
gislatura, aprovat pel Consell Executiu 
el 21 de setembre de 2021. 

Per tot l’exposat, l’Ajuntament de 
Cassà de la Selva aprova els següents

ACORDS
1. L’Ajuntament de Cassà de la Sel-

va manifesta el seu reconeixement al 

dol gestacional, perinatal i neonatal i 
es compromet a impulsar mesures 
per combatre els tabús que hi estan 
associats, trencar el silenci social i 
acompanyar les famílies. 

2. L’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va dotarà el municipi d’un espai físic 
destinat al record per les pèrdues 
perinatals i neonatals, on es puguin 
fer tangibles aquestes pèrdues i on 
el dolor pugui ser reconegut, també 
socialment.

3. L’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va donarà suport a les associacions 
del municipi destinades a l’acompa-
nyament durant el dol perinatal i ne-
onatal.

4. L’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va insta el Govern de la Generalitat de 
Catalunya a incrementar els recursos 
destinats a desenvolupar l’Estratègia 
nacional de drets sexuals i reproduc-
tius. 

5. Fer arribar aquesta moció a la 
Generalitat de Catalunya, a l’Associ-
ació Catalana de Municipis, a la Fe-
deració de Municipis de Catalunya i a 
l’Associació de Micropobles de Cata-
lunya.

Reconeixement i l’acompanyament en el 
dol gestacional, perinatal i neonatal
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Ple Municipal Cassà al dia

El ple va aprovar per unanimitat una 
moció d’impuls al municipalisme i la 
seva conciutadania que deia, entre al-
tres coses, el següent:

"El proper 28 de Maig de 2023, es 
celebraran les eleccions municipals 
que clouran  l’actual mandat 2019-
2023. Ha estat un dels períodes més 
complexes des de la recuperació de la 
democràcia. Haver d’afrontar els efec-
tes de la COVID; la crisi econòmica i 
social que s’ha agreujat per les conse-
qüències de la guerra d’Ucraïna, amb 
una especial incidència en l’àmbit ener-
gètic;  la inflació que estem patint i els 
efectes del canvi climàtic, han posat a 
prova la nostra societat i també la ca-
pacitat de reacció dels governs locals 
del nostre país.

Entenent que molts dels reptes que 
se’ns han plantejat son estructurals 
i tindran continuïtat en els propers 
anys, els pobles i ciutats de Catalu-
nya,  palesem la necessitat d’enfortir 
el primer nivell de l’administració per a 
poder garantir el dret a una bona ad-
ministració que ha de tenir la nostra 
ciutadania per afrontar el futur. 

Cal que el sistema institucional del 
nostre país es pugui adaptar d’una ma-
nera eficaç i eficient a la nova realitat i 
fer-ho des de l’asimetria territorial que 
caracteritza Catalunya. Això comporta 
consolidar competències que es pres-
ten molt millor des de la proximitat i 
que actualment no tenen l’empara jurí-
dica suficient. 

L’administració local ha de donar 
resposta des de la primera línia a les 
desigualtats que provoca la crisi socio-
econòmica i impulsar les solucions per 
a resoldre-la. El sistema de finança-
ment actual, no resol adequadament 
les situacions que hem patit i que es-
tem patint.

En aquests darrers anys els Ajunta-
ments estem patint situacions que fan 
que el principi de suficiència financera 
no es compleixi. Aquesta manca de 
suficiència financera, no es pot soluci-
onar amb les eines que disposem els 
ens locals. Les figures impositives que 
preveu l’Ordenament Jurídic ja estan 
prou tensionades i no ens podem per-
metre una major pressió fiscal des de 
l’àmbit local.

Cal un replanteig estructural del fi-
nançament de les administracions pú-
bliques, a tots els nivells, que doni res-
posta als dèficits que acumula l’àmbit 
local. Mentre no es produeixi aquesta 
reforma, cal incrementar de manera 
urgent les transferències que reben 
els Ajuntaments a través de la parti-

cipació en els tributs i  els ingressos 
de l’Estat i que representen gairebé un 
70% de les transferències que reben 
els Ajuntaments de Catalunya. 

La  Llei de Governs i finances locals 
ha de comportar un repartiment més 
just entre les administracions públi-
ques catalanes, atorgant a les com-
petències locals el finançament que li 
correspon.Les convocatòries i la ges-
tió dels Fons Next Generation han po-
sat en evidència, una vegada més, que 
per a garantir la igualtat d’oportunitats 
de la ciutadania, visqui on visqui, cal 
vetllar per l’equitat territorial en l’accés 
i el repartiment de recursos.

Tres quartes parts dels nostres 
Ajuntaments, tenen una població infe-
rior a 2.000 habitants.../...

Iniciatives com l’Agenda Rural, l’Esta-
tut del Municipi Rural, la llei de Territori 
o l’abans esmentada Llei de Governs i 
finances locals, han d’evitar una Cata-
lunya a dues velocitats. 

Cal també afrontar d’una manera de-
cidida la dignificació i el reconeixement 
de la tasca de les persones que ens re-
presenten en els Ajuntaments. .../... 

L’Assemblea de l’Associació Catala-
na de Municipis celebrada a Molins de 
Rei, va aprovar per unanimitat el pas-
sat dia 7 d’Octubre una Resolució que 
concretava totes aquestes propostes, 
que es sintetitzen en aquesta proposta 
de moció.

És per aquests motius que el Ple de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva pren 
els següents ACORDS:

PRIMER.- Instar al Govern de la 
Generalitat a que impulsi de manera 
urgent la Llei de Governs i finances 
locals. Cal concretar un nou marc jurí-
dic que atorgui les competències i els 
recursos perquè els Ajuntaments i els 
Consells Comarcals puguin afrontar 
els nous reptes amb la seguretat jurídi-
ca i amb el finançament que requereix 
l’administració que està més propera 
al ciutadà. 

SEGON.- Instar al Govern de l’Estat 
a replantejar de manera estructural 
el finançament dels ens locals, incre-
mentant les transferències que reben 
els Ajuntaments de la participació en 
els tributs i en els ingressos de l’Es-
tat. Aquest increment ha de pal·liar 
la manca de recursos per fer front a 
l’augment del cost de l’energia, dels 
costos de l’obra pública o del costos 
salarials producte de la inflació, entre 
altres causes.

TERCER.- Instar als partits polítics a 
que en la tramitació de la nova llei que 
regula l’impost sobre l’increment dels 

terrenys de naturalesa urbana (plusvà-
lua), s’articuli de manera que es reforci 
la seguretat jurídica i que es garanteixi 
els ingressos per aquest impost.

QUART.- Instar al Govern de l’Estat 
a que compensi la pèrdua d’ingressos 
que estan patint els ens locals per 
l’Impost sobre l’Increment del Valor 
dels Béns de Naturalesa Urbana i per 
l’efecte de les Sentències del Tribunal 
Constitucional.

CINQUÈ.- Instar al Govern de l’Estat 
a aplicar l’IVA reduït del 5% a tots els 
punts de subministrament d’energia 
dels ens locals de Catalunya.

SISÈ.- Instar al Govern de l’Estat i al 
Govern de la Generalitat a incorporar 
l’equitat territorial com a criteri trans-
versal de les polítiques públiques que 
s’impulsin. Cal que l’accés i el repar-
timent dels recursos públics s’adaptin 
a la realitat territorial del nostre país i 
que tan la ciutadania com els Governs 
locals dels municipis amb menys pobla-
ció tinguin els mateixos drets i oportu-
nitats que els de les zones urbanes.

En aquest sentit, reclamem el des-
envolupament i l’execució de la recent 
aprovada Agenda Rural de Catalunya 
i que s’acceleri l’aprovació de l’Estatut 
dels Municipis rurals.

SETÈ.- Instar als Governs de l’Estat 
i de la Generalitat i a les cambres le-
gislatives, a impulsar la dignificació de 
la tasca dels electes locals. En aquest 
sentit, cal emparar  la iniciativa que 
està impulsant l’Associació Catalana 
de Municipis amb la redacció de l’Esta-
tut de l’electe local, que ha de tractar 
aspectes com la formació, la capaci-
tació, els drets retributius i laborals o 
la protecció jurídica entre altres, per a 
dotar de suport, reconeixement i re-
cursos als electes locals.

VUITÈ.- Instar al Govern de l’Estat i al 
de la Generalitat a reconèixer la tasca 
del municipalisme a la nostra societat. 
Tan directament a través dels Governs 
Locals com a través de les entitats mu-
nicipalistes, la defensa dels interessos 
municipalistes contribueix també a la 
visió global de les nostres comunitats, 
aportant-hi els valors de la proximitat. 
En aquest sentit, la institucionalització 
del municipalisme en òrgans com el 
Consell de Governs Locals o el Consell 
Català de Municipis Rurals, és plena-
ment compatible i complementari amb 
la tasca que les entitats municipalistes 
porten a terme des de fa ja més de 
quaranta anys. I tot això, per a tenir 
més i millors servis públics, de qualitat 
i en benefici sempre de la nostra con-
ciutadania.../..."

Moció d’impuls al municipalisme i 
la seva conciutadania
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A la segona va anar la vençuda i 
aquest any la pista de volei platja im-
pulsada pels membres del club de vo-
leibol local va aconseguir  ser la més 
votada en els pressupostos participa-
tius i per tant serà l’obra que s’execu-
tarà en els propers mesos, fruit de la 
voluntat dels cassanencs.

La proposta de la pista de volei ja 
havia estat la que s’havia imposat en 
la fase d’escollir les deu propostes que 
passarien a la votació final i aquesta 
popularitat de la proposta es va tor-
nar a refermar en la votació popular 
en la que la pista esportiva va obtenir 
gairebé un 30% dels vots, 422, es-
sent la segona proposta més votada 
en la història dels vots als pressupos-
tos participatius. Fins ara la proposta 
que havia tingut més adeptes en la 
història d’aquest procés al nostre po-

ble, havia estat la d’introduir elements 
de joc al pati de l’Escola Puig d’Arques 
que el 2019 va tenir 425 vots, tres 
més que els assolits enguany per la 
pista de volei platja.

Pel que fa a la participació cal dir 
que enguany ha baixat de manera 
considerable i ha estat la més baixa 
dels cinc darrers anys  amb 784 per-
sones que van votar dels prop de nou 
mil que tenien dret a vot (majors de 
16 anys residents a Cassà).

En el procés de votació popular es 
va triar entre les onze propostes pre-
sentades després de la selecció que 
es va fer al taller Top Ten setmanes 
enrere. En aquest taller es va haver 
de seleccionar les que passaven a la 
final entre deu propostes d’equipa-
ments, instal·lacions i mobiliari urbà, 
tres de via pública, mobilitat i serveis 

VOTACIÓ FINAL 2022
Cada votant podia triar fins a 3 projectes que finalment suma un total 
de 1.508 vots que s'han distribuït de la següent manera:
Projectes   Vots      Pressupost
Pista de vòlei platja 422  59.000 €
Millora d'espais públics 222    8.500 €
Espai de joc al Parc del Surolí  168  48.000 €
Rocòdrom a Cassà 147  30.000 €
Fer un pla dels bancs per seure 138    9.500 €
Minigolf municipal 88  45.000 €
Parada de manteniment bicicletes 87    1.700 €
Arreglar el camí de terra fins al Tennis 80  32.000 €
Un mural a una paret del municipi 60    8.000 €
Pavimentació de l'espai de joc  Xesco Boix 56  42.000 €
Aparcabicicletes 40    2.000 €

La pista de volei platja guanya 
als pressupostos participatius

La proposta esportiva també ha estat la preferida en la votació popular

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

municipals i sis de zones verdes, pla-
ces i parcs.

VOTACIÓ FINAL
Segons la informació facilitada per 
l’Ajuntament, el projecte que ha acon-
seguit més vots en la fase de vota-
cions finals dels pressupostos partici-
patius ha estat la pista de vòlei platja. 
En total ha obtingut 422 vots, un 
27,98% del total dels vots emesos. 
Aquesta pista estava pressupostada 
amb un cost aproximat de 59.000 € 
i es preveu que es farà a la zona es-
portiva, darrere la piscina municipal.

La millora d'espais públics ha que-
dat en segon lloc, amb 222 vots que 
representa un 14,72% dels vots 
emesos amb un cost de 8.500 €. 
Per arribar als 80.000 € que es de-
dicaran a executar els projectes gua-
nyadors, i seguint l'ordre dels projec-
tes més votats també es faran el pla 
de bancs per seure, amb un cost de 
9.500 €, que ha quedat en cinque-
na posició amb 138 vots i la parada 
de manteniment de bicicletes amb un 
cost de 1.700 € que havia aconseguit 
87 vots. 

Enguany han votat un total de 784 
persones, aproximadament un 9% de 
la població, amb una participació ma-
joritària a través de la nova platafor-
ma "Decidim" on han participat 748 
persones i la resta, 36 persones, han 
participat dipositant les paperetes en 
paper a l'ajuntament, la Sala Galà i la 
piscina municipal.

L’ANY PASSAT, EN SEGON LLOC
El 2021 el projecte que es va endur 
més vots va ser el projecte de remode-
lació del teatre del Puig d'Arques, que 
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Any Proposta guanyadora Vots %        Total vots     % participació
2022 pista volei platja 422 27,98 784   9%
2021 Teatre Puig d'Arques 310 33,69 920 10,37%
2020 Pump track 270 34,5 786 9,037%
2019 Elements de joc al Puifg d'Arques 425 45,74 929 10,76%
2018 Enllumenat camp de futbol 404 21% 863 10 %
2017 Tirolina parc fruiters 218 33,2 657 7,67%
2016 Patis escolars 172 73,8 233 2,5%

va rebre el 33,7% de les vo-
tacions, un total de 310 vots. 
El cost del projecte, que esta-
va valorat en uns 56.000 € 
contempla la remodelació del 
Teatre Municipal del Puig d’Ar-
ques, i millora de la il·luminació 
i tancaments del gimnàs, així 
com dels vestidors. També 
van poder entrar al projecte la 
proposta (que s’ha començat 
a executar al municipi) que ha-
via quedat tercera en nombre 
de votacions, amb 235 vots i 
un percentatge del 25,54% , 
la instal·lació de 5 nous punts 
d’aigua (fonts) a llocs estra-
tègics del municipi, i renovació de 5 
fonts ja existents. I també estava pre-
vist realitzar la proposta de la instal-
lació de les Biblio Places: tres punts 
d'intercanvi de llibres que estaran si-
tuats al parc de la llar d'infants, a la 

plaça de la Coma i a la piscina. Aquest 
darrer projecte té un cost aproximat 
de 1.000 €. 

La segona proposta més votada el 
2021 va ser la pista de volei platja 
que  va tenir disset vots menys que 
les obres al Puig d’Arques i que no va 

entrar al paquet d’obres a fer. 
Tot i que, com enguany, havia 
sortit com a proposta més 
votada al taller de selecció de 
les finalistes, la proposta  es-
portiva no va poder superar 
la promoguda des de l’Escola 
Puig d’Arques en una de les 
votacions més ajustades dels 
pressupostos participatius 
(enguany la diferència ha es-
tat de 200 vots).

 El 2021 la participació va 
arribar al 10,37%, van votar 
920 persones d'un cens total 
de 8868. Del total de vots 
emesos, 847 ho van fer en 

línia, a la plataforma  participa.cassa.
cat. La resta, 73 persones, van vo-
tar presencialment  a les urnes dels 
dipositades a l’Ajuntament, el Centre 
Cultural Sala Galà i la Piscina Coberta 
Municipal.

Set anys de pressupostos participatius
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La sisena edició del Càntut, el festi-
val de cançons de tradició oral que 
té lloc cada any a casa nostra, es va 
celebrar del divuit al vint de novembre 
d’enguany. Després de dos anys de 
restriccions pee la Covid, el format va 
tornar a ser l'original.

A la inauguració hi van assistir mol-
tes personalitats: la consellera de cul-
tura, Natàlia Garriga; el vicepresident 
primer de la Diputació, Pau Presas; 
el corresponsable del projecte Càn-
tut, Albert Massip, i l’alcalde, Robert 
Mundet. També hi va participar el con-
seller de Cultura a l’exili, Lluís Puig, 
amb un missatge de vídeo.

Robert Mundet va destacar que era 
un plaer comptar amb el Càntut un 
any més, i que la música és un dels 
pilars del nostre poble. Albert Massip 
va explicar les tres idees principals 
del festival d’enguany: les cançons 
de bressol, el centenari de l’Obra del 
Cançoner Popular de Catalunya i la 
cessió dels materials de l’Artur Blasco 
al Càntut. “És un festival que va més 
enllà i que no vol créixer en quantitat, 
sinó en qualitat”.

En Pau Presas va destacar que és 
la primera edició que el projecte té 
el Premi Nacional de Cultura 2022 i 
que, el fet de començar amb entra-
des exhaurides en molts dels con-
certs i espectacles implica l’interès de 
la ciutadania i que les coses s’estan 

fent bé. La consellera Natàlia Garriga 
va afirmar que el Càntut és “una fei-
na d’artesania musical”, i va donar les 
gràcies als mestres, infants i avis per 
omplir-ho tot de cançons. Finalment, 
Lluís Puig va desitjar una llarga vida al 
Càntut i a la cultura popular catalana.

Un cop acabats els parlaments, 
l’Alba Careta, acompanyada pel seu 
germà Santi, van interpretar un petit 
recull de cançons del cançoner, una 
de la qual recuperada a Campllong. La 
veu dolça de l’Alba es fusionava amb 
el jazz i va donar el tret de sortida al 
festival de la millor manera possible.

Aquesta edició ha comptat amb 
dues exposicions: “Càntut al bressol” 
i la que commemora el centenari de 
l’Obra del Cançoner Popular de Cata-
lunya.

“Càntut al bressol” és la culminació 
de la feina de mestres, alumnes i fa-
mílies de les diferents escoles Cassà, 
que han fet de caçadors de cançons. 
Mitjançant entrevistes, s’han pogut 
recollir 124 cançons, algunes canta-
des pels avis i àvies dels alumnes. A 
través d’aquesta exposició, es dona 
significat i valor a les cançons de bres-
sol, és un treball que no es queda a 
l’escola, que va més enllà.

La segona exposició commemora el 
centenari de l’Obra del Cançoner Po-
pular de Catalunya i està comissaria-
da per Jaume Ayats. Es van fer dues 

visites guiades, una el dissabte i una 
el diumenge, on s’hi explicava el sorgi-
ment del Cançoner, el nombre de can-
çons que s’havien recollit, la manera 
de recollir-les, com ens han arribat... 
gràcies al Cançoner es van recuperar 
entre 1.500 i 2.000 cançons i van 
arribar a 800 pobles de tots els Paï-
sos Catalans.

Divendres, quan faltava poc per ser 
les vuit del vespre, l’Anna Ferrer va 
sortir a l’escenari de la Sala del Cen-
tre Recreatiu per oferir el seu nou 
espectacle, “Parenòstric”, on fusiona 
la tradició amb l’actualitat, utilitzant 
diversos instruments com el sintetit-
zador, la guitarra i el tambor. “Pare-
nòstric” combina cançons que Ferrer 
havia escoltat al seu poble natal, a 
Menorca, amb algunes de creació 
pròpia i d’altres que estan recollides al 
Cançoner. El públic va respondre des 
del primer moment i, quan el concert 
es va acabar, hi va haver una pluja 
d’aplaudiments.

A les nou del vespre, va ser el torn 
del Joana Dark, una formació que 
busca donar un altre punt de vista, 
el de les dones, a la música tradicio-
nal. Les bases de la seva música són 
psicodèliques i difícils d’encasellar, 
fan, amb paraules seves, “cançons 
antigues, però alhora súper recents”. 
Sense cap mena de dubte, no van dei-
xar a ningú indiferent.

Imatges del primer sopr amb cançons amb el grup Pony Pisador.

Torna la gran festa del Càntut
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EL CANTI, CANÇÓ TRADICIONAL A LA 
CATALUNYA NORD
Una setmana abans del Càntut, a la població rossellonesa 
d'Illa es va celebrar el Canti,  una breu versió del festival 
cassanenc amb intervenció de diferents cantants i grups 
rosellonesos. El conseller de cultura a l'exili, Lluís Puig 
(foto inferior) va assistir a aquest tast del festival en el 
que va destacar l'actuació de Ramon Gual, foto superior).

Entrades les deu de la nit, arriba al bar del Centro El 
Pony Pisador, dins del Càntut a taula. Les taules estaven 
plenes i la gent tenia moltes ganes de passar-ho bé i can-
tar fins a deixar-hi la veu. Va ser un espectacle ideat espe-
cialment pel Càntut, on, a part de fer cançons pròpies, van 
sorprendre amb havaneres i cançons tan populars com “El 
gegant del pi”. Un cop acabat el concert i el sopar, no n’hi 
va haver prou i el públic mateix va començar a cantar el 
Virolai, el Tren Pinxo, la Filomena...

JORNADA DE DISSABTE
El dissabte va començar amb un biblionadons a càrrec de 
la Carmina Rabassedas i amb en Robert Gázquez a la mú-
sica. A “En Non-non, el follet de la son” les cançons de 

Tres moments de l'acte in-
augural.
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bressol recuperades a les escoles prenen una part molt 
important de l’espectacle, on es descobreix el secret per-
què els infants s’adormin: cantar més cançons de bressol!

A dos quarts de dotze, Salvador Rebés va protagonitzar 
una xerrada sobre l’Obra del Cançoner Popular de Cata-
lunya (OCPC). Rebés va delectar al públic les anècdotes 
que van viure les persones que feien de recol·lectors de 
cançons per tot el territori de parla catalana.

A les dotze, la Plaça Petita es va omplir de gom a gom 
per escoltar els alumnes de l’Escola de Música Pere Mer-
cader. Van cantar tres cançons de bressol, “Non noneta 
non”, “maku maku” i “La mare” acompanyats de l’Orquestra 
d’Inicis de la JOC. Els aplaudiments van ser extraordinaris, 
tant, que van tornar a repetir “maku maku”.

Al migdia, va arribar un dels clàssics del festival, el Ver-
mut Cantat, aquest any a càrrec del duet cassanenc Gra-
na i Moscatell i Clara Colom i Alba Magrinyà. Es van cantar 
cançons com “La farola”, “De Roquetes vinc”, “La botigue-
ra”... amb un públic molt entregat i sense por a cantar i 
acompanyar als músics.

A les dues, Can Quirze torna a obrir les portes per acollir 
el primer Dinar de Cantadors i Cantadores, amb una dina-
mització de la cantant aranesa d’Alidé Sans i Adrià Dilmé. 
El dinar era a càrrec de l’Entitat Gastronòmica: esqueixada 
de bacallà i cargols, vedella amb bolets i coca de taper. 
Encara que hi hagués una dinamització, tothom podia can-
tar quan volgués, i d’aquesta manera van sonar cançons 
d’Aragó, de Cassà, de Navarra...

La tarda de dissabte començà amb l’espectacle Última 
vèrtebra, amb la col·laboració del Casal de Jubilats de 
Cassà i el Centre de Serveis El Lliri Blau, de Riudellots. 
S’explicaven les cançons que la gent de Cassà i Riudellots 
cantaven i les seves històries a través de les arts escèni-

ques contemporànies, i es vinculava la llet i les cançons de 
bressol. Un dels actes més emotius del festival va ser la 
xerrada que van oferir el músic, investigador i divulgador 
del folklore català, Artur Blasco i Albert Massip.

Blasco ha cedit tot el seu material recopilat des de 1965 
al projecte Càntut, unes 1600 cançons en 81 volums dife-
rents. Ha recollit cançons de la Vall d’Aran, Pallars Jussà i 
Sobrià, la Noguera, la Ribagorça, l’Alt Urgell, el Berguedà, 
la Cerdanya, el Ripollès i la Garrotxa, i la seva obra es 
diu “A peu pels camins del cançoner”. Segons Blasco “és 
important saber d’on venim per saber on voldríem anar”.

A un quart de set de la tarda, el so de les trompetes, 
saxos, trombons i percussió va inundar tot el poble, que 
va ballar al ritme de cançons com “Filomena”, “El general 
Bum-Bum” o la polca. Era un concert itinerant: de la Plaça 
de la Coma al Passeig, de la Sala Galà al Centro... on la 
gent no parava d’aplaudir i ballar i que es va repetir diu-
menge al migdia.

Un dels espectacles que arrencava amb les entrades 
exhaurides va ser el de Pep Gimeno “Botifarra”, el dissabte 
a un quart de vuit del vespre. “Deixa’t estar de Romanços” 
és un concert on interpreta cançons tradicionals de casa 
seva, la comarca de La Costera, però també d’altres llocs 
del País Valencià. Van sonar jotes, fandangos, malague-
nyes... hi va haver molta música, riures i ganes de ballar.

Abans de sopar, a tres quarts de nou, va ser el torn 
d’Artur Blasco i Arnau Obiols, on es va poder veure dues 
maneres diferents d’enfocar el mateix tema, el cançoner 
pirinenc. Blasco utilitza l’acordió diatònic, el rabequet, la 
canya esquerdada i culleres, mentre que Obiols fa sevir la 
bateria, percussions, el rabequet, l’electrònica, el flabiol i 
el trico-traco. Dues persones que no necessiten gaire per 
omplir qualsevol espai amb la seva música.

A l’hora de sopar es va poder gaudir del 'segon millor 
grup d’Espolla', la Ludwing Band, que des del minut 0 es 
van posar el públic a la butxaca. Van posar sobre la tau-
la, mai millor dit, un concert barrejant cançons pròpies i 
tradicionals com “Les dotze van tocant” o “Margarideta”. 
Hi va haver aparicions de “Botifarra” o d’Alidé Sans. Fins 
i tot Artur Blasco es va animar i, acompanyat per Adrià 
Dilmé, Alidé Sans i Ferran Martínez, va regalar un recital 
de “Muntanyes araneses” que va posar els pèls de punta. 
El concert va acabar amb corrandes i el clam unànime que 
els d’Espolla tornin a casa nostra.

Diumenge, els més matiners van poder gaudir d’una gim-
cana pel poble organitzada pel Cor Jove Amics de la Unió, 
on l’objectiu era descobrir cançons i conèixer la importàn-
cia de la transmissió oral. L’activitat va acabar amb els par-
ticipants convertits en caçadors de cançons per recollir-ne 
algunes de Cassà.

A les dues del migdia, va arribar el segon Dinar de can-
tadors i cantadores, aquest cop dinamitzat per la Meg i en 

Musica electrònica, dansa i cançons amb la coral Joves de la Unió.
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Francesc Ribera “Titot”. El dinar tornava a ser a càrrec de 
l’Entitat Gastronòmica i, altra vegada, va ser un àpat ple de 
cançons d’arreu del territori!

A les cinc de la tarda, Jordi Tomàs explica les missions i 
les anècdotes de l’OCPC a la comarca de la Selva: a Santa 
Coloma, Brunyola, Anglès, Sant Pere d’Osor, la Cellera, 
Sant Martí Sapresa i el Pasteral. Aquestes missions les 
van dur a terme Joan Llongueres i Joan Tomàs, avi de 
Jordi Tomàs, durant l’estiu de 1922. Les anècdotes van 
quedar enregistrades gràcies a les memòries que escrivi-
en i que es van publicar des del Cançoner.

A un quart de set de la tarda, el Cor Jove Amics de la 
Unió va oferir una coproducció del Càntut, “Les eines”. A 
partir del repertori de del Cançoner Popular de Catalunya, 
el cor interpretà cançons que acompanyaven les jornades 
laborals dels pagesos del nostre territori de principis del 
segle XX. Cançons de tradició oral, però, als sons de les 
eines de camp s’hi afegí l’electrònica de David Soler i Mar-
cel Bagés i els sons de percussió corporal.

Els encarregats de tancar el festival d’enguany van ser 
Jaume Arnella i Biel Majoral (acompnyats de Ferran Marti-
nez i Delfí Nulet), amb un concert-diàleg entre un cantador 
i un romancer, dues eminències com són els dos artistes 
de damunt l’escenari. El públic en va quedar encisat, i en 
va desfer en aplaudiments i canatnt conjuntamnet algunes 

de les peces més conegudes dels cantants mallorquí i ca-
talà, una gran manera d’acabar la sisena edició del festival.

Visca les cançons de tradició oral i llarga vida al Càntut!

Text: Xènia Carreras
Fotos: Eduard Duran, Joan Carles Codolà, Càntut

 i Ajuntament de Cassà

Biel Majoral i Jaume Arnella van exhibir bona complici-
tat al concent final del Càntut.
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Primera fase de recuperació 
de les "joies de l'església"

El dissabte 17 de desembre es presenten els resultats

Ja fa més de tres anys que des del Grup de Recerca i Es-
tudis Cassanencs es va posar en marxa el projecte de re-
cuperació d’alguns elements patrimonials de l’església de 
Cassà que estaven oblidats o desconeguts. El projecte que 
va passar a ser conegut com de recuperació de les “joies de 
l’església” de Cassà, amb els mesos va anar  avançant i ha 
permès que el que era una idea  força abstracta de resca-
tar alguns elements poc coneguts a la realitat de la concre-

ció de la creació d’un espai expositiu a l’interior de l’església 
parroquial de Cassà. Aquest espai, que servirà per exposar, 
difondre i explicar alguns elements valuosos del patrimoni 
del temple de Cassà es presentarà formalment el proper 
dissabte 17 de desembre a dos quarts de dotze del migdia 
en un acte que es farà a la mateixa església de Sant Martí.

Al llarg d’aquests tres anys el projecte de recuperació de 
“les joies de l’església de Cassà” ha tingut diferents àmbits 
d’actuació. Des de la restauració del rellotge antic, de finals 
del segle XVI, a la recuperació de la campana del 1644, 
passant per la dignificació d’altres elements  rellevants del 
patrimoni del temple. Però sens dubte l’activitat més des-
tacada ha estat la recuperació de les pedres que formaven 
part de l’antiga portalada romànica del temple de Cassà, 
data de mitjans del segle XII i que estaven escampades i 
camuflades en l’estructura interior del campanar.

Aquest treball que va començar de manera modesta amb 
la intenció inicial de recuperar onze peces que s’havien iden-
tificat visualment a l’interior d’aquesta estructura, va anar 
complicant-se a mesura que s’anava treballant i es va veure 
que  hi havia moltes més peces. Al final, 58 pedres, entre 
les trobades noves i les que hi havia guardades a la rectoria 
(gairebé cent anys abans) han permès recuperar una part 
important de l’estructura de l’antiga portalada, que  ja es 
comença a veure com podia ser originalment i que es pre-
sentarà el proper 17 de desembre.

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

A les imatges, membres del GREC treballant en la recuperació de les peses de l'antic rellotge i els tècnics treballant en la restauració de les pedres de la 
portalada.
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Mobles a mida,  mobles de cuina,  
obra nova,  reformes,  restauració.

 C/GIRONÈS,  5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI,  S. L.

La portalada tal com han pogut ve-
rificar els experts que l’han estudia-
da, constava de diferents (cinc o sis) 
arquivoltes que  s’integraven en una 
estructura de quatre metres d’am-
plada  per  uns quatre i mig d’alçada; 
aquestes dimensions donen idea de 
la qualitat i prestància que tenia l’en-
trada a l’església de Cassà de fa nou-
cents anys. Les escriptures que s’han 
trobat gravades en una de les arqui-
voltes permeten afirmar als experts 
que la data de construcció d’aquesta  
entrada seria al voltant del 1162. Els 
tècnics del departament de cultura de 
la Generalitat i de patrimoni del bisbat 
de Girona que han estudiat les troba-
lles han coincidit en assenyalar-ne la 
seva rellevància i al mateix temps han 
destacat que es tracta d’una portala-
da ben conservada,  ornamentada i 
en la que cada arquivolta gaudeix de 
la seva pròpia decoració, cosa que en 
remarca la seva  exclusivitat  i valor 
patrimonial.

Un cop extretes les pedres es va dur 
a terme un treball de neteja i de res-
tauració per garantir-ne la preserva-
ció, cosa que també ha permès trobar 
algunes restes de la policromia que 
decorava les peces originals.

Tot el material i la resta de “joies” 

serà exposat a la zona de l’altar dels 
Dolors de l’església de Cassà, al costat 
de la porta “petita”, zona que s’ha ade-
quat per a aquesta iniciativa i s’anirà 
consolidant a mesura que vagin conti-
nuant els treballs de recuperació de la 
resta d’elements.

La restauració de les pedres de la portalada ha permès treure a la llum la 
qualitat i valor artístic i patrimonial de les peces.
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Des de fa setze anys els oï-
dors de Catalunya ràdio tenen 
un repte cada matí que posa a 
prova la seva agudesa mental i 
domini de la llengua. Es tracta 
d’un joc proposat per l'escrip-
tor i comunicador Màrius Ser-
ra, titulat Enigmàrius; aquest 
enginyós joc va ser una de les 
eines conductores de la sessió 
"juguem amb la llengua", que 
es va celebrar en el marc les 
segones jornades d’Educació i 
família, celebrada a la sala d’ac-
tes del Casal de Jubilats, orga-
nitzada per l’àrea d’educació de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva el 
diumenge 23 d’octubre a migdia.

Com ja deia el títol, la sessió, oberta 
a infants majors de vuit anys i les se-
ves famílies, va ser un gran joc -sem-
pre entorn de la llengua- en el que una 
trentena de persones hi van partici-
par intentant esbrinar la resposta a 
les múltiples preguntes lingüístiques 

que es van anar formulant al llarg de 
la sessió. Fidel a la seva metodologia 
de trobar el doble valor a les paraules, 
Màrius Serra anava repartint “punts” 
(de llibre) als que anaven encertant les 
endevinalles que va anar desgranant 
enmig d’unes  interessants explicaci-
ons que servien per destacar el valor 
de la lectura com a eina de distracció, 
evasió o de formació. L’escriptor va 

voler destacar en tot moment 
el caràcter lúdic que podia tenir 
el coneixement i aprenentatge 
de la llengua a través d’un re-
lat que servia per fer descobrir 
els matisos i possibilitats de joc 
que tenia el llenguatge. 

Les preguntes formulades 
seleccionades, escollides  de 
les que han anat succeint-se 
al programa n’incloïen de ben 
elementals: la fruita més diver-
tida (pera); d’altres d’una iro-
nia marca de la casa: Idèntic 
a Jesucrist (clavat);  i algunes 
de nivell més elevat: porta que 

s’obre quan la portes a la mà (entra-
da). Grans i petits van gaudir de la 
sessió que va acabar amb un concurs 
de l’Enigmàrius entre els infants assis-
tents (foto de l'esquerra) que al llarg 
de tota la sessió havien participat ac-
tivament en la jornada. 

Text i fotos: Joan Carles Codolà

Enigmàrius en directe a Cassà
Màrius Serra, a les II jornades d'Educació i Família

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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El passat dia 26 d’octubre a la tar-
da, a l’auditori de la Sala Galà, tin-
gué lloc una interessant xerrada per 
presentar la campanya “No canviïs la 
meva llengua” i fer la presentació dels 
acompanyants actuals i veterans dels 
qui no parlant poc o gens el català, 
desitgen poder fer-ho per integrar-se 
del tot en aquesta ciutat catalana que  
és ara casa seva.

L’acte va comptar amb la presència 
del Sr. Alcalde de la Vila i de la regido-
ra de Cultura i la taula dels presenta-
dors l’ocupaven, d’esquerra a dreta de 
la foto, la Salut Coll, responsable del 
Servei Comarcal de Català del Gironès, 
Rosario Palomino, promotora de la 
campanya i, com ella es defineix, “ca-
talana nascuda al Perú”, la qual, amb 
paraules molt encertades, ens feu veu-
re el perquè dels mots “no em canviïs 
la llengua”, ja que, cada vegada que un 
nou vingut fa l’esforç de parlar català 
i nosaltres, potser amb la bona volun-
tat d’ajudar-lo, li responem en castellà, 
és com recordar-li de nou que ell és 
un foraster a casa nostra. El següent,  
Aleix Renyè, periodista, català de la Ca-
talunya Nord, qui ens posà al corrent 
dels problemes que també, allà, té la 

nostra i seva llengua; després Carme 
Sansa, actriu, qui ens recità uns adi-
ents poemes i, finalment Dalni Herbas, 
catalana provinent de Bolívia i entusi-
asta col·laboradora de la campanya la 
qual ens donà el seu sentit testimoni.

Es va presentar també la campanya 
d’aquest any de Voluntaris per la Llen-
gua, gent de la Vila que ja porten molts 
anys compromesos en “acompanyar”, 
una hora a la setmana, durant deu 

setmanes, a algun nou vingut, per tal 
que practiqui millor la nostra llengua 
tot passejant pel poble o prenent un 
refresc. Hi hagué testimoniatges per 
les dues bandes.

Fou un acte entranyable del qual 
tots sortírem molt satisfets i més 
després de fruir del pica-pica i el cava 
ofert pel nostre Ajuntament.

 M. Dolors

No em canviïs 
la llengua

Notícies Cassà al diaCassà al dia
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Aquesta vegada he pogut fer aquesta 
entrevista a una cassanenca la Marta 
Gras que viu a Kenya. Els familiars i 
amics -Sió Gras, Jordi Carrera, Pura 
Gil, Rosa Ribas, i Ramona Maymí- han 
fet aquest viatge per poder-la saludar 
i veure in situ com viuen i treballen.

La Marta va néixer el 9 de novem-
bre del 1978 a Cassà de la Selva, 
ens comenta ella,  on encara hi viu la 
mare, la Ramona, "que per sort, ara 
ve a passar algunes temporades amb 
nosaltres a Kenya, és la nostra àvia 
aventurera!". Continua la Marta: "vam 
créixer al veïnat de Montroig, a Can 
Serreta i més tard ens vam mudar 

a la zona del camp de futbol. Suposo 
que la forma de viure la infància sem-
pre acaba marcant les passions futu-
res... Vaig anar a l'escola Pública Puig 
d'Arques, i a l'institut de Cassà, abans 
de seguir fent carrera a Barcelona, a 
la Universitat Pompeu Fabra.

Tinc dos germans, en Carles que 
actualment viu  a Bescanó i en Jordi 
que ara viu a Madrid, i uns nebots i 
nebodes guapíssims a qui tinc moltes 
ganes de veure!

Actualment visc a Maasai Mara, 
Kenyai fa 10 anys que hi soc".
Com va ser que anessis a viure a 
Kenya?

 Nascuda a Cassà de la Selva, viatjar 
ha estat sempre una de les meves afi-
cions, prioritats i passions. Després 
de visitar diferents països vaig trobar 
a Kenya la meva “segona casa” a on 
he pogut viure la meva passió per la 
vida salvatge i els safaris fotogràfics 
amb les ganes de conèixer altres cul-
tures. Aquí tot això s'ha convertit no 
només en el meu dia a dia, sinó tam-
bé al meu mitjà de vida.

En vaig llicenciar en Administració 
i Direcció d'Empresa a Barcelona. 
Vaig exercir com a auditora externa 
durant 3 anys, i posteriorment com 
a auditora interna en una Consultora, 

Cassà al dia Entrevista

Marta Gras, una cassanenca 
de safari permanent a Kenya

La Marta Gras, amb la seva germana Sió, el seu nen i en Jordi Carrera, en la visita que van fer a Kenya; a la dreta, la Marta i la seva família.
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Entrevista Cassà al dia

en la qual finalment, després de gaire-
bé deu anys, vaig acabar exercint a la 
Direcció Financera Internacional. Tota 
aquesta trajectòria em va permetre 
formar-me com a persona i profes-
sional. Van ser anys molts intensos, 
de molts aprenentatges no només a 
les finances si no en molts àmbits, de 
llargues jornades de treball, de ritmes 
frenètics, de molts viatges i hores de 
feina... anys plens d'oportunitats per 
conèixer grans persones de molts 
països, d’estrènyer relacions i poder 
tenir avui molts amics a diferents pa-
ïsos.

Potser va ser aquest mateix ritme 
el que va provocar que la meva part 
més ”aventurera” s'anés despertant 
cada any de manera més intensa. 
Treballava el que calgués durant onze 
mesos a l'any, per tenir un mes seguit 
per a les meves petites ”expedicions” 
i poder  desaparèixer durant quatre 
setmanes en alguna destinació per 
explorar amb una passió creixent per 
Àfrica. Amb els anys em vaig ado-
nar que el meu plantejament potser 
començava a ser erroni, i que no es 
tractava de treballar onze mesos per 
poder viatjar un mes, sinó que potser 
el meu cos em demanava cada cop 
més, estar onze mesos fora i tornar 
un mes a casa. Aquí va començar 
la meva fase de buscar seriosament 
quin seria aquest destí final quan el 
meu cap va fer un “click” sense re-
torn: la decisió de fer un gir rotund a 
la meva vida estava presa.
I vas decidir anar-hi a viure?
Els meus darrers viatges abans de ve-
nir a Kenya s'havien centrat ja en els 
safaris fotogràfics i després de visitar 
alguns països d'aquest continent, ha-
via arribat el moment a Kenya. Des-
cobrir el país, els seus paisatges, la 

seva gent i sobretot, les sensacions 
durant els safaris, especialment a la 
Reserva Nacional de MAASAI MARA, 
em van anar atrapant sense mar-
xa enrere. Maasai Mara sempre ha 
estat un lloc especial; la sabana, els 
seus paisatges, la seva fauna, con-
trastos, els seus racons per desco-
brir, les postes de sol úniques, els 
colors, olors, les sortides de sol,... 
és com si tota aquesta bellesa par-
lés dins meu. Un lloc ple de fauna que 
ha lluitat i continua lluitant per tenir el 
seu propi espai, per no quedar-se en 
una cosa del passat, un lloc que ne-
cessita el nostre respecte i la nostra 
protecció per mantenir-se.

Amb dues maletes, molta il·lusió i 
energia, el 2012 vaig incorporar-me 
a un  projecte per donar suport a la 
gestió d'un Camp Maasai Mara. Era 
el meu primer treball a la indústria 
del safari. Després de gairebé quatre 
anys i amb  moltes aventures viscu-
des, vaig tenir l'oportunitat de passar 
a formar part de l'equip d'un receptius 
de turisme, coneixent més a fons tot 
l'Ets d'Àfrica,  si bé al meu cor sem-
pre hi havia un lloc especial pel Mas-
sai Mara.

De sobte, el juliol de 2019, vaig re-
bre una trucada que ho canviaria tot: 
Com podem fer portar grups a veu-

re elefants a Kenya? Arribava un nou 
repte.

Després de moltes converses, ide-
es, plantejaments i opcions, va néixer 
un nou projecte orientat a la creació 
d'una àrea de conservació de la fauna 
i la protecció d'un corredor d'elefants 
a les portes del Maasai Mara, així 
com promoure la cultura i les tradi-
cions de la tribu massai a través d'un 
petit allotjament de nom ENKOPIRO 
(https://www.ENKOPIRO.com/es/ )
I com ha anat el nou projecte?
El meu fill, l'Ian acabava de néixer; te-
nia només tres mesos, i va coincidir 
amb el naixement d'ENKOPIRO; avui 
el nostre projecte professional està 
ben avançat i consolidat i rebem gran 
nombre de viatgers amb ganes de co-
nèixer i descobrir el Maasai Mara, per 
fer-hi safaris fotogràfics i deixar-se 
atrapar per aquesta fascinant cultura.

Acabem aquesta impressionat his-
tòria de la Marta Gras Maymí, una 
cassanenca que viu i treballa a Kenya. 
Gràcies a les noves tecnologies, amb 
les xarxes, el mail i el Whtassap hem 
pogut fer aquesta entrevista. Et desit-
gem molta salut i molta sort a tu i a 
tota la teva família.

Xavier Carrera Bosch

El grup de cassanencs que van anar a veure la 
Marta i imatges de la selva amb girafes i lleons...
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106 anys de la Selvana
La pastisseria Selvana de Cassà de la Selva va ser un dels 
establiments catalans reconeguts amb un dels premis na-
cionals d'establiments comercials centenaris atorgats per 
la Generalitat amb motiu dels seus 106 anys d'obertura al 
públic. Després de cinc generacions de pastissers aquest 
establiment continua obert al públic i els actuals seguidors 
de l'ofici, Pere Uranga Andreu, Regina Freixas i Pau Uran-
ga van recollir el guardó que els va lliurar el president de 
la Generalitat, Pere Aragonès i el conseller Roger Torrent, 
el 27 d'octubre passat al Palau de la Generalitat. La pas-
tisseria cassanenca fa uns anys ja havia rebut un guardó 
de la Cambra de Comerç amb motiu dels seus 75 anys 
d'obertura al públic i ara ha vist reconeguda la seva trajec-
tòria més que centenària. 

ALTRES PREMIS
L’establiment barceloní Jorquera Pianos va rebre el Premi 
Nacional de Comerç 2021, corresponent a la 22a edició 
dels Premis Nacionals de Comerç de la Generalitat de Ca-
talunya. Amb aquest guardó, dotat amb 6.000 euros, el 
Govern reconeixia la seva trajectòria iniciada l’any 1853, 
i la seva rellevància i prestigi, tant en l’àmbit del comerç 

Cassà al dia NotíciesCassà al dia Notícies

A les imatges, el grup de guardonats i diversos moments de l'acte de lliurament dels premis per  
establiments comercials centenaris als representants de la pastisseria Selvana, de Cassà de la Selva.
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com en el cultural i acadèmic, adaptant un ofici completa-
ment artesanal (la venda, reparació, restauració i lloguer 
de pianos) al segle XXI amb la cinquena generació al cap-
davant.

D’altra banda, el Premi al Comerç més Innovador, dotat 
amb 2.000 euros, el va rebre Clara Busoms Herms per 
Noir et Blanc, botiga vigatana especialitzada en tòfona. Es 
tracta d’un establiment pioner a tot Catalunya en la comer-
cialització d’aquest tubercle i productes derivats, fet que el 
converteix en un ambaixador de la tòfona catalana al mapa 
de la tubericultura mundial.

El Premi al Comerç més Sostenible, una nova categoria 
que reconeix la incorporació de bones pràctiques de con-
sum responsable, el foment del comerç de proximitat, i 
el compromís de responsabilitat social d’acord amb el pla 
d’acció 2022-2025 de Comerç, Artesania i Moda, també 
dotat amb 2.000 euros, fou per a Cristina Sancho Palau, 
responsable de Vida Meva, establiment barceloní dedicat 
a la venda d’aliments de producció ecològica i de granel. 
En actiu des del 2011, aquesta botiga va ser pionera en 
la venda directa de pagès de fruita i verdura exclusivament 
de temporada. 

La Federació de Comerç de la Selva, de la seva banda, 
va rebre el Premi a la Iniciativa Col·lectiva, per la campanya 
Apropem el Comerç. A la Selva, Tots Som Comerç Local. 
L’actuació, enfocada a impulsar el comerç de proximitat 
sobretot entre el col·lectiu més jove, es va materialitzar 
gràcies al treball conjunt de les associacions de comerci-
ants d’Arbúcies, Breda, Sant Hilari Sacalm, Santa Coloma 
de Farners, Sils i Vidreres.

Finalment, aquesta edició dels Premis Nacionals de Co-
merç també va incloure un reconeixement a títol pòstum per 
al creador i propietari de Torrons Vicens, que,mitjançant 
l’impuls d’una xarxa comercial internacional pròpia i una 
estratègia exportadora exitosa, ha popularitzat aquest pro-
ducte tradicional arreu del món.

Els Premis Nacionals de Comerç són una iniciativa im-
pulsada cada any pel departament d’Empresa i Treball, a 
través del Consorci de Comerç, Artesania i Moda (CCAM), 
per reconèixer les actuacions o establiments comercials 
que han destacat per la seva trajectòria, innovació i contri-
bució al prestigi del sector.

Pel que fa als Premis Nacionals d’Establiments Comer-
cials Centenaris, enguany s’han concedit vint reconeixe-
ments a comerços que han arribat al segle d’història, i 
dos reconeixements més a botigues que han superat els 
150 anys. 
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La proposta titulada «Estudi de l’efecte 
de l’extracció del suro sobre l’estat hí-
dric i fisiològic de l’alzina surera (Quer-
cus suber) a les Gavarres», presentada 
per Laura Llorens, Dolors Verdaguer i 
Josep Barba, va ser guardonada amb 
el XXXII Premi Joan Xirgo en un acte 
celebrat a a Sala Centre Recreatiu de 
Cassà el dissabte 12 de novembre a 
migdia. 

L’estudi guardonat es durà a terme a 
la finca de Can Vilallonga, de Cassà de 
la Selva, on es preveu que s’extregui el 
suro durant el juny del 2023. L’objectiu 
del treball és determinar si l’extracció 
del suro té un efecte significatiu sobre 
l’alzina surera i valorar si aquest depèn 
de l’edat de l’arbre. A Can Vilallonga, 
finca pública gestionada pel Consorci 
de les Gavarres, s’escolliran sureres 
d’edats diferents que creixin en zones 
assolellades. Es faran tres mostreigs, 
un abans de la pela, un altre just des-
prés, i un tercer a finals de juliol, per 
descobrir quins nivells d’estrès provo-
ca l’extracció del suro a l’alzina durant 
els mesos més secs de l’any. Així, es 
podran dissenyar estratègies de gestió 
que permetin mitigar els efectes del 
canvi climàtic sobre aquests arbres.

PREMI CIRERA D’ARBOÇ
Pel que fa al premi Cirera d’Arboç, que 
enguany celebrava la XXVI edició, el 
Consorci de les Gavarres el va atorgar, 
per unanimitat, al matrimoni format 
per Xavier Serrat i Isabel Cribillers, per 
la seva tasca de conservació, adequa-
ció i neteja de la font de Panedes i del 
seu entorn i accés. La font de Panedes 
és un indret ubicat entre els termes 
municipals de Llagostera i Santa Cristi-

Cassà acull l'acte de lliurament 
dels XXXVI Premis Gavarres

Un estudi sobre l’extracció del suro guanya el guardó Joan Xirgo

na d’Aro, molt conegut i freqüentat per 
excursionistes.

Segons l'organització, la tasca 
d’aquest matrimoni s’ha dut a terme 
des d’una posició totalment altruista 
i desinteressada, sense la qual, ac-
tualment, el patrimoni de la font de 
Panedes s’hauria perdut. Aquesta 
gran tasca no l’han fet sols sinó que 
han comptat amb el suport i la col-
laboració de Rafel Colomeda, Sebastià 
Grañó, Albert Alenyà, Quim Castelló, 
Xavi Ribot i Albert Gironès, com també 
dels ajuntaments de Santa Cristina i 
Llagostera, amb els quals limita la font. 

Amb el Premi Cirera d’Arboç, el Con-
sorci de les Gavarres anualment fa un 
reconeixement públic a les persones fí-
siques o jurídiques o als col·lectius que 
hagin contribuït amb la seva activitat 
a la conservació, la millora o la desco-
berta dels valors del massís. 

A l'acte de lliurament dels Premis 
Les Gavarres 2022 hi van participar 

el president del Consorci de les Gavar-
res i vicepresident de la Diputació de 
Girona, Pau Presas; l’alcalde de Cassà 
de la Selva, Robert Mundet; el conse-
ller del Consell Comarcal del Gironès, 
Lluís Rimbau, i el director general de 
Polítiques Ambientals i Medi Natural 
de la Generalitat de Catalunya, Marc 
Vilahur.

Presas va destacar que «els Premis 
Les Gavarres, a banda de reivindicar 
el coneixement i el patrimoni natural 
i cultural de les Gavarres, permeten 
també donar a conèixer els municipis 
gavarrencs. Per aquest motiu la gala 
és itinerant, cada any se celebra en 
un municipi diferent. El lliurament de 
premis d’avui és especial, després de 
tancar el cercle l’any passat a Mont-
ras iniciem de un segon cicle tornant 
a Cassà de la Selva».  Presas va mos-
trar l’agraïment, en nom del Consorci 
de les Gavarres i de la Diputació de Gi-
rona «a tots els que fan possible que 
el Consorci sigui una entitat oberta, 
compromesa i al servei dels municipis 
i entitats que en formen part». 

Durant l’acte es van presentar els 
resultats de la recerca guanyadora del 
premi Joan Xirgo de l’any passat, ti-
tulada «Recull Pugnau». El seu autor, 
Joan Perich, ha basat la seva recerca 
en els articles escrits per Mariano Oli-
ver entre el 1964 i el 1975 al diari Los 
Sitios, dedicats a la vida de la gent de 
les Gavarres. 

Finalment, es va projectar un vídeo-
resum de la cinquena edició del Festi-
val Art i Gavarres 2022, produït per 
24 Imatges per Segon.

Foto: Marc Sureda

Foto de grup de guardonats i autoritats
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Meteorològiques

OCTUBRE 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 17,84 ºC. La 

mitjana d’octubre a Cassà és de 
15,90º (+ 1,94)

Màxima absoluta: 27,9ºC dia 
2 quan faltaven 4 minuts per ¾ 
d’una del migdia.

Mínima absoluta: 7,4 ºC el dia 
1 a 2/4 i 9 minuts de les 6 del 
matí.

Mitjana de les màximes: 
24,54 ºC 

Mitjana de les mínimes : 12,5 
ºC

Pluges:
Pluja total: 68,4 litres. La mit-

jana d’octubre és de 99,27
Quatre dies amb una mica de 

precipitació:
Dia 5   0,2 l 
Dia 7  49,5 l
Dia 8  17,2 l
Dia 9  0,2 l
Dia 19  0,2 l
  
Vent dominant: Gregal (NNE) durant 

12 dies 
Ràfega més forta de vent : 33,5 

Km/h d’OSO (Garbí) dia 21 a ¾ menys 
4 minuts de la 1 del migdia.

OCTUBRE CALURÓS I FORÇA SEC
Les temperatures d’aquest período de 
temps han estat força altes, quasi dos 
graus per sobre de la mitjana. De to-
tes maneres, a Cassà no hem batut 
pas el rècord, que el té l’any 2004 en 
20,22º. I continuem amb la sequera, 
ja que si bé han caigut cap a 70 litres i 
la mitjana és de prop de 100, aquesta 
precipitació s’ha concentrat pràctica-
ment en només dos dies. En la resta 
ha no s’ha vist aigua. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/

Policia Local

ACCIDENTS MES D'OCTUBRE DE 2022

Accidentes amb danys materials:

Dia 05: - PSG. Ferrocarril. Vehicles implicats: Furgoneta Ford Transit
Turisme Seat Ibiza
Dia 06: -Ctra. Provincial . Vehicles implicats: Cuadriciclo ligero i Turisme 

Mercedes Benz
Dia 06: - Rambla Onze de Setembre. Vehicle implicat: Chrysler Voyager 

amb una pilona
Dia 19:- C/ Marina. Vehicles implicats: Kia Rio i Autobús
Dia 25: - Ctra. Gi-663. Vehicles implicats: Volkswagen Touran i Skoda 

Kodiaq
Dia 26: - Plaça Avenir. Accident amb fugida del vehicle
Dia 29: - Ctra. C250-a. Vehicle implicat: BMW

Accidentes amb ferits:
Dia 04: - C/ Via . Vehicles implicats: Opel Corsa i BMW 1 ferit lleu.
Dia 10: -Plaza Avenir amb C/ Esport. Vehicles implicats: Citroen Jumpy
Volkswagen Golf 1 ferit lleu.
Dia 22: - C/ de la Via. Vehicles implicats: Audi A-5 i Bicicleta Canondale 

Moterra. 1 ferit amb fractura de fèmur.
Dia 26: - Rambla Germà Agustí. Vehicles implicats Fiat 500 i un vianant.
1 ferit lleu.
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Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Alcaldia
El projecte Diver(SOS) tracta la 
diversitat lingüística a Cassà

Aquest curs 2022-2023 engeguem la segona edició del 
Diver(SOS), un projecte que té com a objectiu promoure 
el respecte cap a la diversitat de la societat catalana en 
general, i de la cassanenca en particular. Es tracta de do-
nar veu i visibilitat a les diversitats existents a Cassà de la 
Selva i trencar amb la resistència i els prejudicis que ens 
separen. Des de l’Ajuntament de Cassà de la Selva consi-
derem necessari treballar la cohesió social a través d’una 
educació intercultural, l’equitat, el foment de la convivència 
i l’ús de la llengua catalana.

D’aquesta manera, aquest proper curs escolar, el 
Diver(SOS) tindrà com a eix conductor la diversitat lingüísti-
ca. Pretenem visibilitzar i donar valor a la varietat lingüísti-
ca existent a Cassà de la Selva i, paral·lelament, potenciar 
l’ús social del català com a llengua d’igualtat d’oportunitats 
i de cohesió social. 

Així, l’objectiu principal de la propera edició del Diver(SOS) 
és fer visible el plurilingüisme existent a Cassà de la Sel-
va i promoure la llengua catalana com a eina de cohesió 
social i d’igualtat d’oportunitats de tots els cassanencs i 
cassanenques. Reconèixer la diversitat lingüística i cultural 
passa per valorar i respectar la llengua i la cultura pròpies 
i la dels altres.

En aquest sentit, des de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva, amb la col·laboració de la ciutadania i algunes enti-
tats, promourem activitats durant tot el curs escolar que 
reconeguin i donin valor a la diversitat cultural i lingüística i 
a l’ús social de la llengua catalana.

El passat diumenge 6 de novembre de 
2022, el servei d'Arxiu Municipal de 
Cassà de la Selva, va organitzar una 
visita de descoberta a les fites terme-
neres de Cassà. La passejada va estar 
guiada per Joaquim Mundet i Xavier 
Niell, autors del volum número 5 de la 
col·lecció "Toponímia dels Veïnats de 

Cassà", dedicat al Termenal, editat per 
l'Ajuntament de Cassà de la Selva i el 
suport de la Diputació de Girona.

Les fites que marquen el territori de 
Cassà són unes grans desconegudes 
per la majoria de ciutadans, però el seu 
coneixement és l'únic que assegurarà 
la pervivència d'uns límits que han anat 

canviant en cada Termenal que s'ha ofi-
cialitzat i que ha significat la pèrdua de 
territori cassanenc. Algunes d'elles es 
troben en llocs de grans panoràmiques, 
mentre que d'altres estan ocultes entre 
la vegetació amb mides modestes però 
amb el nom inscrit a la pedra de totes 
les maneres possibles.

Arxiu Municipal

Les fites termeneres de Cassà, una ruta de descoberta
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Mesures a tenir en compte per la 
situació de risc d’influença aviària

Durant l’any 2021 i actualment durant el 2022, Europa està 
patint la major epidèmia d’Influença aviària d’Alta Patogenici-
tat (IAAP) en aus silvestres i aus de corral observada fins el 
moment. En total, fins el setembre de 2022, s’han notificat 
uns 2467 focus en aus de corral (havent-se de sacrificar al 
voltant de 47,7 milions d’aus de corral d’explotacions afec-
tades), 3573 focus en aus salvatges i 187 en aus captives.

El període de tardor-hivern, tot i l’excepcional increment de 
casos detectats aquest estiu, és el període de major risc 
d’introducció de la malaltia coincidint amb la migració hivernal 
de les aus del nord i centre d’Europa.

Per aquesta raó és de gran importància que la ciutadania, 
especialment els titulars d’explotacions avícoles comercials i 
particulars amb tinença d’aus de corral en règim d’autocon-
sum, , siguin coneixedors de la situació de risc vers la IAAP i 
de la necessitat d’aplicar mesures de prevenció per tal d’evi-
tar que la malaltia pugui afectar a les granges d’aus de corral 
ja siguin comercials com d’autoconsum amb pocs animals.

Aquestes són les mesures a tenir en compte:
- La necessitat d’extremar les mesures de bioseguretat a 

les granges avícoles, especialment aquelles destinades a evi-
tar el contacte

- L’obligació de notificar qualsevol sospita de la malaltia:
- Disminució del consum de pinso i aigua superior al 20%.
- Disminució en la posta superior al 5% durant més de 2 

dies consecutius, sense causa justificada.
- Mortalitat superior al 3% durant una setmana, sense cau-

sa justificada.
- Qualsevol signe clínic o lesió post mortem sospitós d’ in-

fluença aviària (tos, esternuts, llagrimeig, descàrrega nasal/
oral, anorèxia, cianosi del cap, cresta o barbeta, edema faci-
al, diarrea, simptomatologia nerviosa, etc).

Tots els particulars que mantenen aus de corral per auto-
consum han de comunicar aquesta activitat a l’Oficina Comar-
cal del Departament d’Agricultura, la qual no comporta paga-
ment de cap taxa ni presentació de documentació addicional.

QUÈ ÉS UNA EXPLOTACIÓ D’AUTOCONSUM?
Són aquelles explotacions en què es crien aus destinades 

Cassà formarà part del 
projecte ePLANET H2020

EPLANET H2020 és un projecte centrat en facilitar l'adop-
ció d'accions coordinades de transició energètica per part 
del sector públic europeu. El projecte té com a objectiu el 
desplegament d'un marc digital comú per compartir infor-
mació harmonitzada sobre la transició energètica.

Les plataformes actuals que fan servir les autoritats lo-
cals de la UE per gestionar la transició energètica són he-
terogènies, la qual cosa comporta una pèrdua d'informació 
i dificultats per compartir dades i implicar les comunitats. 

Amb aquest projecte es compartiran les dades de con-
sums però també d'instal·lacions fotovoltaiques i altres 
instal·lacions que produeixin energies renovables i permetrà 
fer consultes sobre transició energètica a nivell europeu.

Gràcies a ePLANET, serà més fàcil per al sector públic 
desplegar accions coordinades relacionades amb la trans-
ició energètica. El projecte utilitzarà les eines més inno-
vadores d’intel·ligència artificial i big-data juntament amb 
una co-governança per a impulsar la transició energètica a 
nivell municipal. D’altra banda, també servirà per a fomen-

tar la digitalització de la informació energètica que actual-
ment està dispersa en diferents fonts com, per exemple, 
les mesures de transició energètica i els Plans d’Energia 
Sostenible i d’Acció Climàtica (PAES i PAESC). D’aquesta 
manera, s’aconseguirà un ecosistema d’informació i eines 
per tal de donar suport als òrgans i autoritats en transició 
energètica.

exclusivament al consum familiar amb una capacitat inferior 
a 32 gallines ponedores d’ous per a consum o 210 kg de pes 
viu/any en cas d’avicultura de carn (que corresponen a una 
capacitat d’entre 50 i 70 pollastres/any segons el pes dels 
animals). Aquestes explotacions han d’estar inscrites al Re-
gistre d’Explotacions Ramaderes de Catalunya. Prèviament a 
la inscripció al Registre d’Explotacions Ramaderes, cal dispo-
sar del permís municipal corresponent.

Les aus i els ous produïts en les explotacions d’autoconsum 
només es poden destinar al consum en l’àmbit familiar.
MESURES DE BIOSEGURETAT
Les explotacions avícoles d’autoconsum han de reforçar les 
mesures de bioseguretat per reduir el risc d’introducció i pro-
pagació de malalties.

Les mesures mínimes de bioseguretat que cal tenir en 
compte als autoconsums avícoles per evitar malalties com la 
influença aviària són:

• Protegir les aus d’autoconsum del contacte amb les aus 
salvatges (ànec, cigonya).

• Impedir l’accés de les aus salvatges a l’aigua de beguda i 
al menjar de les aus d’autoconsum.

• No subministrar aigua procedent de rius, basses o altres 
fonts exteriors.

Mesures d’higiene
- Cal netejar i desinfectar periòdicament les instal·lacions 

on s’allotgen les aus, els abeuradors i les menjadores.
- Correcta gestió de la gallinassa i les baixes.

Medi Ambient

Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia
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S’ha finalitzat la instal·lació de la ges-
pa artificial del nou camp de futbol 7. 
El camp de futbol 7, tindrà dues por-
teries fixes, quatre d'abatibles, dues 
banquetes cobertes, un marcador 
electrònic i un sistema de reg. Tam-
bé es posarà un nou enllumenat i es 
farà la renovació dels tancaments pe-
rimetrals encerclant les noves instal-
lacions dins la zona esportiva actual.

La zona d'entrenament que es cons-
truirà entre l'actual camp de futbol i el 
nou està pensada per no ocupar els 

camps a l'hora de fer escalfaments 
abans dels partits i durant els entre-
naments setmanals.

Es preveu que aquesta instal·lació 
estigui finalitzada abans de Nadal.

MILLORA DE CAMINS VEÏNALS
Abans de finals d'any es faran els 
treballs de millora i manteniment del 
camí que hi ha a la zona dels refugis 
de les Gavarres, al veïnat de Verneda, 
molt malmès per l'ús o pels efectes de 
l'aigua. La contractació radica en re-

parar el camí mitjançant estesa i com-
pactació de 15 cm d'àrid reciclat, per 
la qual hi ha subvenció de l'Agència de 
Residus de Catalunya. Segons les ba-
ses d'aquesta subvenció, se subven-
cionarà l'àrid reciclat dels residus de 
la construcció amb marcatge CE que 
s'utilitzi en obres promogudes pels 
ens locals i empreses públiques muni-
cipals de Catalunya, la seva adquisició 
així com el seu transport i aplicació. 
L'import de l'obra puja a 22.484,40 
euros.

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Urbanisme i Via pública

FINALITZEN LES OBRES DE LA ILLETA DE
LA CARRETERA DE RIUDELLOTS
Les obres d'adequació de la illeta de l'accés per la carre-
tera de Riudellots en direcció al nucli urbà han finalitzat 
aquest mes de novembre. Aquestes obres formaven part 
de la integració de les noves vies verdes en el seu pas pel 
nucli del municipi i fins a connectar amb les vies ja exis-
tents a la zona de la piscina municipal. A part de la millora 
de la senyalització s'ha posat pedra decorativa a la illeta on 
hi ha el monument de la sardana per millorar-ne l'estètica.

OBRES DEL CARRIL BICI AL SEU PAS PER 
L’APARCAMENT DEL PAVELLÓ
Aquest mes també s'ha finalitzat l'obra d'adequació del 
carril bici al seu pas per la zona esportiva. S'ha acabat 
l'escala que va del carril bici a l'aparcament del pavelló 
triple. D'aquesta manera tant els usuaris de les diverses 
instal·lacions esportives com els veïns poden accedir per 
un pas més directe i fins i tot utilitzar l'aparcament públic 
que hi ha davant del pavelló.

S’ha instal·lat la gespa artificial 
del nou camp de Futbol 7
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Urbanisme i Via pública

Aquest mes de novembre s’acabaran les 
obres a la rotonda on hi ha el monument 
de la Salle, a la cruïlla entre el Passeig del 
Ferrocarril amb el carrer de Germà Agus-
tí, per tal d’incrementar la seguretat dels 
ciclistes. D’aquesta manera es completa 
per la calçada l’anella ciclista al voltant de 
la rotonda i es redueix a un únic sentit la 
circulació de la

bicicleta, circulant la bicicleta únicament 
i exclusiva en el mateix sentit que el trànsit

general. Per tal de creuar el Passeig del 
Ferrocarril i incorporar-se amb seguretat 
al carril bici bidireccional existent en el Pas-
seig Ferrocarril davant del Bonpreu, la bici-
cleta s’incorporarà i esperarà sobre la vo-
rera, compartint l’espai amb els vianants.

La solució proposada és la següent:
- es manté només un sentit de circulació 

per les bicicletes dins la rotonda.
- es completa l’anella ciclista unidireccio-

nal per calçada.
- s’instal·la un coixí berlinés en l’accés 

sud-oest de la rotonda.
- es retalla la cantonada nord-est.
- es redueix el pas de vianants elevat de 

l’accés nord-est de la rotonda
- es deprimeixen les dues cantonades per 

formalitzar els guals amb acabat de panot 
i paviment

podotàctil en la part plana
- s’instal·la un coixí berlinés en l’accés nord-est de la ro-

tonda.
També es reforçarà la senyalització horitzontal de diver-

sos punts del passeig Ferrocarril i carrer de la Via, segons 
la proposta que va fer l’Ajuntament al Consorci de Vies Ver-
des. Finalment, per simplificar la senyalització de l’itinerari 
ciclista i eliminar redundàncies, s’esborraran amb pintura 
negra doble component els encaminadors (sharrows) exis-
tents al Passeig del Ferrocarril entre el carrer Suro i l’inici 
del camí de terra.La senyalització horitzontal l’executarà el 
Consorci de les Vies Verdes de Girona.

ANTECEDENTS: JA S’HAN FET 3 ACTUACIONS 
En el moment de concloure la redacció del Projecte execu-
tiu de via verda des de Can Prats fins a la zona esportiva 
de Cassà de la Selva (Tram 1 de l’avantprojecte via verda 
Cassà de la Selva – Campllong – Fornells de la Selva i mi-
llores en via verda carrilet), el maig del 2020, es contem-
plava un traçat en doble sentit del carril bici al seu pas per 
la rotonda del carrer del Germà Agustí amb el Passeig del 
Ferrocarril.

Posteriorment, el desembre del 2020, es va aprovar la 
Modificació del projecte d’urbanització del PERI Reliable, 
aportant una solució diferent en aquesta rotonda. 

Posteriorment, el desembre del 2021, es van realitzar 
millores per tal d’incrementar la seguretat, tant dels via-
nants com dels ciclistes.

Atentent a algunes queixes manifestades pel col·lectiu 
ciclista i l’evidència de la perillositat per aquest punt del 
poble, es vol millorar amb aquesta darrera solución.

Millora de la seguretat a la 
rotonda de la Rambla

NOVA SENYALITZACIÓ VIÀRIA
Aquest mes de novembre han acabat els treballs de se-
nyalització horitzontal al carrer Doctor Robert (entre el 
carrer Primitiu Artigas i el parc de l'Estació). D'aquesta 
manera es regularitzaran els aparcaments en aquesta 
zona del poble amb força concentració de veïns.
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LA POLICIA LOCAL FA UN CURS SOBRE DISPOSI-
TIUS DE CONTROL
Aquesta setmana els agents de la Policia Local de Cassà 
han fet una formació sobre el DEC (Dispositiu Estàtic de 
Control).

Aquesta formació s’ha fet en el marc del conveni de col-
laboració entre les policies de Cassà, Llagostera i Caldes. 
Aquest curs inclou sessions teòriques i pràctiques sobre 
els dispositius de control i s'ha impartit a les dependències 
de la Policia Local a Caldes de Malavella.

A partir del passat 
14 de novembre 
s’ha implementat la 
cita prèvia a la Po-
licia Local de Cassà 
per a la recollida de 
denúncies dels te-
mes que no siguin 
una emergència o 
que no siguin de-
lictes que impliquin 
violència domèstica, 
de gènere o delictes 
contra la llibertat 
sexual.

Per demanar cita, 
s'haurà d'entrar a 
la pàgina web de l'ajuntament: www.
cassa.cat/seguretat on explica tots 
els casos en els quals es pot dema-
nar cita prèvia, o entrant directament 
a cassa.cat/citaprevia. Un cop allà, 
s'ha de seleccionar el dia i la franja 
horària (matins o tardes). El sistema 
permet demanar cita prèvia amb fins 
a 20 dies d'antelació.

El sistema de cita prèvia només 
s'ha implementat per a formular les 

denúncies dels delictes que citem a 
continuació, per avisar a la Policia de 
qualsevol urgència, sospita de delicte, 
o sol·licitud d'assistència no cal dema-
nar cita prèvia:

Aquí trobareu tots els casos pels 
que es pot demanar la cita prèvia:

• Denúncia de robatori amb força 
(habitatge, establiment)

• Denúncia de robatori o furt a l’in-
terior de vehicle

• Denúncia d'ocupació d’immobles

• D e n ú n c i a 
per estafa

• Denúncia per 
danys

• Denúncia per 
lesions

• Denúncia per 
amenaces

• Denúncia per 
pèrdua de docu-
ments o objectes

A continuació us 
recordem els casos 
en els quals no cal-
drà demanar cita 
prèvia:

• Emergències
• Assistència
• Consultes
• Violència domèstica, de gènere o 

delictes contra la llibertat sexual
• Robatori de vehicles
• Totes aquelles denúncies de les 

que es conegui l'autor dels fets
En cas de tenir dificultats per dema-

nar cita en línia es podrà fer de ma-
nera presencial de les 8h a les 22h.

Nou sistema de cita prèvia a la Policia Local

L'ALUMNAT D’INFANTIL (I5) DE 
L'ESCOLA PUIG D'ARQUES VISI-
TA LA POLICIA
El passat 8 de novembre, a les depen-
dències de la Policia Local van rebre 
una visita molt especial, els nens i ne-
nes d'I5 de l'escola Puig d'Arques van 
fer una sortida per veure de prop la 
feina i el dia a dia de la policia, a més 
d'entrar a les oficines també han po-
gut pujar a un cotxe policial.

Al final de la visita van fer les seves 
preguntes per saber més sobre l'ofici 
i van estar molt atents a les explica-
cions de l'agent que els va acompa-
nyar. Aquestes jornades es repetiran 
en uns dies amb la resta de classes 
d'I5, és una experiència per presen-
tar i fer pedagogia d'aquests serveis 
municipals.
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Educació
Màrius Serra presenta un taller famili-

ar per “jugar amb la llengua”
Aquest va ser el primer acte del Diver(SOS) d’aquest curs, es va 
fer una activitat participativa sobre la importància de la llengua 
adreçada a un públic familiar, amb infants a partir de vuit anys. 
Partint de la base que la llengua és plena de tresors, vam explo-
rar alguns aspectes poc coneguts i practicar el que prediquem 
tot jugant a resoldre enigmes.

L’acte va tenir lloc el passat 23 d’octubre a l’Espai del Casal. 

“NO EM CANVIÏS LA LLENGUA” I EL VOLUNTARIAT PER 
LA LLENGUA ENS PARLARAN DE LES SEVES EXPERI-
ÈNCIES
El dimecres 26 d’octubre es va fer una xerrada per conèixer les 
experiències de catalanoparlants de diversos orígens que defen-
sen i promouen el català com a llengua comuna i de cohesió so-
cial. Hi van participar entre altres, la Carme Sansa, l’Aleix Renyé 
i la Rosario Palomino, que lideren la iniciativa “No em canviïs de 
llengua”. També es va fer la presentació del programa “Voluntari-
at per la Llengua, amb la participació d’alguns voluntaris.  

Aquest acte l’organitza el Servei Comarcal de Català del Giro-
nès  dins el Consorci per a la Normalització Lingüística juntament 
amb l’Ajuntament de Cassà.

UNA QUINZENA D’ACTIVITATS I PROPOSTES ENTORN A 
LA DIVERSITAT LINGÜÍSTICA
A més d’aquest acte s’han programat una quinzena d’activitats 
que van des de presentacions de llibres, tarda de jocs lingüístics, 
un curs de llengua de signes en català, i concerts entre altres 
d’octubre a juny.L’Escola d’Art Josep Lloveras ha preparat un 
curs d’art i llengua, per fomentar la convivència i l’ús de la llengua 
catalana amb l’art i la creativitat com a eix de l’activitat, tots els 
divendres d’octubre a juny. També s’han preparat projectes i acti-
vitats als centres educatius del municipi per treballar la diversitat 
lingüística a Cassà i promoure la llengua catalana com a eina de 
cohesió social.

Trobareu tota la programació al llibret que us arribarà a casa, 
a més les activitats relacionades amb el Diver(SOS) estaran iden-
tificades amb un distintiu a l'agenda mensual i al diari de cultura.

S'HA CONSTITUÏT EL CONSELL MUNICIPAL 
D'INFANTS
La sala de plens va rebre els representants de les tres es-
coles de Cassà, són alumnes de cinquè i sisè de primària 
que formen el Consell d'Infants Municipal (CIM). Aquest 
consell serveix per canalitzar les propostes que l'alumnat 
de les escoles del municipi treballen durant el curs i que 
finalment presentaran als regidors i regidores de l'ajunta-
ment perquè avaluïn la possibilitat de dur-los a terme.

Aquests nens i nenes han de presentar idees i debatre-
les amb els seus companys i companyes de classe i des-

prés les hauran de prioritzar per presentar-les al consisto-
ri, és un treball que promou que l'alumnat col·labori en la 
millora del municipi i que aporti el seu punt de vista.

Les propostes presentades pels infants es treballaran 
al llarg del curs als diferents centres, el CIM integra als 
alumnes representants de les escoles, també hi partici-
pen experts i dinamitzadors i finalment el govern municipal. 
Després de la constitució es programaran diferents ses-
sions i activitats durant el curs per acabar presentant les 
propostes al Ple municipal.
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Nova campanya de recollida de 
jocs, joguines i llibres

Us convidem a participar a la campanya de recollida de 
joguines, jocs i llibres que tindrà lloc a Cassà de l’1 fins al 
14 de desembre. Amb aquesta iniciativa volem garantir 
que les joguines arribin a les famílies en situació vulnerable 
de Cassà, i a la vegada que es pugui donar una nova vida a 
aquells jocs, joguines o llibres que estan aparcats esperant 
altres infants i joves que els puguin gaudir de nou.

L'ajuntament ha organitzat aquesta iniciativa per poder 
oferir joguines i llibres per als nens i nenes de totes les 
edats i per a joves de fins a 17 anys.

Què podeu aportar?
Jocs, joguines i llibres  per infants i joves que estiguin en 

bon estat o siguin nous. Preferim material lúdic o educatiu 
que no sigui bèl·lic.

On ho recollim?
Llar d'infants, Escola Aldric, Escola Puig d'Arques, Escola 

La Salle, Sala Galà i edifici de l'Estació.
Horaris
Llar d'infants i escoles: en horari lectiu.
Sala Galà: dimecres i dijous de 10 a 12 h i de dilluns a divendres de 15.30 

a 19.30 h.
Edifici de l'estació: de dilluns a divendres de 9 a 14 h.

ACTES AMB MOTIU DEL 25N, DIA INTERNACIONAL CONTRA LA 
VIOLÈNCIA ENVERS LES DONES
El 25 de novembre a les 12 h s'ha fet la lectura del manifest contra la violència 
envers les dones per part de la regidoria de ciutadania davant l’ajuntament, a 
més s’ha preparat una sessió de música feminista i un berenar popular a l’Espai 
Jove l’Escorxador a les 18 h.

A l’Espai Jove l’Escorxador hi ha hagut durant tot el dia l’exposició  “Canvia el 
conte”, que ofereix una mirada crítica per donar visibilitat a la desigualtat i la 
violència contra les dones. 

A partir del 30 de novembre s’oferirà un curs d’autodefensa femenina gratuït 
també a l’Espai Jove l’Escorxador els dimecres  de 19 a 20 h. Us podeu inscriu-
re a ciutadania@cassa.cat.

UNA TRENTENA DE TÈCNIQUES 
DE L'ÀREA DE JOVENTUT DE 
LES COMARQUES DE TARRAGO-
NA VISITEN L'ESPAI JOVE 
L’ESCORXADOR
L’objectiu de la visita és conèixer expe-
riències, eines, tècniques i aspectes 
de les polítiques locals de joventut mu-
nicipals que puguin ser d’interès per 
altres realitats del territori en l’àmbit 
nacional.

Amb aquesta visita les treballadores 
de les àrees de joventut de diferents 
ajuntaments de les comarques tarra-
gonines han visitat les instal·lacions 
de l'Espai Jove l'Escorxador i han po-
gut veure el funcionament de l'Àrea 
de Joventut de Cassà a una presen-
tació sobre el Pla Local de Joventut 
(Diversa), l'exposició Joves Diverses, 
les iniciatives de Cassà Jove, les acti-
vitats de l'àrea, els projectes que s'es-
tan fent com el Carnet Cassà Jove, el 

Joventut

Punt Lila o la festa de Primavera i els 
diferents espais a més de l'Escorxa-
dor com La Bàscula, el local d'assaig 
per a músics i grups.

Aquesta jornada s'organitza dins el 

projecte Bus.Cat de la Generalitat de 
Catalunya per a intercanviar experièn-
cies i afavorir que es comparteixin els 
coneixements entre els participants 
de diferents territoris.
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Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

Promoció Econòmica

Participació Ciutadana

El projecte que ha aconseguit més vots en la fase de vo-
tacions finals dels pressupostos participatius ha estat la 
pista de vòlei platja. En total ha obtingut 422 vots, un 
27,98% del total dels vots emesos. Aquesta pista estava 
pressupostada amb un cost aproximat de 59.000 € i es 
preveu que es farà a la zona esportiva, darrere la piscina 
municipal.

La millora d'espais públics ha quedat en segon lloc, amb 
222 vots que representa un 14,72% dels vots emesos 
amb un cost de 8.500 €. Per arribar als 80.000 € que es 
dedicaran a executar els projectes guanyadors, i seguint 
l'ordre dels projectes més votats també es faran el pla de 
bancs per seure, amb un cost de 9.500 €, que ha quedat 
en cinquena posició amb 138 vots i la parada de mante-
niment de bicicletes amb un cost de 1.700 € que havia 
aconseguit 87 vots. 

Projectes  Vots  Pressupost
Pista de vòlei platja 422 59000
Millora d'espais públics 222 8500
Espai de joc al Surolí  168 48000
Rocòdrom a Cassà 147 30000
Pla dels bancs per seure 138 9500
Minigolf municipal 88 45000
Manteniment bicicletes 87 1700

Els dies 17 i 18 de desembre de 2022, Cassà de la Selva 
iniciarà la programació nadalenca amb la quarta edició del 
Fum, Fum, Fum! Festa familiar de Nadal a Cassà. Aquesta 
edició, com l’any passat,  es farà a diferents espais del bar-
ri Vell amb l’objectiu de dinamitzar aquest sector del poble 
i que els veïns i veïnes, així com les persones visitants, en 
puguin gaudir durant  un cap de setmana passejant per 
les places i carrers del barri vell que comptaran amb am-
bientació nadalenca i animant a fer les compres de Nadal 
al comerç local.

El Fum, Fum, Fum! tindrà dos escenaris on es faran 
espectacles familiars; l’escenari Rovelló situat a la plaça 
Mn. Cinto Verdaguer i l’escenari Lluquet a la plaça Petita. 
L’espai Tallers d’en Satanàs estarà ubicat a la plaça de les 
Mesures i també comptarem amb l’Espai llaminer, a dins 
i al voltant de Can Parera, on hi podrem trobar parades 
per a  assaborir delícies dolces i salades. A la plaça de la 
Coma, hi haurà el Tió de Nadal i l’espai Jocs d’en Rabadà 
amb jocs gegants per a infants. 

La programació adreçada a un públic familiar consta 
d’espectacles infantils, tallers de manualitats, contes, ac-
tuacions diverses, espai de jocs i racons llaminers.

El diumenge, el Fum, Fum, Fum! també es solidaritza 
amb la Marató de TV3 i per aquest motiu l’entitat GICOR 
vendrà, durant tot el dia, butlletes pel sorteig dels arbres i 
de les ponsèties que decoraran els espais d’aquesta festa 
familiar. L’acte del sorteig tindrà lloc el mateix dia, a les 8 

La pista de vòlei platja, projecte guanyador dels 
pressupostos participatius

Arreglar el camí al Tennis 80 32000
Un mural a una paret del municipi 60 8000
Pavimentació de l'espai Xesco Boix 56 42000
Aparcabicicletes 40 2000

Quarta edició del Fum, Fum, Fum! 
Festa familiar de Nadal a Cassà  

del vespre, a l’escenari Rovelló.
Tots els espectacles són gratuïts i no cal fer reserva prè-

via. Podeu trobar més informació a www.cassa.cat/nadal.
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El festival Càntut va començar el divendres 18 de novem-
bre, amb un acte d’inauguració que amb la presència de la 
Consellera de Cultura de la Generalitat, Natàlia Garriga, i a 
amb la participació de la cantant i trompetista Alba Care-
ta, que  va oferir un tastet de la nova producció del Càntut, 
basada en les cançons de bressol, acompanyada del seu 
germà i reconegut guitarrista, Santi Careta (Pati de Can 
Trinxeria, 1/4 de 7 de la tarda). A continuació, es van 
inaugurar les exposicions 100 anys de l’Obra del Cançoner 
Popular de Catalunya i Càntut al bressol, a Can Trinxeria. 
Aquesta darrera, mostra el treball realitzat en la iniciativa 
Càntut a les escoles: cacem i cantem cançons, centrada 
en les cançons de bressol, en què alumnes dels centres 
educatius del municipi han recollit cançons de bressol del 

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Cultura

La Consellera de Cultura, Natàlia 
Garriga, inaugura el Càntut

seu àmbit familiar. ). L’artista menorquina, Anna Ferrer va 
oferir Parenòstic, un espectacle cru i sofisticat en el qual 
posa en equilibri els seus dos universos: tradició i creació. 
Una altra proposta per al primer dia de festival va ser la de 
Joana Dark, amb un espectacle que reflexiona sobre les 
arrels rurals dels nostres costums actuals des d’una visió 
femenina (Pati de Can Trinxeria, 9 del vespre). Per tancar 
la nit, es va dur a terme el primer Càntut a taula de la sise-
na edició, amb El Pony Pisador en una actuació en què el 
grup va fer un  repertori especialment ideat per a l’ocasió.

Tot el cap de setmana, el festival va esdevenir una troba-
da que reivindica unes cançons que formen part de la cul-
tura dels Països Catalans, a més de proporcionar diverses 
ocasions per cantar col·lectivament. Deu de les propostes 
eren activitats úniques o ideades especialment per al Càn-
tut i cal destacar la implicació en el festival d’11 entitats, 
col·lectius i persones vinculades a Cassà de la Selva, una 
de les claus de l’èxit del projecte.
 
CÀNTUT AL BRESSOL
Entre les activitats vinculades al territori, cal destacar les 
que s’han derivat del projecte Càntut a les escoles: ca-
cem i cantem cançons, centrat enguany en les cançons 
de bressol. Una d’elles és l’espectacle En Non-Non, el follet 
de la son, de Carmina Rabassedas. Una proposta espe-
cialment ideada per al Càntut que compta amb algunes 
de les cançons que han recollit els alumnes dels centres 
educatius del municipi durant la recerca realitzada amb 
aquest projecte. Cal destacar que durant el curs 2021-22 
els alumnes de les escoles Aldric, Puig d’Arques, La Salle i 
l’INS Cassà de la Selva, han esdevingut autèntics caçadors 
de cançons en el seu entorn més immediat. Mitjançant 
un protocol d’entrevistes, han aconseguit recollit 124 can-
çons de bressol. Entre les peces recollides, destaquen El 
noi de la mare, La mare o La Lluna, la pruna, entre d’al-
tres. El 70% de les cançons són en català, però també se 
n’han recollit en altres llengües. Durant aquesta setmana, 
amb la voluntat de donar a conèixer aquest repertori de 
cançons present al municipi, la proposta també va passar 
per la Residència Geriàtrica Sant Josep i la Llar d’infants 
municipal Taps.
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Les activitats a l’Escorxador no s’aturen i els i 
les joves s’organitzen diàriament perquè sigui 
un espai viu. Els jocs de taula, els jocs d’es-
tratègia, les partides al futbolí, i les assem-
blees, formen part del dia de l’Espai Jove de 
Cassà que compta amb una mitjana de 15 
joves per dia. 

Aquest últim mes, però, cal destacar una 
activitat que s’ha dut a terme al pati recent 
reformat de l’Escorxador. El campionat de 
“Panna Futbol Freestyle”. Fa aproximadament 
3 anys, es va organitzar unes sessions de 
taller de fusteria on els i les joves van deci-
dir fer un projecte que consistia en construir 
un camp d’aquest esport. La generació de 
joves que ve actualment a l’Escorxador enca-
ra no havien utilitzat aquest material, i es va 
preparar una descoberta per conèixer qui i 
com s’havia construït el camp de Panna Fut-
bol Freestyle. Un cop conegut l’origen del que 
semblaven unes fustes desaprofitades, els i 
les joves es van organitzar per fer un campio-
nat durant dues tardes seguides. 

El passat 20 d’octubre a l’Espai Jove l’Es-
corxador es va celebrar el dia Internacional 
de l’Alimentació Saludable fent una dinàmi-
ca per conèixer quins aliments i amb quines 
proporcions s’haurien de menjar en una set-
mana. Les conclusions que podem extreure 
d’aquesta dinàmica és que molt dels i les 
joves saben quins aliments són saludables i 

Espai Jove l'Escorxador

VISITA DE PROFESSIONALS 
DE JOVENTUT DE LA DE-
MARCACIÓ DE TARRAGONA
El 27 d’octubre Cassà de la Selva 
va rebre la visita de professionals 
de joventut de la demarcació de 
Tarragona a través del projecte 
Bus.cat. Aquest és un projecte 
d’intercanvi entre professionals de 
joventut de tot Catalunya. 

Van poder conèixer el Pla Local 
de Joventut Diversa, l’Espai Jove 
l’Escorxador, l’exposició Joves 
Diverses, i tots els projectes de 
l’Àrea de Joventut de l’Ajuntament 
de Cassà.

PATIS LILES
En el marc del projecte 
Connexions, el projecte 
que engloba totes les ac-
tivitats que les àrees de 
joventut del Gironès fan 
als centres de secundària, 
s’ha dut a terme el primer 
Pati Lila. Durant l’hora 
d’esbarjo l’alumnat de 4t 
d’ESO de l’Institut ha pogut 
participar en tres dinàmi-
ques on es parlava de les 
relacions sexo-afectives sa-
nes, i d’identificar qualsevol 
mena de violència sexual. 

quins no, però no tenen tant clar 
les proporcions que s’hauria de 

menjar de cada tipus d’aliment per 
tenir una alimentació saludable.

No parem!

Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia
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Biblioteca 

Recomanacions
Les altres mares de Laia Aguilar
Laia Aguilar dona veu a “Les al-
tres mares” a tres dones que 
ens fan reflexionar sobre la ma-
ternitat. L’Emma està embaras-
sada de 8 mesos quan perd ines-
peradament el seu fill. La Jhanet 
viatja de Bolívia a Barcelona per 
retrobar-se amb la seva mare, 
de qui es va separar fa molts 
anys i a qui considera una autèn-
tica desconeguda. La Natalka fa 
de ventre de lloguer a Ucraïna. 
Gens convençuda i coaccionada 
per la seva parella, haurà de ges-
tar un fill per entregar-lo a una 
parella adoptiva.

Tres històries commovedores que malgrat semblar ben 
distants s’entrellacen i acaben confluint. Tres realitats molt 
dures, que emocionen, sacsegen i no deixen indiferent. 
L’autora ens parla sobre el dolor, la pèrdua i la incertesa 
amb una prosa directa, àgil, transparent i molt cinemato-
gràfica.

Laia Aguilar fa un homenatge a aquelles dones de qui 
ningú gosa parlar, dones incompreses i invisibilitzades per 
la societat, i pretén incidir en les desigualtats que provoca 

la pobresa i el poder en aquest món on vivim.

La col·lecció Bestioles d’Elise Gravel, editada per Nube 
Ocho

Llibres documentals per a primers lectors amb informa-
ció rigorosa i molt d'humor. Com podeu veure parlen d'ani-
mals que molts considerem desagradables o lletjos. Però 
l'autora aconsegueix presentar-los de manera que acabem 
sentint simpatia per tots ells. Una molt bona col·lecció de 
llibres documentals per als més menuts de casa.

Aquest mes d’octubre…
El dia 21 d’octubre vam fer una nova 
sessió de l’hora del conte. En aquesta 
ocasió la companyia Cacauet Teatre va 
portar l’espectacle “El millor regal del 
món”. Combinant el teatre d’ombres i 
la música, petits i grans van gaudir de 
valent (foto superior dreta).

El dia 28 d’octubre vam fer una sessió 
de biblionadons, la primera de la tempo-
rada. La Senyoreta ens va captivar a 
tots amb una història sobre el dies de 
la setmana. Un espectacle visual amb 
objectes, sons i molt d’humor.  

Com que un any més tenim el plaer 
de gaudir del festival Càntut al nostre 
poble, hem volgut dedicar-li el nostre aparador. 
Enguany, les cançons de bressol protagonitzen 
diverses activitats del festival i per això aquestes 
han estat el tema central de l’aparador. Durant 
tot el mes hem tingut també una exposició sobre 
el Càntut. Exposició que convida a conèixer els 
cinc guanyadors dels Premis Nacionals de Cultu-
ra, concedits pel Consell Nacional de la Cultura i 
de les Arts. Aquesta exposició (foto dalt esquer-
ra) també convida a participar als usuaris de les 
biblioteques a descobrir alguns detalls dels Pre-
mis mitjançant un accessible joc de preguntes.

El dissabte dia 5 de novembre la sessió del club 
de lectura infantil va ser molt especial. Vam tenir 
el plaer de compartir les impressions de la lectu-
ra d'aquest mes amb el seu autor, l’Oriol Canosa. 
El llibre, titulat El bandit i les bessones Mataquin 
ens va agradar molt i poder parlar-ne amb l'Oriol 
va ser molt enriquidor (foto de la dreta). Una lli-
monada de lletres fantàstica!
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Escola de Música Pere Mercader

Aquest novembre des se l'escola de música Pere Merca-
der hem col·laborat amb dos actes fora de les aules.

El diumenge 6 de novembre alumnes de corda fregada 
van amenitzar el tap- trail. Mentre els participants de la 
cursa pujaven un dels desnivells de la mateix, allà els espe-
raven tocant els nostres petits músics, unint insòlitament 
la música i l'esport. Dues disciplines ben diferents però 
que alhora requereixen l'esforç  per tal d'assolir els objec-
tius amb èxit.

També podem destacar la participació a la present edició 
del Càntut.

Va ser el 19 de novembre a les 12 del migdia a la plaça 
petita.

La secció d'inicis de la JOC  i els alumnes de cant coral 
que oferiran una mostra de cançons de bressol seleccio-
nada a partir del projecte Càntut al bressol. Un petit ho-
menatge a aquelles àvies, mares, avis i pares que tantes 
hores han dedicat als seus infants. 

La JOC col·labora 
en diversos actes 

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Escola d'Art Municipal Josep Lloveras

Ja hem restat una hora de llum a les 
nostres tardes, ens hem menjat els 
panellets i les castanyes amb família 
i amics, i en alguns casos han apa-
regut carbasses i trucs a les portes 
d’algunes cases amb la versió més 
nostrada del “crit o confit”...doncs, si, 
ja som al novembre. Amb temperatu-
res fora del corrent però novembre al 
capdevall.

Tot i això, a l’Escola d’Art, ja ens es-
tem preparant per a posar fil a l’agulla 
a l’hivern, les Nadales, els pessebres, 
els arbres engalanats de llum i color i 
els fanalets de reis. Preparats per al 
que ha de venir, però també per a re-
visitar les activitats que ja hem desen-
volupat i de la que han participat in-
fants i famílies aquest mes d’octubre.

Aquest cap de setmana, sense 
anar massa lluny, hem pogut gaudir 
de l’emoció dels més petits al veure 
el resultat del taller familiar d’Stop 
Motion. En aquest taller, els menuts 
van poder crear la seva història, els 
personatges i donar-los moviment en 
aquesta primera aproximació a l’ani-
mació. Uns varen triar endinsar-se 
a selva, d’altres van convertir-se en 
hackers per una estona, hi va haver 
un personatge del més particular, i 
finalment, la versió més tardorenca, 
senzilla i divertida d’unes castanyes 
d’allò més vives.

Com sempre, als diversos tallers 
de l’Escola d’Art, s’hi comparteixen 
coneixement, il·lusió i molta creativi-
tat, però també hi compartim moltes 
altres coses. Als tallers d’adults, per 
exemple, sempre hi ha algun moment 
per a traspassar l’activitat i compar-
tir un cafè, un dolç o una confidència. 

Propostes per a tota la família

Això, també ens fa estar orgullosxs 
de l’espai que oferim per a crear en 
majúscules, relacions personals més 
enllà de la pròpia creació artística.

Us hi esperem. Avui, demà i sem-
pre!

Marta Carreté / Coordinadora de l’Escola 
d’Art Josep Lloveras

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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Defuncions

SETEMBRE 2022

Joana 
Andreu 
Arderiu 

Va morir el 16 de setembre de 2022, 
a l'Escala, a l’edat de 84 anys. Era ca-
sada amb Miquel Aymerich i deixa una 
filla, Maria. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 17 de setembre a la parrò-
quia de l'Escala.

Recordant la Joana
La Joana Andreu Arderiu (Juanita) 
era la filla gran del conegut mestre 
Andreu; va néixer i viure a Cassà fins 
a l'any 1960, quan es va casar i va 
anar a viure a l'Escala; allà va muntar 
juntament amb el seu marit la pastis-
seria Empori, que regentaren durant 
36 anys.

Era una persona afable i de molt bon 
cor que ajudava a tothom que podia; 
va ser una dona ferma i de principis,  
fidel a la seva condició de cristiana; un 
exemple d'esperit de sacrifici.El Bon 
Déu l'ha cridat al seu costat amb una 
partença sobtada.

Tota la família et correspondrem 
pregant per tu, recordant-te i esti-
mant-te com sempre hem fet.

Perquè la mort no existeix quan 
l'amor perdura.

La teva família

OCTUBRE 2022

Neus Alsina Viñolas
Va morir el 7 d'octubre de 2022, a 
l’edat de 51 anys. Era casada amb Pere 
Sabrià Alabau i deixa una filla, Xènia. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 8 
d'octubre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.
Fe d'errades: en l'anterior número 
de Llumiguia sortia esmentat erròni-
ament el segon cognom de Neus Alsi-
na que és Viñolas. Disculpeu.

Maria Rosa Valls Riera
Va morir l'11 d'octubre de 2022, a 
l’edat de 96 anys. Era vídua d'Eulogi 
Mora Sabrià i deixa tres fills: Antòn, 

Caterina i Rosa. La cerimònia exequial 
es va celebrar el 16 d'octubre a la Sala 
de cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

Pere 
Talleda
Burjats

Va morir l'11 d'octubre de 2022, a 
l’edat de 81 anys. Era solter. La ce-
rimònia exequial es va celebrar el 13 
d'octubre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Joan Barceló Bertran
Va morir el 21 d'octubre de 2022, a 

l’edat de 92 anys. Era casat amb Jo-
aquima Casellas Menció i deixa quatre 
fills: Rosa Maria, Anna, Tina i Jordi. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 23 
d'octubre a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Leonor Bagudanch Campeny
Va morir el 26 d'octubre de 2022, 
a l’edat de 94 anys. Era vídua de Ro-
bert Vila Carrera i deixa dos fills, Pelai 
i Joaquim. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 27 d'octubre a la Sala de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Lluís Mayol Rebujent
Va morir el 28 d'octubre de 2022, a 
l’edat de 94 anys. Era vidu de Dolors 
Vall-llosera Costa i deixa dos fills, Narcís 
i Jaume. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 30 d'octubre a la Sala de 
cerimònies del Tanatori de Cassà de la 
Selva.

Els articles d'en Barceló
Ara faria set anys que un dia en 
Joan em va trucar i em va dir: 
"mira, soc en Barceló – sí els dels 
Metges- i m'agradaria tornar a 
escriure i no sé si a la revista hi 
hauria espai per posar-hi alguna 
de les meves cabòries..." Ràpi-
dament ens vam posar d'acord. 
Vam acordar que cada mes em 
passaria l'article i a partir d'aquell 
febrer del 2016 els articles de 
Joan Barceló de la secció Apunts 
de l'últim quadern es va instaurar 
a la revista Llumiguia.

Cada mes en Joan em trucava 
per veure si havia rebut l'article 
("perquè això d'internet no acabo 
d'entendre com va") i molts de 
cops em tornava a trucar (sem-
pre pel telèfon fix) per veure si 
podia corregir una expressió o una paraula que no li acabava d'agradar. I parlà-
vem del significat de les paraules i comparàvem diccionaris i fins i tot discutíem 
-sempre molt pausadament- sobre si aquella expressió era correcta o no...

Aprofitàvem per comentar la jugada i sempre em deia que si no trobava 
adients les seves reflexions ("que ja sé que no són majoritàries a la revista") 
li fes saber. Sempre ens vam entendre i si algun mes no em feia l'article, em 
solia trucar per dir-m'ho.

Ja fa uns mesos que em va dir que no es veia capaç de mantenir la cons-
tància i vam quedar que si tenia temps m'aniria passant col·laboracions 
quan les tingués. Encara fa unes setmanes li vaig trucar jo per demanar-li 
informació sobre el futbol cassanenc de fa setanta anys i em va comentar la 
seva carrera esportiva que es va estroncar a l'FC Barcelona ("mal m'està el 
dir-ho, jo vaig ser gran davanter i sempre marcava gols", em va comentar) i 
em va dir que quan pogués tornaria a fer articles.

Ara en Joan Barceló, en Barceló dels Metges, ens ha deixat; un home 
d'una vasta cultura, a qui li agradava el debat sense prejudicis, col·laborador 
durant molts anys de Llumiguia -fins i tot va ser-ne director durant uns me-
sos- i sobretot un gran amant, coneixedor i defensor de les Gavarres. Grà-
cies per tot, Joan.

Joan Carles Codolà, director de Llumiguia
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Entitats Mou-te en Bici

Fem el CAP més accessible
La meva mare va fent anys i cada dia es torna més gran 
persona. Inevitablement, també es va fent una persona 
gran i, com a tal, les hem de cuidar. Per mi, la millor 
manera de tenir cura d'ella és intentar, en la mesura que 
es pugui, facilitar al màxim la seva autonomia, ja que això 
repercuteix directament en la seva autoestima i les ganes 
de continuar vivint, un dels pilars fonamentals de la salut 
en la vellesa. I un dels aspectes més importants perquè 
tingui autonomia és procurar que no perdi la seva mobilitat 
quotidiana, adequant-la al seu estat físic en tot moment.

Tenim la sort de tenir un gran CAP amb molt bons pro-

fessionals que tenen cura de la nostra gent gran. Lluny 
queda aquell dispensari que hi havia hagut a la carretera 
Provincial, que es va quedar petit, i que va traslladar-se a 
la ubicació actual, on gràcies a l'espai del voltant s’hi po-
dran fer properes ampliacions que, amb el creixement del 
poble, es fan inevitables.

La ubicació del CAP de Cassà està molt bé pensant en 
els paràmetres actuals: de ràpid accés amb vehicle rodat 
i facilitat d'aparcament. Tanmateix, la seva situació allu-
nyada del centre del poble i a la falda de les Gavarres, re-
presenta un problema pel que fa a l'esmentada autonomia 
de la gent gran que en són els principals usuaris. Una de 
les frases més recurrents a les converses al voltant dels 
bancs de la plaça de la Coma és que «tant de bo el CAP 
estigués més al centre del poble». Com la meva mare, 
molta gent de la seva edat ha d'anar a controlar-se periò-
dicament el Sintrom, o la pressió arterial, o ha de fer-se 
algun anàlisi, o algun tipus de cura d'infermeria.

 
LLUITANT CONTRA LA FORÇA DE LA GRAVETAT
En el meu esforç de procurar-li autonomia, quan el bastó ja 
no va ser suficient per mitigar el mal d'esquena, vaig acos-
tumar la meva mare a utilitzar un caminador per poder 
anar pel carrer i arribar al CAP pel seu compte. Durant 
molt de temps ha anat bé, però ara cada cop li costa 
més. S'ha de parar moltes vegades a descansar durant la 
llarga pujada que representa l'excursió. El que fins ara era 
una passejada per mantenir-se en forma, s’està convertint 
mica en mica en una odissea.

Com que veig a venir que això al final serà una tasca im-
possible, li he proposat de començar a practicar amb un 
scooter elèctric, un dels ginys que crec que hauria de ser 
cada cop més present als nostres carrers per evitar que 
la gent gran s'acabi quedant a casa, degut a la progressiva 
reducció de mobilitat que van patint.

LLUITANT CONTRA 
LES BARRERES
És en aquests entrenaments que li faig per tal d'allargar-li 
l'autonomia, que estic arribant a la conclusió que el nostre 
CAP no és accessible.

Deixant de banda l’indret on el CAP està situat que, per 
la història i les característiques necessàries del propi equi-
pament ara no ens podem qüestionar, algú s'ha parat a 
pensar com és el camí d'accés al CAP? El recorregut que 
semblaria més natural és agafar la Baixada de la Coma 

La baixada de la Coma amb la Llar dels Jubilats i les voreres no rebaixades. A la dreta, la difícil porta d'entrada al CAP,
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Mou-te en Bici Entitats

i després el carrer del Castell, però, 
algú ha pensat com s'hi circula amb 
caminadors, cadira de rodes o scoo-
ter elèctric? 

La Baixada de la Coma no té una 
bona accessibilitat. Les voreres que hi 
ha davant dels passos de vianants que 
donen a la Llar de Jubilats, a la can-
tonada amb la plaça de la Coma, no 
estan rebaixades. Creuada la carrete-
ra Provincial, al carrer del Castell, les 
voreres són un dragon-khan de ram-
pes pensades per facilitar l’accés dels 
vehicles, i que, amb la seva inclinació, 
comprometen l'estabilitat de la gent 
gran. Al carrer del Pedraforca els 
rebaixos de la vorera no només són 
molt a dins del carrer, sinó que l’accés 
és difícil per l'estretor de la vorera i, 
a més, sempre hi ha vehicles apar-
cats a davant. En resum, els valents 
com la meva mare que es desplacen 
amb caminador acaben passant per 
l'asfalt, amb el conseqüent perill que 
suposa compartir la calçada amb 
els cotxes que els passen pel costat 
a molta més velocitat i, sovint, amb 
pocs miraments.

 
I UN COP ARRIBO AL CAP, COM 
HI ENTRO?
Per entrar dins l'edifici del CAP tenim 
dues possibilitats. Si ho ataquem per 
la banda de dalt, ens plantem davant 
d'una porta que fa més d'un metre 
d'amplada i que s'obre cap enfora. 
Com s’hi pot entrar si anem amb un 
caminador, amb crosses, amb una 
cadira elèctrica, o acompanyem un 
malalt o una persona gran que va 
amb cadira de rodes? Ja us dic que 
amb moltes dificultats, i que, un cop 
superades, cal tornar a posar en 
pràctica per obrir una segona porta 
que hi ha al darrera.

Si ho ataquem per la banda de baix, 
ens trobem amb una porta d'unes di-
mensions més humanes i que s'obre 
cap endins, però llavors hem d'acce-
dir a un ascensor i obrir una segona 
porta que hi ha al pis de dalt. Vaja, 
que les persones amb mobilitat redu-
ïda tampoc ho tenen gens fàcil.

El dubte que se’m passa en aquests 
moments pel barret és com pot ser 
que en un establiment com ara el 
Zara, per dir-ne un, la porta s’obri 
automàticament si bé la majoria dels 
seus clients són joves i valents i, al 
CAP, on la majoria dels «clients» ni 
són tan joves, ni tan valents, els hi 
posin tan difícil de poder-hi entrar, 

Amb la col·laboració de:

havent de tocar poms de portes que 
poden contenir virus d'altres malalts 
que han accedit abans a la instal-
lació.

PROPOSTA PER FER-HO MÉS 
FÀCIL
Ja que el CAP no es pot apropar al 
centre del poble, des d'aquesta co-
lumna volem demanar que, com a 
mínim, en facilitem l’accés des del 
nucli de la vila. A aquest efecte pro-
posem que s’hi faci arribar una via 
segregada per a vehicles de mobilitat 
personal, des de bicicletes fins a ca-
dires de rodes o scooters elèctrics, 
cotxets, patinets, gent amb camina-
dor... a l'estil de les vies del carrer 
Germà Agustí o Xavier Carbó que tan 
èxit d'ús estan tenint. Qui tornaria en-
rere ara?

El recorregut més natural d'aques-
ta via seria utilitzar l'eix de la Baixa-
da de la Coma/Carrer del Castell. A 
la Baixada de la Coma es pot estu-
diar desplaçar els aparcaments uns 
50 cm més cap a la calçada, fent-la 
més estreta. Amb això tenim guanyat 
mig carril. L'altra meitat es pot treu-
re eliminant les faroles i els arbres 
parapetats amb fustes que dificulten 
l'obertura de les portes dels cotxes 
aparcats. En cas que això no fos via-
ble potser convindria treure els apar-
caments doncs ja n'hi ha a tocar de 
la carretera Provincial.

Més fàcil és encara el carrer del 
Castell que és prou ample i ple d'ille-
tes pintades a terra en forma d'espai 
mort. Just a la vorera de la banda es-
querra es pot implantar el carril se-
gregat, desplaçant els aparcaments 
una mica més cap a l'interior de la 
calçada. El carril pot passar per-
fectament entre la vorera i el suro 
monumental del qual tan orgullosos 
n'estem a la vila.

I continuem amunt cap al carrer 
Bassegoda i fins arribar a les dues 
portes d’entrada de l'actual edifici del 
CAP i del nou que està projectat.

També demanaríem que, amb les 
obres del nou edifici i la remodelació 

de l'antic, es tingui en compte l'accés 
amb portes automàtiques com hi ha a 
la majoria de centres hospitalaris, far-
màcies i comerços en general (i que 
des del novembre ja és obligatori pel 
tema de l'estalvi energètic) i que es 
faciliti per complet l'accés autònom a 
gent amb caminadors, cadires de ro-
des o scooters elèctrics, que al meu 
entendre és un vehicle que, d’aquí a 
uns anys, no serà gens estrany de 
veure als nostres carrers.

REFLEXIONS
Soc conscient que qualsevol modifica-
ció que impliqui reduir l’espai rodat, 
avui dia, aixeca controvèrsia. Tanma-
teix, ni que sigui per propi egoisme, 
pensem que, si la vida ens és benè-
vola, tots arribarem a grans algun dia 
i ens agradarà sentir que «encara» 
som capaços de moure’ns pel poble 
pel nostre propi mitjà. Crec que si es 
destinen 2.422.000 d'euros en el fu-
tur nou CAP, bé se’n pot destinar una 
petita part a millorar-ne l'accessibili-
tat. De fet, qualsevol acció destinada 
a millorar l'autonomia i l’autoestima de 
les persones grans a la llarga pot fer 
no necessària tanta despesa sanità-
ria. Per no dir que és un gran error no 
subvencionar la compra d'un scooter 
elèctric a una persona gran, així com 
es fa amb les cadires de rodes, com 
si la mobilitat autònoma fos un luxe. 
Es prefereix subvencionar la gasolina 
o la venda 
de cot-
xes. Però 
aquest ja 
és un altre 
tema que 
depèn d'al-
tres esta-
ments.

 

 
Vicenç 
Borrell 
Boada

Proposta de carril de mobilitat personal al 
carrrer del Castell.
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Entitats Llar d'Infants Taps

Hem celebrat la Festa de la Castanyada a la nostra Llar. 
Aquest curs hem pogut fer-ho amb totes les famílies, ha 
estat el millor regal! 

Al llarg del matí vam ballar i cantar amb la Maria Cas-
tanyera la seva dansa. També ens va ensenyar totes les 
coses de la Tardor que portava en el seu cistell i ens va 
explicar que torraria les castanyes per poder-les menjar 
tots plegats a la tarda. Així ho va fer, ens les va portar ben 
torradetes i calentones. 

L’AFA ens va preparar un petit berenar amb les casta-
nyes torrades, moniatos cuits i mandarines. Gràcies per 
tota l’organització de la primera festa familiar d’aquest 
curs!

La Castanyada 
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Parròquia de Cassà Entitats

Sovint quedem bocabadats davant 
de construccions d’uns quants cents 
anys enrere, la seva bellesa, la seva 
perfecció… i sense disposar dels mit-
jans que tenim avui dia. No cal anar 
lluny per trobar-ne un exemple ben 
concret, en tenim una mostra ben 
clara a casa mateix: les pedres recu-
perades de la portalada romànica de 
l’església de Cassà de la Selva.

El Grup de Recerca d’Estudis Cassa-
nencs (GREC) fa temps que està impli-
cat, a més d’altres iniciatives, en la re-
cuperació i restauració de les pedres 
exis-tents de la portalada romànica. 

A més d’aquesta portalada, s’estan 
posant a la llum altres elements patri-
monials, amb el desig de destinar un 
espai d’exposició a l’interior de l’esglé-
sia (la capella dels Dolors), per mos-
trar el que el GREC anomena “Joies 
de l’església de Cassà”.

Cal dir que és un treball laboriós, ja 
que demana la participació de perso-
nes especialistes en diferents camps. 
Aquest treball s’està fent i ja se n’es-
tan veient uns primers resultats molt 
interessants.

Un cop s’hagi adequat l’espai amb 
els diferents elements exposats, tots 
en podrem gaudir; i pot ser un bon re-
clam perquè persones provinents de 
dife-rents indrets  de les comarques 
gironines i de més enllà, el puguin visi-
tar i aprofitin per conèixer la població 
de Cassà.

La parròquia agraeix, i molt, tot el 
que el GREC duu a terme per anar re-
cupe-rant tant les diferents pedres de 
la portalada, com els altres elements 
que es van mostrant. Darrera aquest 
treball de recuperació hi ha moltes 
hores de persones voluntàries del 
GREC que ho fan possible. Felicitats!!

El proper 17 de desembre hi hau-
rà l’acte d’inauguració d’aquest espai, 
mos-trant el treball de recuperació 
que s’ha dut a terme fins ara, així com 
el projec-te d’execució previst. L’acte 
es farà a la mateixa església.

S’ha canviat l’emplaçament del Sant 
Crist, tal com estava projectat. Ara 
està a prop de la Mare de Déu de Fà-
tima, essent més accessible per a la 
gent i res-saltant més tot ell. També, 
quan surti aquest escrit, si no hi ha 
cap contra-temps, s’haurà repintat tot 
l’espai per adequar-lo al seu conjunt.

I em remeto al títol d’aquest escrit: 
“més enllà de les pedres”. La respos-

ta és ben senzilla, més enllà de les 
pedres i altres elements exposats, hi 
ha perso-nes anònimes que, al seu 
moment, ho van fer possible apor-
tant-hi la seva col·laboració, saviesa, 
enginy i estimació a la parròquia. La 
majoria, moguts per una fe senzilla, 
però de pedra picada, com les pe-
dres de la portalada ro-mànica. Els 
seus noms no consten enlloc, però 
no oblidem que són els nos-tres 
avantpassats. Bé es mereixen un sin-
cer reconeixement.

Enric Plantés i Badosa

Més enllà de les pedres

Membres del GREC ordenant les pedres un cop netejades i reataurades les peces recuperades de l'an-
tiga portalada romànica.
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Entitats A.E. i G. La Claca

Aquesta ronda va començar de la mi-
llor manera celebrant de nou amb els 
94 infants i 20 caps l’estimada Festa 
del Pas a Sant Salvador de Bianya el 
cap de setmana de l’1 i 2 d’octubre. 

Durant el dissabte ens vam en-
dinsar, a través de l’eix d’animació, 
al món màgic del circ. Vam haver de 
descobrir què els hi havia passat els 
personatges, ja que resulta que havi-
en perdut totes les seves habilitats. 
Això va esdevenir una fantàstica gim-
cana on tots els infants anaven pre-

guntant i coneixent a cadascun dels 
components del circ: els pallassos, 
els malabaristes, les equilibristes, 
les presentadores, les forçudes, la 
vident, l’home del foc i el domador i 
el lleó! Finalment, van descobrir que 
tots els personatges s’havien enfadat 
entre ells i per venjança van decidir 
robar-se els objectes necessaris per 
fer els seus xous... Per sort els nos-
tres infants ho van poder esbrinar i 
solucionar!!!

Després de berenar vam dur a ter-

me uns tallers per aprendre totes les 
habilitats necessàries per poder for-
mar part del circ i a la nit va venir 
el millor... Vam poder gaudir d’un es-
pectacle en directe on tots els perso-
natges van dur a terme el seu millor 
xou! Vam riure de valent amb els pa-
llassos, vam al·lucinar amb els equili-
bristes i els forçuts, la vident ens va 
preveure el futur i finalment ens vam 
quedar embadalits veient com l’home 
del foc escopia foc en directe!!! 

L’endemà, ja amb tot recollit vam 

El circ, a la Festa del Pas

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com
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A.E. i G. La Claca Entitats

LLOPS I DAINES BALLEN SARDANES
El passat 29 d'octubre, els Llops i Daines vam fer un dia 
sencer d’activitats.  D'una banda, al matí, vam poder fer 
diferents jocs i tot seguit mirar la pel·lícula de COCO, per 
conèixer la celebració de “El dia de los muertos “ (cele-
brada a Mèxic l'1 i 2 de novembre, similar a Tots Sants). 
Durant la reflexió del que ens explicava la pel·lícula vam 
menjar crispetes. D'altra banda, a la tarda, vam fer una 
descoberta de les Sardanes a càrrec de  a la Colla Sar-
danista de Cassà de la Selva, on els infants van poder 
aprendre una tradició de la cultura catalana demostrant 
que les sardanes poden ser per a totes les edats.

celebrar l’esperada cerimònia de la Festa del Pas (foto de 
la pàgina anterior) on van venir també les famílies i vam 
poder descobrir plegats quins caps serien els de cada uni-
tat durant aquesta ronda, un moment molt esperat pels 
infants i joves. També vam poder gaudir veient com els 
infants de 1r any demanaven a la resta de la unitat poder 
entrar-hi amb una prova que se’ls hi demanava.

Per concloure, vam poder tornar a celebrar, 3 anys des-
prés de l’últim cop a causa de a la Covid, l’estimat dinar de 
germanor amb les famílies, infants i caps. 

CASTANYADA
El passat dissabte 5 de novembre, els PiC's i TRUC 1 vam 

dur a terme la nostra castanyada tradicional popular a la 
Plaça de la Coma. La castanyada va durar des de les sis 
de la tarda fins a dos quarts de vuit del vespre, on un munt 
de gent del poble va poder gaudir d'unes coques i casta-
nyes fetes per nosaltres mateixos. A més a més, els més 
menuts van divertir-se amb una brillant i espectacular ani-
mació infantil de les mans dels nostres millors coreògrafs 
i cantants. Estem molt i molt contents de l'èxit d'enguany 
i desitgem ansiosos poder-la tornar a repetir l'any que ve!

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

Animació de la castanyada i  PiC's torrant castanyes
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Entitats Amics de la Sardana

L’any 2025, promet ser un any molt 
important per la sardana a Cassà, ja 
que es compliran els 50 anys de la 
fundació d’Amics de la Sardana. És 
per aquest motiu que ha presentat la 

candidatura per ser proclamat capi-
tal de la Sardana. Això suposaria que 
molts actes rellevants de la nostra 
dansa tindrien lloc a casa nostra.

De moment ja s’estan duent a ter-

Cassà, candidata a Capital 
Mundial de la Sardana 2025

A les imatges, de dalt a baix i d'esquerra a dreta: foto de grup d’Amics dansaires a Balaguer. Les colles Mans i Taps ballant a Girona. I la colla Mans fent el 
galop a Terrassa.

me els tràmits per a optar a aquesta 
distinció. 

COLLES SARDANISTES: S’HA 
ACABAT EL BÀSIC D’HONOR DE 
CATALUNYA 
Aquest darrer mes s’han celebrat les 
darreres jornades del campionat de 
Catalunya Bàsic d’honor de colles sar-
danistes, a Terrassa, Girona i la gran 
final a Balaguer. En el Bàsic d’honor 
hi ha hagut bons resultats, la sisena 
posició per a Amics dansaires i la ter-
cera per a Mans amigues, darrere de 
les Violetes del Bosc i Mare Nostrum. 

I encara queda per a disputar la fi-
nal de punts lliures que haurà estat a 
Balaguer, el dia 27 de novembre. 

CONCURS DE BANYOLES 
A part de les finals del Bàsic d’honor, 
a Banyoles el dia 23 d’octubre hi ha 
haver el darrer concurs de la Territo-
rial de Girona. Amb els següents re-
sultats: Taps (infantils), 4a; Mans ami-
gues (grans), 1a; Amis dansaires, 4a.
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Amics de la Sardana Entitats

APLEC DE SANT MARTÍ 
El Dia 13 de novembre es va tenir lloc a Can Violant, al ve-
ïnat de Mont-roig el tradicional aplec de Sant Martí, que va 

ser molt concorregut. . En molts altres actes hi va haver 
la Missa cantada i mitja ballada de sardanes a cura de la 
Principal de Cassà.

ACTIVITATS QUE CLOURAN L’ANY
El dia 11 de desembre, hi haurà la Diada del Soci d’Amics 
de la Sardana amb un concert al matí al local del Centre 
Recreatiu amb la cobla Ciutat de Girona i una doble ballada 

GROSSA DE CAP D’ANY  
Com sempre, Amics de la Sardana han posat a la venda 
participacions de la Grossa de Cap d’any.

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                       TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

de sardanes a la tarda al Polivalent amb la mateixa cobla 
i l'Osona. 

Pel que fa a les colles, queda la final de punts lliures, que 
haurà tingut lloc el 28 de novembre a Balaguer.

Totes les colles cassanenques tenen prevista la festa de 
les colles, el dia 6 de desembre amb un dinar de germanor 
a can Bes.

Des de la plaça m’arriba aquest so
agredolç que sospira i s’exalta,

un so que fa que jo em sentí més jo,
que em posa una punta de febre a la galta

i em posa a la nina una punta de plor. 

Deixem-nos emportar per aquest so agredolç!
Sentim-nos nosaltres!

Ballem sardanes!
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Entitats Escola Puig d'Arques

Aquest any els i les mestres de Cicle 
Mitjà han organitzat la castanyada a 
l’escola Puig d’Arques. Durant el matí 
del divendres 28 d’octubre els alum-
nes d’ed. Infantil i cicle inicial van ballar 
unes danses preparades prèviament 
des de l’àrea de música. Després del 
pati va ser el torn dels alumnes de 
cicle mitjà i cicle superior on també 
van ballar diferents danses, alguna 
era amb ball de bastons que segons 
van explicar, antigament servien per 

espantar els mals esperits i tenir una 
bona collita. A la tarda, conjuntament 
tota l’escola, va gaudir del ball de les 
castanyeres preparat per unes mares 
molt participatives de l’escola. 

A continuació, vam seure en rotlla-
na cada grup classe per tal de menjar 
les castanyes i beure els sucs que ens 
havien preparat els pares i mares de 
l’escola.

El grup de mestres estem molt agra-
ïts per la participació i col·laboració 

de les famílies que van participar en la 
preparació de la festa de la Castanya-
da. Us esperem el proper any!

Aquest curs, el vestíbul de l’escola 
ha estat decorat amb un majestuós 
arbre  de  tardor ple de colors realit-
zat pels alumnes dels diferents cicles, 
d’aquesta manera cada nen i cada 
nena ha aportat el seu granet de sor-
ra col·laborant perquè l’entrada de 
l’escola llueixi  ben maca en aquesta 
època de l’any. 

La Castanyada, festa de tardor
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CICLE SUPERIOR: “ALL ABOUT 
ME”
Durant els primers dies d’escola els 
alumnes de C.S hem creat un lapbook 
sota el nom  “All About me”.

Aquest projecte l’hem fet en anglès 
i consisteix en explicar coses sobre tu 
mateix, família, amics, aficions i gus-
tos... 

A Arts&Crafts vàrem haver de seguir 
unes instruccions per dissenyar i fer el 
nostre lapbook.

L’hem exposat a la classe i ens ha aju-
dat a conèixer millor als companys.

Ha estat un treball molt divertit, l’hem 
pogut fer totalment al nostre gust inten-
tant ser el màxim de creatius per què 
fós ben original. 

Sofia / 6è A

CICLE INICIAL: SORTIDA DE 2N A SANT FELIU DE 
BUIXALEU
El dilluns 24 d’octubre, les nenes i els nens de 2n vam anar 
a Sant Feliu de Buixalleu amb autobús a descobrir l’espai.

Després d’esmorzar van venir els monitors que es deien: 
Mouha, Perla i Nur. Vam fer jocs diferents amb cada pla-
neta i vam entrar a una sala que tot brillava.

Que bé que ens ho hem passat a Can Vandrell!
Per altra banda, el darrer mes els i les alumnes de ci-

cle inicial hem estat treballant les places del nostre poble. 
Hem après com eren, com són, què s’hi feia antigament i 
què s’hi fa actualment.

Hem culminat aquest treball amb una sortida d’entorn 
per veure-les en directe i realitzar una petita gimcana ben 
divertida.

Hem après moltes coses i fins i tot hem aconseguit una 
medalla que certifica que coneixem una mica més el lloc 
a on vivim!

AFA: FESTA DE LA TARDOR  
Arriba la tardor, les castanyes i la pri-
mera festa d’aquest nou curs a l’es-
cola!

Des de l’AFA, com sempre, col-
laborem aportant i torrant més de 70 
kgs de castanyes per tots els alum-

nes, que han preparat diferents pape-
rines per cada classe.

Mentrestant, és el torn de les casta-
nyeres i el seu espectacle tan animat 
i divertit. Llavors, els nens i nenes es 
reuneixen per classes i gaudeixen de 
les castanyes torradetes en rotllana.

Reconeixem la col·laboració dels 

pares i mares que han donat suport 
durant tota la preparació de la festa!

Aprofitem per agrair les noves in-
corporacions a la junta de l’AFA. Es-
tem molt contents d’aquestes noves 
entrades que ens permetran treballar 
més i millor en favor de la comunitat 
educativa.
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EDUCACIÓ INFANTIL: MOLTES ACTIVITATS
Aquests dies de tardor hem pogut dur a terme diferents 
activitats de descoberta i experimentació dins i fora l’aula; 
a través de la curiositat ens anem apropant en les dife-
rents possibilitats que ens dona la natura. 

Els petits, P3, hem fet unes ampolles màgiques molt ma-
ques. Hem agafat ampolles de plàstic transparents, aigua i 
diferents materials; les hem mogut i… sorpresa!, ens han 
despertat un munt de sensacions. Que divertit!   

Els mitjans, P4, hem fet la sortida a la Fageda d’en Jor-
dà. Ens hem endinsat en el màgic bosc de la Fageda i hem 
passejat en carro tot descobrint els colors de la tardor. 
També hem visitat la cooperativa La Fageda, on hem donat 
menjar a les vaques, els vedells petits i hem pogut veure 
com fan alguns dels seus productes. Un dia fantàstic!

Els grans, P5, ens hem envoltat d’art i hem fet la sortida 
al Parc Art, on hem treballat la Descoberta de l’entorn Na-
tural i Social. Hem observat en directe elements culturals i 
naturals que tenim al poble de Cassà. Genial!
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CICLE MITJÀ: SORTIDA EN BICICLETA
Aquest passat 11 d’octubre els alumnes 
de 4t curs hem  realitzat la primera sortida  
en bicicleta pels veïnats de Cassà, concre-
tament els veïnats de Matamala, Llebrers i 
Sangosta. En total han estat 18 quilòmetres 
on han passat moltes coses, més de 50 bi-
cicletes circulant totes juntes, amb petites 
caigudes, però sobretot, molts moments di-
vertits. Hem anat a bon ritme, parant quan 
ha calgut per descansar, beure aigua i rea-
grupar-nos i fent una parada més llarga a 
l’església de Campllong  per dinar i jugar una 
estona abans de reprendre la marxa de tor-
nada a l’escola Puig d’Arques. Un dia molt 
intens. Ja estem preparats per a la propera 
sortida.

Escola Puig d'Arques Entitats
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Colònies a 
Can Ginebró 
de Vilopriu
Al 13 i 14 d’octubre bam  anar de 
culonias  al Ginabro  els  alumnas de 
2n i  4t.

Bam anar a fer una excurcio al 
bosc tambe bam anar a fer el roco-
drum  al parc  abantura i culonia.

A la nit bam fe discuteca i jocs de 
nit amb la llinterna.

Ens u vam passar molt be.

(S’ha respectat l’ortografia natural 
dels alumnes).

ESPAIS DE TERCER
Els nens i nenes de tercer i quart em comensat a fe aspais 
al octubre. Te l’aspai d’arte, mediateca, cuerpo i mente, 
rubotica i construcciones.

Als fem el dijous a la tarda i ens agrada multisim!

(S'ha respectat l’ortografia natural dels alumnes).
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Imatges i explicació de la festa de la castanyada a l'escola
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Entitats Escola Aldric

DUES CASTANYERES 
A EDUCACIÓ INFANTIL
Al matí la castanyera ha visitats als 
alumnes d’educació Infantil, han vin-
gut dues castanyeres, i hem ballat 
plegats. 

A sota, les colònies dels nens i ne-
nes de P-5
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El dissabte 5 de novembre es va fer la Castanyada al Pa-
velló poliesportiu. Hi van assistir unes 200 persones entre 
les quals hi havia membres de la Junta i representants del 
l’Ajuntament, el batlle entre ells.

La Junta té com a objectiu oferir unes festes el mes asse-
quibles possible per tal de no perdre l’oportunitat de celebrar 
festes tan nostrades com la CASTANYADA. En una època en 
que  els mitjans audiovisuals, les xarxes socials, la rapidesa 
en que la informació va cap amunt i cap avall; fent que el que 
avui és una gran veritat o problema, demà no té importància; 
fer la Castanyada ens transporta a la tranquil·litat de fer una 
trobada amb calma, degustant els panellets que amb tanta 
cura vam fer la Junta i gaudir de la companyia d’uns i d’altres. 

Ja estem engrescats amb el 38è aniversari que es ce-
lebrarà el dissabte 3 de desembre i pensant en fer un bon 
acomiadament de l’any 2022. També estem molt contents 
de l’arrancada de totes les activitats que fem al Casal, de la 
bona acollida que estan tenint i de la repercussió en el benes-
tar de la gent de la tercera edat. 

Per aquelles persones jubilades o pensionistes que creuen 
que anar al Casal és anar a un lloc rònec o que només hi ha 
“vells”, us convidem a venir i participar de les activitats que 
hi ha. 

Volem que el casal, poc a poc esdevingui un lloc de referèn-
cia i de trobada de gent amb interessos comuns, això sí la 
condició és estar jubilat /da o ser pensionista. Per tant més 
exclusiu impossible. 

Us hi esperem!

Casal de Jubilats Entitats

Al casal, festes 
molt animades
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Els alumnes de la Salle Cassà han tornat a celebrar la Cas-
tanyada tal i com aquesta festa es mereix. Després d’anys 
de restriccions per la pandèmia, enguany s’han recuperat 
les principals tradicions de l’escola, com es pot veure a les 
imatges d'aquestes pàgines. 

A secundària, els alumnes d'ESO han pogut tornar a la 
Pineda Fosca, on els nois i noies de 4t han preparat di-
verses activitats molt divertides amb diferents materials 
(pintura, purpurina, fang... tot plegat per embrutir-se i pas-
sar una bona estona. Mentre els alumnes gaudien de les 
proves els professors han preparat el dinar a les graelles.

Després de dinar, l’alumnat va preparar una “pista ame-
ricana”, una prova de resistència a través del bosc que va 
fer cansar d’allò més els participants. 

I A PRIMÀRIA I A INFANTIL
A Primària van gaudir de les castanyes visitant diversos es-
pais lúdics i culturals del poble. I els més petits van tenir la 
visita més esperada i tradicional. Amb La Castanyera van 
menjar castanyes, van cantar, van ballar i van gaudir d’una 
de les festes més nostrades del calendari. 

Tots els cursos celebrem la 
castanyada
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Entitats Institut de Cassà

Al llarg del curs escolar, des de les 
diverses matèries i en tots els nivells, 
es promouen activitats formatives 
més disteses que s’integren en l’ho-
rari de classes habitual com ara ta-
llers, conferències, xerrades, etc. En 
aquest sentit, durant els mesos d’oc-
tubre i novembre, l’alumnat del centre 
ha pogut gaudir d’aquestes sessions 
i la valoració n’ha estat molt positiva.

Una de les activitats que s’ha portat 
a terme aquest mes de novembre ha 
estat un concurs sobre ciència ciuta-
dana emmarcat dins la 27a Setmana 

de la Ciència. Els alumnes de primer 
a quart d’ESO han respost 40 qües-
tions de l’àmbit científic elaborades 
pels alumnes de les matèries optati-
ves de primer de batxillerat “Reptes 
científics” de Biologia i Geologia, i de 
“Reptes científics” de Física i Química. 

ANEM X MATES
També tres alumnes de l’Institut, en 
Quim Bartolomé, l’Abeba Solano i la 
Lucia Trigueros, han estat selecci-
onats per participar en els tallers 
l'Anem x + Mates 2022-2023. Es 

tracta d’uns tallers adreçats a l’alum-
nat de quart d’ESO que té certa des-
tresa en les matemàtiques, concreta-
ment en la resolució de problemes. 
A Catalunya es fan càrrec d’aquesta 
activitat les cinc associacions que for-
men part de la FEEMCAT (ADEMGI, 
APMCM, APaMMs, ABEAM i Llei-
mat), amb el suport del departament 
d'Educació.

ELS TROBADORS
Una altra activitat que s’ha dut a ter-
me, en aquest cas per a tot l’alumnat 

Conferències, concursos, tallers 
i sortides de cohesió de grup

Dues imatges de la bicicletada de 3r d'ESO  fins a Llagostera, el cartell de la setmana de la ciència i la conferència sobre trobadors.
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de primer de batxillerat i dins de la 
matèria de Llengua catalana i litera-
tura, ha estat la conferència titulada 
“Els trobadors a Catalunya: versos 
d’amor i de guerra”, a càrrec d’Olga 
Perxès, estudiant de doble grau de la 
UdG de Filologia catalana i castellana. 
L’experiència, valorada molt positiva-
ment per part de l’alumnat, pretenia 
introduir-los dins el món de la literatu-
ra medieval dels trobadors, concreta-
ment a partir de l’aproximació a l’obra 
de dos dels grans autors catalans: 
Guillem de Berguedà i Cerverí de Gi-
rona. 

També cal destacar que durant 
aquest mes de novembre s’ha re-
activat a l’Institut el Programa Salut 
i Escola amb una nova professional, 
la infermera Àngels Vicente. El ser-
vei s’ofereix a tot l'alumnat del centre 
que, de forma confidencial, pot con-
sultar dubtes sobre temes sanitaris: 
alimentació, tabac, sexualitat, dro-
gues, addiccions a les pantalles, etc.). 

PROMOCIÓ DE 
LA CONVIVÈNCIA
A més a més, per tal de promoure la 
convivència de tot l’alumnat del cen-
tre, l’equip de mediadors de l’Institut 
ha presentat el servei als grups de 
primer i segon d’ESO en unes xerra-
des molt dinàmiques, que han per-
mès conscienciar els alumnes sobre 
la importància de la mediació en la 
resolució de conflictes. D’aquesta ma-
nera, els alumnes han pogut conèixer 
l’equip de mediadors i el servei que els 
ofereixen per tal que en puguin fer ús 
sempre que ho necessitin. El grup de 
mediadors està format per 7 alumnes 
de 3r d’ESO i 3 alumnes de suport 
que cursen primer de batxillerat, tots 
plegats formats prèviament amb una 
mossa d’esquadra amb la finalitat 
d’aprendre a mediar conflictes. 

SORTIDES
I, pel que fa a les sortides del centre, 

en destaquem dues. En primer lloc, 
les bicicletades que han organitzat 
els diversos grups de 3r d'ESO, des 
del centre fins a la zona esportiva de 
Llagostera, amb la voluntat de millo-
rar les relacions entre l’alumnat dels 
diversos grups classe i també per 
conèixer de manera més distesa els 
seus respectius tutors. I, en segon 
lloc, l’Erasmus a Turquia, de què van 
poder gaudir quatre alumnes de 3r 
d’ESO, acompanyats de dos profes-
sors del centre.

I en aquesta crònica del mes de 
novembre continuem comptant amb 
la participació d’alguns alumnes de 
tercer d’ESO de l’Institut que, dins 
del projecte del Servei Comunitari, 
col·laboren en la redacció d’aquesta 
secció que hem titulat ‘Les cares de 
l’INS Cassà’, un espai d’entrevistes on 
anirem descobrint les persones que 
conviuen amb nosaltres al centre.

Tres imatges de l'Erasmus a Turquia, el cartell del servei de mediació i el pro-
grama de Salut i Escola.
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Les cares de l’INS Cassà

Assumpció Ferrer, professora 
de Física i Química
Aquest mes a les cares de l’INS Cas-
sà entrevistem a Assumpció Ferrer, 
professora de Física i Química de l’Ins-
titut

L'Assumpció Ferrer és una de les 
professores de l’Institut de Cassà 
de la Selva que fa més temps que hi 
treballa, concretament des del curs 
1999-2000. És professora de Física 
i Química, va néixer a Santa Coloma 
de Queralt (Tarragona) i, per motius 
laborals del seu pare, ja fa 48 anys 
que va venir a viure a Girona.

Bon dia, Assumpció. T'agrada la 
teva feina? 

Sí, molt! És la primera feina que vaig 
fer i no he treballat de res més. Vaig 
estudiar Química i llavors vaig anar 
a fer alguna entrevista per treballar 
en un laboratori, però, com que els 
estius feia classes particulars, vaig 
decidir apuntar-me a llistes d'Ense-
nyament per provar-ho i ja mai més 
no m'he plantejat fer res més.

Et sents còmoda en el teu ambi-
ent de treball i amb els companys 
de feina? 

Sí, hi estic molt bé a l’Institut, sobre-
tot amb els companys i companyes 
del departament de Ciències, que és 
amb qui estic més temps. Hi ha gent 
molt maca i ens entenem molt bé a 
l'hora de treballar. Aquest any també 
hem engegat algun projecte nou i la 
veritat és que m'hi sento molt a gust.

Algun cop has pensat a canviar 
de feina? 

No, mai.
De què t'agradaria treballar si no 

fossis professora?
Jo, de petita, quan jugava a nines, 

ja feia pràctiques de professora. Des-
prés, a l'hora de triar la carrera, vaig 
dubtar entre Química o Economia per-
què m'agradaven bastant les mate-
màtiques i pensava que seria una ma-
nera aplicada de fer-les. Penso que 
si no hagués estudiat Química potser 
hauria fet Econòmiques.

Per tant, vas estudiar batxillerat 
i després vas anar a la universitat?

Sí, a la meva època, que jo ja tinc 
uns quants anys (54, no me n'amago), 
es feia BUP i COU, que ara seria l’ESO 
i el batxillerat, i llavors vaig estudiar la 
llicenciatura de Química: tres anys a 
Girona i dos, a la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (perquè abans les 
carreres eren de cinc anys).

Eres bona estudiant? 

Sí, feia el que tocava. S'ha de dir 
que algunes assignatures m’agrada-
ven més que d'altres, però amb les 
que no m'agradaven tant pensava: 
“Mira és igual, s'ha de fer això, no? 
Doncs vinga, som-hi!".

Tens fills? 
Sí, tinc una filla i un fill. La meva filla 

té 24 anys, va estudiar Administració 
i Direcció d'Empreses i treballa d'audi-
tora, i el meu fill també està estudiant 
aquesta mateixa carrera a la UdG i 
està fent tercer en aquests moments.

Què t’agrada fer en el teu temps 
lliure?

Com a activitat a l'aire lliure m'agra-
da anar a caminar, a vegades sola o 
amb alguna amiga, i faig un curs de 
marxa nòrdica. I també m'agrada lle-
gir.

Quines són les teves habilitats?
Doncs destacaria que soc metòdi-

ca. Soc una persona que sempre fa 
el que toca. 

On et veus d'aquí a 7 anys?
Amb l'edat que tinc i a l'edat en què 

ens jubilem els professors, ja estaré 
jubilada. Llavors, com que soc metò-
dica, la vida em ve organitzada i cada 
any sé què faré el curs vinent. Si la 
salut m’ho permet segurament faré 
més marxes nòrdiques, més sortides 
i també m’agradaria viatjar més del 
que he pogut fer fins ara.

A quins llocs t’agradaria viatjar? 
En el meu cas, he voltat poc, però 

m’agradaria anar als Estats Units per-
què no hi he estat mai. I un altre lloc 
on m’agradaria viatjar és al Japó.

Què és el millor que has aconse-
guit tant professionalment com en 
l’àmbit personal?

Penso que el millor que he aconse-
guit ha estat poder treballar de pro-
fessora durant tots aquests anys, i 
també la família que he format i que 
tinc actualment.

Quina és la teva assignatura pre-
ferida deixant de banda Física i Qu-
ímica? 

Matemàtiques.
Recordes alguna anècdota que 

ens puguis explicar?
Ja fa molts anys, estàvem fent un 

examen a última hora aquí a l’Institut 
i hi havia una alumna que es va ata-
balar una mica amb uns exercicis i li 
vaig dir: “Tranquil·la, ves fent i pren-te 
el temps que necessitis”. Al cap d’una 
estona, vaig sentir molt de silenci 
i vaig pensar: “Ja ens han tancat a 
dintre”. I vaig dir a l’alumna: “Corre, 
anem!”. I vam sortir ràpidament, però 
l’alarma va detectar que ens movíem i 
resulta que també estava connectada 
amb la policia municipal. En fi, que va 
venir la policia, i li vam explicar que 
no havia passat res i que estàvem bé.

Ara, per anar acabant, un qües-
tionari ràpid:

Un color? El blau.
Un número? El 4.
Un animal? El flamenc. 
Ens pots explicar per què el fla-

menc? Sí, quan soc a casa parlant 
amb els meus fills, moltes vegades 
tenim converses a la cuina i sovint em 
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                        Cassà de la Selva 11 de desembre de 2022  
 

 
 
 

II PART DE LA DIADA 
DEL SOCI 

  
    - A 2/4 de 12  del migdia, a la Sala del Centre Recreatiu :   

 

CONCERT MÚSICA PER A COBLA 
a càrrec de LA CIUTAT DE GIRONA 

 
 
 
 
 

- A 3/4 de 5 de la tarda, al Pavelló Polivalent Municipal :  
 

Doble ballada de Sardanes a cura de les cobles    
 

OSONA i CIUTAT DE GIRONA 
 
 NOTA :  La Junta d’Amics de la Sardana es reserva el dret de modificar el present programa   
                si causes imprevistes li obliguessin. 
 
 
 
 

Tenim 
participacions de  
la Grossa de Cap 
d'any :  

  
Amics de la Sardana Ajuntament de Cassà 

 

Donatiu : Socis 3 euros – No socis 5 euros - Menors de 12 anys, gratuït 

poso en postura de flamenc: amb la 
cama flexionada recolzada a la paret. 
I des de sempre, quan em fan regals, 
com per exemple el clauer que porto 
i que em va regalar la meva filla [ens 
l’ensenya] és d’un flamenc. I, com que 
soc molt despistada i sempre em dei-
xo les claus en algun lloc o altre, els 
alumnes em diuen: “Ei, les claus!”, i 
així ja saben de qui són.

Una pel·lícula? El nen amb el pija-
ma de ratlles.

Una cançó? “I will survive”, de Glo-
ria Gaynor.

Un llibre? Pàtria, de Fernando 
Aramburu.

Un lloc? El meu poble, Santa Colo-
ma de Queralt.

Tens mascotes? No, a casa no… 
perquè a mi els gossos em fan por, 
ja que de petita vaig tenir un incident 
amb un gos. El que sí que havia tingut 
són periquitos.

Moltes gràcies, Assumpció!
Gràcies a vosaltres.

Larissa Mihaela Necula i Adrià Car-
reras Daimiel, alumnes de 3r d’ESO
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Esports Entrevista / Patinatge

El patinador cassanenc David Canyet 
va aconseguir el sis de novembre la 
medalla de plata en els World Skate 
Games que es celebraven a Buenos 
Aires (Argentina), en assolir la segona 
posició a la prova de quartets mascu-
lins. El grup Vortex, de l'Artistic Ska-
ting Cunit, format per Arnau Albiol, 
Sergio Canales, Pol Torres i el cassa-
nenc David Canyet, es va proclamar 
subcampió del món amb 123.200 
punts.

Els campions van ser els italians Ce-
lebrity, amb Pas de quatre i 131.300 
punts. La medalla de bronze també 
fou per un equip italià amb l'espec-
tacle So it is written amb 115.000 
punts. 

Hem parlat amb David Canyet, amb 
la medalla d’argent encara ben re-
cent…
Com definiries aquesta temporada?

Molt intensa i llarga, sobretot llarga. 
Simplement perquè el campionat del 
món ha sigut al novembre, i el primer 
campionat el vam fer el mes de fe-
brer. A més la coreografia la vam co-
mençar a preparar durant l’agost del 
2021, per tant, ja seria més d’un any 
amb aquest disc; amb els canvis que 
ha tingut, és clar!
Com va anar a Argentina?
Abans de marxar cap a Sud-Amèrica, 
a Buenos Aires, ens havien advertit 
que la situació econòmica estava molt 
malament, que havíem de vigilar amb 
els objectes personals pel carrer per-
què els podien robar… però la veritat 
és que on érem, estàvem més aviat 
segurs, a la zona del port. En canvi, 
a la zona de camí al pavelló, sí que 
es notava més la situació de pobresa 
i perillositat. Tret d’això, que podíem 
anar vigilant on anàvem i què visità-

vem, Buenos Aires ens ha semblat 
una ciutat molt bonica que segura-
ment podria tornar a visitar en un 
futur!
De què parlava la vostra actuació?
La nostra coreografia estava basada 
en la cultura celta, que segons una 
llegenda, qui capturava l’àguila, era 
capaç d’aconseguir la força per gua-
nyar la batalla. Aquesta ha sigut apro-
ximadament la frase d’introducció a la 
nostra actuació durant tota la tempo-
rada. Enguany no representàvem una 
història tan literal com l’any passat, 
sinó a una idea general.
Quines expectatives teníeu?
Veníem d’una trajectòria força bona! 
Aquest any, igual que l’any passat, ens 
hem proclamat campions d’Espanya i 
campions d’Europa. Encaràvem el 
campionat amb la idea de poder ser 
campions del món, ja que la rivalitat 

David Canyet, subcampió del 
món amb el quartet de Cunit

El patinador cassanenc, molt satisfet del paper fet a Buenos Aires
David Canyet, a l'esquerra, amb els companys del grup Vortex, després de rebre la medalla de plata als mundials d'Argentina..
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més gran que ens esperàvem trobar, 
era la mateixa que al europeu, un 
quartet italià!

Bé, deixant de banda que aquest 
quartet d’Itàlia ho va fer molt bé, nos-
altres vam tenir un petit error que va 
fer que ens emportéssim la medalla 
de plata. És cert, però, que no sabem 
què hagués passat si no haguéssim 
tingut aquest error, i mai ho sabrem!
Repetiries?
Sense pensar-m’ho! Aquest campi-
onat m’ha encantat a tots nivells! El 
públic argentí molt proper, tant durant 
l’actuació i pel pavelló, com la gent 
que et trobaves a l’hotel, als petits 
comerços, els taxistes… També repe-
tiria per la ciutat, bonica i interessant. 
Pels meus companys, que han fet 
d’aquesta experiència, un campionat 
inoblidable.
Amb quin moment et quedes?
És difícil escollir un moment de tots 
els que hem viscut… segurament 
escolliria qualsevol moment on hagi 
estat amb els meus companys, vivint 
l’experiència al màxim, amb ells!

Ara pensant… potser un dels mo-
ments que em quedo d’aquest viatge 
és el moment que acaba la nostra 
actuació. S’han acabat els 3 minuts 
de coreografia, i encara que sento im-
potència per no haver fet i demostrat 

tot el que portàvem treballant durant 
setmanes i mesos, sento emoció, sa-
tisfacció, il·lusió per haver arribat fins 
al final de la temporada i saber que 
s’havia acabat. Amb el públic aplau-
dint i cridant mentre nosaltres salu-
dem i agraïm el seu caliu. Crec que 
aquest moment mai no l’oblidaré.
Heu notat l'experiència de l'any 
passat?
Doncs et diria que sí! L’any passat 
érem molt novells, la primera tempo-
rada que fèiem com a quartet, dos 
dels integrants mai no havíem compe-
tit en un mundial, i no teníem tantes 
expectatives com aquest any. Aques-
ta temporada el públic ja ens coneixia 
una mica més i ens sentíem molt més 
acompanyats!
Hi ha hagut molts canvis entre una 
temporada i l'altra?
Doncs sí, en dos aspectes hem tingut 
canvis!

El primer d’ells, és que un dels in-
tegrants és diferent del de l’any pas-
sat. Ell tampoc havia competit mai en 
Campionat del Món, i gairebé sense 
experiència en la modalitat de grups 
xou, però de seguida vam crear molt 
bon vincle i ens hem entès molt de 
pressa a pista com a grup!

Per altra banda, el reglament de 
quartet l’any que ve canvia. Passarà a 

tenir molts més elements tècnics ta-
bulats per una puntuació. No entra en 
vigor fins la temporada 2023, però 
aquesta temporada ja s’han comen-
çat a intuir aquests elements en la co-
reografia, que fan que sigui molt més 
tècnica i precisa que no qualsevol dels 
anys anteriors.
Hauries canviat alguna cosa 
d'aquesta temporada?
Doncs no se m’acudeix res que can-
viaria… tot el que hem viscut ha si-
gut increïble, i encara que coses més 
bones i menys, han servit per créixer 
com a grup i com a persones. És clar 
que m’hagués agradat que la coreo-
grafia d’aquest mundial hagués sortit 
perfecte i tal com la sabíem fer, però 
tret d’això, no canviaria res!
Quins objectius teniu per l'any que 
ve?
Parlant per mi, la temporada 2023 
no continuaré formant part del quar-
tet Vortex; però estic segur que, els 
objectius que tenen els components 
del grup de l’any que ve, són passar 
una temporada per recordar, i anar a 
totes. Estaran més que preparats per 
tot el que els vingui. Jo els hi desitjo 
una temporada magnífica, que sé que 
la tindran!

Xènia Carreras

El quartet, en dos moments de l'espectacle Vortex.

novembre 2022 · núm. 837 · Llumiguia    69



Esports UD Cassà / Futbol

Després d’haver jugat vuit partits i 
sense haver obtingut cap victòria i 
només dos empats, s’ha imposat la 
lògica i el primer equip de la UD Cassà 
ha efectuat un canvi d’entrenador cer-
cant la reacció que permeti mantenir 
la categoria la temporada que ve.

Tot i les bones expectatives que hi 
havia amb l’arribada de Javi Salamero 
a l’equip la realitat ha estat contun-
dent i el nou tècnic no ha trobat la ma-
nera de fer un equip amb ambicions i 
actualment està a la cua del subgrup 
1B de la segona catalana. Encara que 
la competició en dues fases permet  
mantenir les esperances de conser-
var la categoria, calia una reacció per 
trencar una dinàmica molt negativa.

Javi Salamero, va  plegar del càrrec 
després de la golejada encaixada el 
dia 6 de novembre (5-0). La desfeta 
del primer equip al camp de la Unió 
Girona l'enfonsava encara més fins a 
l'última posició de segona Catalana en 
perdre per un dolorós 5-0 en un partit 
que va acabar amb vuit jugadors per 
expulsió de Massegur, Vilaró i Rabas-
sedas i que s'afegien a la llarga llista 
de baixes de l'equip que aquesta tem-
porada no estava a l'altura esperada. 
El mateix dilluns a la tarda l'entrena-
dor es va reunir amb el president del 
club per anunciar la seva decisió de 
no continuar a l'equip atesos els resul-
tats aconseguits fins al moment; d'en-
trada l'arribada de Salamero al Cassà 
s’havia vist com una possibilitat d'as-
solir l’ascens, però després dels pri-
mers resultats ara l’objectiu de l'equip 
ha de ser el de mantenir la categoria.

El substitut de Salamero a la ban-
queta del primer equip es va acordar 
que fos el fins al moment entrenador 
del filial, el cassanenc Marc Teixidor; i 
per substituir Teixidor, l'exjugador cas-
sanenc Eduard Grau pujarà del juvenil 
per fer-se càrrec al filial.

Des del club es va agrair l'esforç fet 
per Salamero durant aquests mesos i 
van manifestar que l'entrada de Marc 
Teixidor pot ser el revulsiu necessari 
per a un equip que ocupava el darrer 
lloc  a la lliga de segons catalana.

El dissabte, 12 de novembre, Sala-
mero ja no es va asseure a la banque-
ta i ho van fer els coordinadors Sergi 
Torres i Quim Boadas, però els resul-
tats i joc no van acompanyar  i es va 
encaixar una seriosa derrota contra 
el Tossa (0-4), cosa que evidencia que 
caldrà treballar de valent per  recupe-
rar l’equip i mantenir la categoria.

Pel que fa a l’equip sènior femení 
manté una ratxa irregular amb re-
sultats espectaculars (5-7 a Torelló) 
però no acaben d’assegurar els punts 
a casa on es van perdre cinc punts 
amb els dos equips de Vic (derrota 
i empat). Ocupen el tercer lloc de la 
taula, molt allunyades dels dos pri-
mers.

Per la seva banda el sènior B ocupa 
l’onzè lloc del seu grup de quarta cata-
lana si bé amb dos partits menys que 
els seus rivals.

RESULTATS 
Futbol masculí: 
Sènior 2a Catalana
UD Cassà, 2 - EF Gironès-Sàbat, 2 

Tordera CF, 1 - UD Cassà, 0
Unió Girona ACE, 5 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 0 - UA Tossa, 4
4a Catalana
UD Cassà, 1 - Ràcing Blanenc FC, 1
Tossa UE, 1 - UD Cassà, 4
Vilablareix FC, 3 - UD Cassà, 2

Juvenil A:
SF de Guíxols CF, 1 - UD Cassà, 4
UD Cassà, 6 – Ca l’Aguidó, 4
Aro CE, 0 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 2 - Tossa UE, 1
Juvenil B:
UD Cassà, 3 - Lloret CF, 3
Global Palamós CF, 0 UD Cassà, 1
UD Cassà, 5 - B. Llagostera CF, 4 
B.Vilobí 2015 CF, 3 - UD Cassà, 2

Cadet A:
Vilablareix CF, 2 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - EF Gironès-Sàbat, 3
Figueres UE, 3 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 1 - Cal Aguidó AD, 2
Cadet B:
Celrà CF, 7 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 4 - Riudarenes CE, 3
Tossa UE, 4 UD Cassà, 0
UD Cassà, 3 - Sp-Vidrerenca CEF, 3

Infantil A:
UD Cassà, 2 - EF Gironès-Sàbat, 0
UD Cassà, 2 - Fornells UE, 4
Lloret CF, 2 - UD Cassà, 5
Infantil B
Bell Lloc CP, 19 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - GEiEG, 4
Comacros UE, 7 - UD Cassà, 0
Infantil C
UD Cassà, 3 - SF de guíxols CF, 1

Salamero no se'n surt i plega 
d'entrenador del Cassà

Marc Teixidor, nou tècnic d'un equip que no ha guanyat cap partit
Javi Salamero, a l'esquerra, ha dirigit set partits de la UD Cassà sense aconseguir cap victòria; a la dreta, el seu substitut, Marc Teixidor.

70    Llumiguia · núm. 837 · novembre 2022 



UD Cassà / Futbol Esports

Celrà UCE, 1 - UD Cassà, 5
UD Cassà, 0 - Vilablareix FC,  5 
EF Bosc de Tosca, 3 - UD Cassà, 1

Aleví A:
UD Cassà,  - FUE Olot, X
Fornells UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Racing Blanenc FC, 2
Unió Girona ACE, - UD Cassà, 1
Aleví B:
Base Llagostera CF, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - FUE Olot, 1
Sant Gregori AE, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - Vilablareix FC, 1
Aleví C:
Unió Girona ACE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - EF Gironès-Sàbat, 2
Bescanó CD, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Banyoles CE, 2
Aleví D:
Lloret CF - UD Cassà, 1
UD Cassà, - AC Lloret, 2
Monells AE - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Global Palamós CF, 2

Benjamí A:
UD Cassà, - FUE Olot, 2
Lloret CF, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Cal Aguidó AD, 2
UD Cassà, - Girona FC, 2
Benjamí B:
UD Cassà, - Base Llagostera CF, 2
Bescanó CD, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - EF Gironès-Sàbat, 2
EF Gironès-Sàbat - UD Cassà, 1
Benjamí C:

Sant Ponç, - UD Cassà, X
UD Cassà, - Penya Bons Aires, 2
UD Cassà, - Bell-lloc, 2

Prebenjamí A
Olímpic malgrat CE, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - Tordera CF, 1
Sant Celoni FC, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Sta Eugènia CF, 1
Prebenjamí B:
UD Cassà, - Santa Eugènia CF, 2
Caldes Malavella UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Banyoles CE, 2

Futbol femení:
Sènior:
UD Cassà, 1 - Cornellà de Terri, 0
Fontsanta-FCD, - 4 UD Cassà, 2
UD Cassà, 1 - FUE Vic, 2
Torelló CF, 5 - UD Cassà, 7
UD Cassà, 2- Vic Riuprimer B, 2

Juvenil:

UD Cassà, 3 - Sils CF, 0
Penya Bons Aires, 4 - UD Cassà, 4
UD Cassà, 1 - Cabanes UE, 1

Infantil A:
UD Cassà, 10 - Vilablareix FC, 0
Tordera CF, 0 - UD Cassà, 10
UD Cassà, 11 - Monells AE, 1 
Sant Celoni FC, 0 - UD Cassà, 10

Infantil B:
UD Cassà, 5 - Vall d'en Vas CF, 2
Sant Gregori AE, 1 - UD Cassà, 8
UD Cassà, 6 - P Bons Aires, 0 
Breda UE, 4 - UD Cassà, 5

Aleví:
Santa Susanna AE, -  UD Cassà, 1
UD Cassà, - Vilablareix FC, 1
FUE Olot, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Racing Blanenc FC 1

Fotos:  Eduard Duran i J.C.C.

DUES JUGADORES INFANTILS DEL CASSÀ,
 A LA SELECCIÓ TERRITORIAL
Les jugadores de l'equip infantil de la UD Cassà, Emma Carreras i Xesca 
Duran han estat seleccionades per formar part de la selecció territorial 
sub-14 de Girona.

Les dues jugadores cassanenques han estat cridades a entrenar-se amb 
les seves companyes d'altres equips de les comarques gironines en dife-
rents concentracions que es fan en diversos camps per tal de fer la selec-
ció definitiva de Girona.

L'equip femení del Cassà està fent un bon 
paper a primera divisió.
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Repassem els resultats de les darre-
res ornades dels equips de bàsquet 
del Foment Deportiu Cassanenc

2A CATALANA SÈNIOR MASC.
FD Cassanenc Automatismes Cas-
sà 73 - CB Vic 82
Cassanenc: Nuell (5), Duch, Miquel 
(5), Fusté (2), Biri Júnior (13), Artero 
(14), milan (10), Rodríguez (13), Ji-
ménez (7). 25 faltes pers.; cap elimi-
nat;20 de 28 tirs lliures; 11 triples: 3 
Biri júnior, 3 Artero, Milan, Jiménez, 
Miquel. Parcial cada 5 minuts: 16-
21, 40-40, 53-62, 73-82. 
Partit molt igualat els primers 20 
minuts (40-40). Al tercer, un parcial 
de 0-9 (47-57) ha trencat la igualtat 
en el marcador. El Foment ha inten-
tat fins al final del partit per assolir la 
victòria, però els visitants han sabut 
mantenir el bon nivell de joc i guanyar 
el partit, 
BC Torroella 70 - Automatismes 
Cassà FD Cassanenc 82
Cassanenc: Nuell, Duch (6), Miquel 
(8), Fusté (4), Biri júnior (8), Artero 
(21), Milan (2), Rodríguez (2), Bus-
quets (15), Jiménez (8). 21 faltes 
pers.; cap eliminat; 11 de 16 tirs 
lliures; 9 triples: 4 Busquets, 2 Biri 
júnior, 2 Jiménez, Artero. Parcial 
cada 5 minuts: 19-21, 39-38, 50-
55, 70-82. 
Important victòria de l’equip cassa-
nenc a la pista del. Torroella. Ha cal-
gut lluitar molt, ja que tots dos equips 
han treballat durant els 40 minuts per 
assolir la victòria; aquesta vegada els 
cassanencs han estat més inspirats 
als minuts finals, ja que quan faltava 

un minut per acabar el partit el resul-
tat era de 70-74, però un parcial de 
0-8 (70-82) ha donat la victòria a l’FD 
Cassanenc A. 
Automatismes Cassà FD Cassa-
nenc 73 - C, B. Salt B 61
Cassanenc: Ciurana, Rodríguez (10), 
Miquel (7), Nuell, Jiménez (4), Artero 
(4), Milan, Fusté (6), Biri júnior (11), 
Busquets, N. Boadella (8), Duch (21). 
18 faltes pers.; cap eliminat; 14 de 
16 tirs lliures; 9 triples: 4 Duch, 3 
Biri júnior, 2 Rodríguez. Parcial cada 
5 minuts: 21-12, 41-25, 48-46, 73-
61. 
Victòria important del FD Cassanenc 
davant el CB Salt B amb dues parts 
completament diferents; els primers 
20 minuts han estat de domini acla-
parador del nostre equip (41-25). La 
segona part ha estat més fluixa per 
part del Foment, cosa que han apro-
fitat els visitants per reduir diferènci-
es en el marcador acabant el tercer 
període amb 48-46. A l’últim període 
el nostre equip s’ha posat les piles i 
acabant amb el resultat de 73-61. 
CEEB Tordera 75 - Automatismes 
Cassà FD Cassanenc 64
Cassanenc: Ciurana, Rodríguez (8), 
Miquel (2), Nuell, Jiménez (5), Artero 
(6), Milan (9), N. Boadella (2), Fusté 
(2), Biri júnior (6), Busquets (2), Duch 
(14). 21 faltes pers.; cap eliminat; 11 
de 14 tirs lliures; 11 triples:3 Artero, 
2 Duch, 2 Milan, 2 Biri júnior, Bus-
quets, Jiménez. Parcial cada 5 mi-
nuts: 19-15, 37-36, 55-50, 75-64. 
L’equip cassanenc ha perdut a la pis-
ta del líder, el CEEB Tordera. Ha estat 
un partit molt igualat amb alternatives 

en el marcador. Els cassanencs s’han 
posat per davant el marcador al minut 
14 (26-27) i al minut 24 (40-43). El 
millor encert dels locals als minuts fi-
nals els ha donat la victòria. 

L’equip cassanenc ocupa l’onzè lloc 
de 13 equips amb 5 partits jugats 
amb 2 victòries i 3 derrotes; 355 cis-
telles a favor i 359 en contra. 

2A CATALANA SÈNIOR FEMENÍ 
CB Argentona 65 - FD Cassanenc 
39
Cassanenc: Busquets, Porsell (6), 
Teixidor, Barnés (7), Torres (5), Pagés 
(11), Albacete (2), Josa (2), Ramirez 
(4). 16 faltes pers.; cap eliminada; 1 
de 6 tirs lliures; 2 triples: Torres, Pa-
gès. Parcial cada 5 minuts: 15-10, 
32-22, 47-33, 65-39. 
Derrota clara i contundent de l’equip 
cassanenc que s’ha vist superat en 
tot moment per l’Argentona que ha 
demostrat tenir un gran equip. 
FD Cassanenc 63 - BC Fontajau 54
Cassanenc: Josa, Pagès (9), Saubi, 
Albacete (8), Ramírez (11), Garcia 
(3), Torres (1), Busquets, Barnés, 
Porsell (12), Besses, Teixidor (4). 17 
faltes pers.; eliminada: Garcia; 10 de 
18 tirs lliures; 5 triples: 2 Porsell, 
Barnés, Pagés, Garcia. Parcial cada 
5 minuts: 13-18, 34-33, 51-43, 63-
54. 
Molt ha hagut de treballar l’equip cas-
sanenc per aconseguir la victòria, ja 
que el BC Fontajau s’ha posat per da-
vant en el marcador al final del primer 
període (13-18). Les nostres jugado-
res a base de molta lluita, fent una 
defensa pressionant a tota la pista i 

A l'esquerra, Genís Duch, màxim anotador en el partit entre el Cassanenc i el CB Salt; a la dreta,el mini femení A al final del partit guanyat al C.B.Perelada 
que estava invicte. L'equip està format per: Clàudia Garcia (2a entrenadora), Paula Hidalgo, Aina Cortés, Bruna López, Janet Oller, Gerard Jimenez (entre-
nador), Anna Rojals, Gina Carbó, Aina Cortés, Ivet Bagué i Paula Soria.

Actualitat del bàsquet cassanenc
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amb un bon encert en el tir han acon-
seguit acabar a la mitja part posar-se 
per davant en el marcador (34-33). El 
tercer i el quart període sempre han 
anat per davant en el marcador amb 
poques diferències de 7 i 8 punts su-
ficients per guanyar el segon partit 
d’aquest campionat. Cal recordar que 
el BC Fontajau encara no havia perdut 
cap partit. 
CB Banyoles 50 - FD Cassanenc 54
Cassanenc: Albacete (6), Losa, Por-
sell (8), Busquets, Pagès (10), Sau-
bi, Torres (5), Ramírez (3), Teixidor, 
Barnés (12), Garcia (10), Besses. 20 
faltes pers.; eliminada: Losa; 13 de 
23 tirs lliures; 3 triples de 17 intens: 
2 Torres i Garcia. Parcial cada 5 mi-
nuts: 2-11, 18-22, 38-38, 50-54. 
Gran victòria de l’equip cassanenc a la 
pista del CB Banyoles (imbatut abans 
de començar el partit). Ha estat un 
dels millors partits del que va de tem-
porada, amb un pressing a tota la 
pista. L’equip local no ha pogut fer el 
seu joc habitual. El marcador ha estat 
sempre molt ajustat, arribant al final 
del tercer quart amb empat (38-38). 
El millor encert en el tir ha donat la 
victòria final al FD Cassanenc. 

L’equip Sènior femení ocupa l’onzè 
lloc de 13 equips amb 5 partits ju-
gats, 2 victòries i 3 derrotes. 355 
cistelles a favor i 359 en contra. 

3A CATEGORIA SÈNIOR MASC. 
FD Cassanenc B 74 - Bisbal Bàs-
quet B 78
Cassanenc: Abulí (18), Albacete, 
Martínez, Ortega (14), M. Torrent 

(14), Carré (4), Garcia (2), Boadella 
(10), Teixidor, Ciurana (2), Mundet 
(4), Mejías (2). 29 faltes pers.; cap 
eliminat; 8 d'11 tirs lliures; 4 triples: 
3 Abulí, M. Torrent. Parcial cada 5 
minuts: 20-19, 41-42, 52-62, 74-
78. 
Ha estat un partit molt igualat fins al 
minut 20 (41-42). Al tercer període 
els visitants han fet un parcial de 10-
20 (52-62); amb aquest avantatge la 
Bisbal n’ha fet prou per mantenir el 
resultat a favor seu, encara que els 
cassanencs han lluitat fins a l'últim 
moment per reduir la diferència de 
punts; al final 74-78 a favor dels vi-
sitants. 
CB Sant Gregori 65 - FD Cassa-
nenc B 55
Cassanenc: Abulí (11), Albacete (4), 
Martínez (4), Ortega (4), M. Torrent 
(12), B. Carré (7), Garcia (2), Boade-
lla (4), Teixidor (6), Ciurana, Mundet, 
Mejías (3). 22 faltes pers.; cap elimi-
nat; 11 de 16 tirs lliures; 4 triples: 
Ortega, M. Torrent, Abulí, Mejías. 
Parcial cada 5 minuts: 16-6, 31-
22, 53-42, 65-55. 
El Sant Gregori és el líder del grup; el 
Foment sempre ha anat darrere en 
el marcador i no ha pogut mai davant 
del millor equip local. 
BC Fontajau 64 - FD Cassanenc B 
56
Cassanenc: Albacete, Martínez (7), 
Ortega (7), M. Torrent (9), B. Car-
ré (6), N. Boadella (8), Teixidor (2), 
Ciurana, Mundet (2), Mejías (3). 25 
faltes pers.; eliminat: Ortega, 9 de 
20 tirs lliures; 5 triples: 3 Torrent, 

Mejías, Martinez. Parcial cada 5 mi-
nuts: 11-9, 38-22, 45-36, 64-56. 
Quarta derrota consecutiva de l’equip 
cassanenc que ha lluitat durant els 
40 minuts. El desencert en els tirs 
lliures (9 de 20) ha estat una de les 
claus de la derrota. 
FD Cassanenc B 76 - Escolàpies de 
Figueres 49
Cassanenc: Abulí, Albacete (2), Mar-
tínez (2), Ortega (11), M. Torrent 
(6), B. Carré (4), Garcia, N. Boadella 
(16), Teixidor (4), Ciurana (12), Mun-
det (11), Mejías (5). 17 faltes pers.; 
cap eliminat; 13 de 22 tirs lliures; 3 
triples: Albacete, M. Torrent, Mejías. 
Parcial cada 5 minuts: 20-14, 33-
20, 52-34, 76-49. 

Després de quatre derrotes conse-
cutives ha arribat la primera victòria 
de l’equip cassanenc davant de l’Es-
colàpies de Figueres que de mica en 
mica s’ha vist superades pel nostre 
equip que ha fet un bon partit. 
C. E. Palamós 89 - FD Cassanenc 
96 (amb pròrroga)
Cassanenc: Abulí, N. Boadella, Alba-
cete (13), Ortega (12), M. Torrent 
(24), B. Carré (4), Garcia (14), Mar-
tinez (3), Teixidor (5), Ciurana (11), 
Mundet (4), Mejías. 32 faltes pers.; 
eliminats: Garcia, Martínez, Teixidor, 
Ciurana; 27 de 43 tirs lliures; 10 tri-
ples: M. Torrent (4), 2 Garcia, Alba-
cete, Ortega, Martínez. Parcial cada 
5 minuts: 13-32, 43-44, 65-61, 82-
82. Pròrroga: 7-14 . 89-96. 

Partit molt emocionant amb alter-
natives en el marcador; al final dels 
40 minuts s’ha arribat amb empat a 

Tres entrenadors del Foment; d'esquerra a dreta, Marc Busquets Rincon, del cadet masculí i el sots 21 masculí; Npenda Dukuray, ajudant d'entrenadora de 
l'escoleta i jugadora del júnior femení; i Laura Saubí entrenadora de l'escoleta.
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82-82 . A la pròrroga els cassanencs 
han estat més encertats en el tir i han 
pogut assolir la victòria. 

L’equip cassanenc ocupa el sisè lloc 
de 12 equips; sis partits jugats, amb 
2 victòries i 4 derrotes. 418 cistelles 
a favor i 421 en contra. 

SOTS-21 MASCULÍ 
FD Cassanenc 56 - CB Torroella 71
Cassanenc: Borrego, Avilés, J. Tor-
rent, Freixa, Comalada (7), Carrè 
(8), Bagué (11), Rabionet (7), Vila, 
Fernández (2), Cuéllar (4). 19 faltes 
pers.; cap eliminat, 12 de 18 tirs lliu-
res; 2 triples: Bagué i Vila. Parcial 
cada 5 minuts: 6-16, 27-27, 36-55, 
56-71.  
Després d’una primera part molt igua-
lada (27-27), al tercer període un par-
cial de 2-11 (31-38) i un de 3-13 (32-
51) ha enfonsat anímicament l’equip 
cassanenc. 
CB Vall d’en Bas 83 - FD Cassa-
nenc 34
Cassanenc: Borrego (4), Vila (1), 
J. Torrent (7), Freixa (3), Comalada 
(2), B. Carré, Rojals, Piñatares (2), 
Fernández (6), Cuéllar (6). 14 faltes 
pers.; cap eliminat;8 de 12 tirs lliu-
res; 2 triples: Torrent i Fernández. 
Parcial cada 5 minuts: 24-5, 49-
14, 62-20, 83-34. 
Partit sense cap història en el que els 
locals a la mitja part ja havien encarri-
lat la victòria amb un 49-14. 
FD Cassanenc 49 - CB Sarrià de 
Ter 46
Cassanenc: Borrego (4), Vila (2), 
Freixa, Comalada, B. Carré (10), 
Piñatares (8), M. Vila (17), Fernández 
(6), Cuéllar (2). 16 faltes pers.; cap 

eliminat; 8 de 14 tirs lliures; 5 triples: 
2 Fernandez, 2 M. Vila, Piñatares. 
Parcial cada 5 minuts: 16-10, 23-
17, 36-26, 49-46. 
Segona victòria de l’equip cassanenc 
després de perdre els tres últims par-
tits. Ha estat un partit molt igualat 
amb poques diferències en el marca-
dor. La màxima diferència ha estat en 
acabar el tercer període de 10 punts 
(36-26). Els visitants han premut per 
reduir les diferències, cosa que han 
aconseguit; però mai per superar en 
el marcador a favor dels cassanencs. 

L’equip Sots 21 masculí ha jugat 
cinc partits amb 2 victòries i 3 derro-
tes. Ocupa el sisè lloc de 10 equips. 
Amb 126 cistelles a favor i 319 en 
contra. 

JÚNIOR MASCULÍ 
FD Cassanenc 56 - CB Lloret 72
CB Banyoles 56 - FD Cassanenc 68
L’equip júnior masculí ocupa el novè 

lloc de 13 equips. 4 partits jugats 
amb 2 victòries i 2 derrotes. 260 cis-
telles a favor i 261 en contra. 

JÚNIOR FEMENÍ 
CB Campdevànol 65 - FD Cassa-
nenc 36
FD Cassanenc 48 - CB Vall d’en 
Bas 42
L’equip júnior femení ocupa el sisè lloc 
de 9 equips. 6 partits jugats, amb 2 
victòries i 4 derrotes. 227 cistelles a 
favor i 331 en contra. 

CADET MASCULÍ 
Bàsquet Porqueres 56 - FD Cassa-
nenc 62
FD Cassanenc 53 - BC Fontajau 80
CB Vilablareix 72 - FD Cassanenc 
60
FD Cassanenc 48 - At. Silenc 66
L’equip cadet masculí ocupa el vuitè 
lloc de tretze equips amb 6 partits 
jugats, 2 victòries i 4 derrotes. 357 

L'equip de premini masculí A:  Drets:  Pau 
Rabionet (ajudant d'entrenador), Quim Caso-

les, Aleix Xifra, Biel Congost, Roc Carceran, 
Leo Carrillo, Cristina Porsell (entrenadora). 

Ajupits: Jan Fusté, Aleix Valentí, Cesc Ros, Marc 
Gich, Arnau Senen, Pol Rodríguez. Falta a la 

foto, Àxel Paez.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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DIADA  DE VETERANES  I  
VETERANS  DE  BÀSQUET
Enguany tornen els tradicionals 
partits de bàsquet de veteranes i 
veterans. L'últim que es va dispu-
tar va ser el dia 26 de desembre 
de fa dos anys (el 2020) per culpa 
del COVID-19).

Aquest any el 26 de desembre 
(dilluns) del 2022 ho esperem ce-
lebrar-ho.

Estan convidats totes les noies i 
els nois que al llarg d'aquests anys 
han jugat a bàsquet, al pavelló de 
l'FD Cassanenc.

Cal ser mitja hora abans del par-
tit.

A les 11 del matí, partit de ve-
teranes.

A les 12 del migdia, partit de ve-
terans.

A les imatges, participants llu-
int les samarretes dels patrocina-
dors.

cistelles a favor i 386 en contra. 

CADET FEMENÍ 
FD Cassanenc 33 - CB Salt negre 
73
BC Palafrugell 49 - FD Cassanenc 
43
FD Cassanenc 62 - CB Lloret 54
UE La Cellera 100 - FD Cassanenc 
26
Ocupa el vuitè lloc de 13 equips, amb 
6 partits jugats, 2 victòries i 4 der-
rotes; 276 cistelles a favor i 376 en 
contra. 

INFANTIL MASCULÍ. 
CB Sant Narcís 28 - FD Cassanenc 
74
Unió Girona Maristes 60 - FD Cas-
sanenc 50
Escolàpies de Figueres 12 - FD 
Cassanenc 62
FD Cassanenc 66 - CB Santjoanenc 
16
L’equip ocupa el sisè lloc de 9 equips 
amb 5 partits jugats, 1 victòria i 4 
derrotes. 275 cistelles a favor i 291 
en contra. 

INFANTIL FEMENÍ. 
FD Cassanenc 50 - BC Fontajau 37
Bàsquet Girona Laia Palau 59 - FD 
Cassanenc 41
FD Cassanenc 73 - Bàsquet Vila-
fant 46
L’equip ha jugat quatre partits amb 3 
victòries i 1 derrota. Ocupa el segon 
lloc de 8 equips amb 244 cistelles a 
favor i 196 en contra. 

PREINFANTIL MASCULÍ. 
CB Campdevànol 33 - FD Cassa-

nenc 38
FD Cassanenc 69 - CB Vall d’en 
Bas 28
CE Sta. Eugènia 21 - FD Cassanenc 
48
FD Cassanenc 49 - CB l’Escala 57
L’equip Preinfantil masculí ocupa el 
setè lloc de 12 equips amb 5 partits 
jugats, 2 victòries i 3 derrotes. 249 
cistelles a favor i 196 en contra. 
MINI MASCULÍ. 
CB Adepaf 70 - FD Cassanenc 66
CB Farners 61 - FD Cassanenc 75
FD Cassanenc 57 - CB Lloret 72
 L’equip ocupa el vuitè lloc de 10 
equips. Amb 4 partits jugats té 2 vic-
tòries i 2 derrotes. 278 cistelles a 
favor i 233 en contra. 

MINI FEMENÍ A
CB Blanes A 37 - FD Cassanenc A 
67
Montessori 37 - FD Cassanenc A 
55
FD Cassanenc A 81 - Vedruna de 
Girona 31
CB Peralada 65 - FD Cassanenc A 
68
L’equip de Mini femení ocupa el primer 
lloc de 10 equips. Amb 5 partits ju-
gats no han perdut cap partit. 338 
cistelles a favor i 187 en contra. 

MINI FEMENI B
FD Cassanenc B 32 - C. E. Onyar 
57
Escolàpies de Figueres 63 - FD 
Cassanenc B 13
FD Cassanenc B 25 - CB Lloret 75
CB Verges 68 - FD Cassanenc B 18
L’equip del Mini femení B ocupa el 
desè lloc amb 5 partits jugats i cap 
victòria. 73 cistelles a favor i 248 en 

contra. 

PRE MINI MASCULÍ A
FD Cassanenc A (guanyador) - CB 
Quart
CB Llagostera A - FD Cassanenc A 
(guanyador)
FD Cassanenc A (guanyador) - BC 
Torroella
L’equip de Premini masculí A ocupa el 
segon lloc de nou equips amb 4 par-
tits jugats, 3 victòries i cap derrota; 
208 cistelles a favor i 85 en contra.

PRE-MINI MASCULÍ B 
CB Celrà - FD Cassanenc B (gua-
nyador)
FD Cassanenc B (perdedor) - Bàs-
quet Vilafant
FD Cassanenc B (perdedor) - Bàs-
quet Bescanó
FD Cassanenc B (perdedor) - CB 
Campdevànol
L’equip de Premini masculí B ocupa el 
sisè lloc de 12 equips. Amb 5 partits 
jugats, 2 victòries i 3 derrotes. 161 
cistelles a favor i 227 en contra.
 
PRE-MINI SALLE CASSÀ
FD Cassanenc - Salle Cassà (gua-
nyador) - Vedruna Girona
CB Lloret - FD Cassanenc-Salle 
Cassà (perdedor)
FD Cassanenc - Salle Cassà (perde-
dor) - UE La Cellera
CB Anglès - FD Cassanenc-Salle 
Cassà (perdedor)
L’equip de Premini de la Salle Cassà 
ocupa el setè lloc d’11 equips. Amb 5 
partits jugats, 1 victòria i 4 derrotes. 
130 cistelles a favor i 235 en contra. 
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Un dimarts a la tarda, el dia 18 d'octubre, he fet una 
trucada amb el mòbil a en  Manel Molina Busquets per tro-
bar-nos al parc de l'estació a prop de casa seva a Cassà de 
la Selva; hem  amb fet petar la xerrada... per cert ahir di-
lluns va fer anys, ja que va nèixer el 17 d'octubre de 1991.

HISTORIAL ESPORTIU COM A JUGADOR
Des de la temporada 1996 que comença a l'escola de 
bàsquet del F.D. Cassanenc.

Passa per totes les categories inferiors:
Temporada 2006-2007: júnior A; queden Subcampions 

Provincials.
2007 – 2008: júunior masculí; Campió Provincial i Sub-

campions de Catalunya. Aquell equip (a la foto) el forma-
ven: Morejon (entrenador), Boadella, Roqueta, Colomer, 
Bonmatí, Xiberta, Molina, L. Bonmatí, Donaire, Alberto, 
Cazorla, Puertas, Bertran, Fusté, Miquel.

Del 2008 al 2010 fitxa per el CCE Montessori Palau en 
Sub 21 preferent jugant a 2a i 3a catalanes.

Del 2010 al 2012 fitxa pel C.E. Palamós (Copa Catalu-
nya i 1a catalana).

Del 2012 al 2014 fitxa pel C.B. Quart a 2a catalana i 

Veterans i veteranes del bàsquet 
cassanenc: Manel Molina

En Manel en l'actualitat i amb l'equip júnior campió gironi fa quinze anys.

juga amb la categoria Copa Catalunya i Lliga EBA.
Campions Copa Catalunya i ascens a la lliga EBA (2012-

2013). Campions del Mateu Pell.
Sots Campions Lliga Catalana EBA i ascens a 1ª catala-

na amb el B(2013-2014).
2014 - 2015. C.B. Quart B, a 1ª Catalana (lesió creuats 

en pre-temporada).
C.B. Vic (Copa Catalunya) fins al novembre del 2015
C.B. Quart B (1a i 2a Catalana) des del desembre de 

2015 fins al 2018.
2018 a 2020: C.E. Palamós (1a catalana). Sotscampi-

ons del Mateu Pell (2018-2019).
Com a entrenador:
2008-2009: Mini-bàsquet al C.E. Caldes de Malavella.

2009-2010: Mini bàsquet al C.B. Vilobí d'Onyar.
2010-2011: Mini bàsquet A, juntament amb en Josep 

Carreras al F.D. Cassanenc.
2010 al 2012: Cadet al CCE Montessori Palau.
Del 2008 al 2010 i al 2012 -2013:  júnior masculí.
2013-2014 al C.B. Quart en categoria Cadet.
2015 a 2017 al C.B. Llagostera en categoria d'infantil 

i escoleta.
Com a àrbitre:
Del 2018 al 2020 a l'escola.

Del 2020 a l'actualitat, àrbitre del Comitè.
Família
La meva mare, Dolors Busquets, el pare, Manel Molina, i 
les germanes Núria i Ester Molina també varen jugar molts 
anys a l'F.D. Cassanenc.
Actualment treballes?
Treballo d'administratiu.
Quin esport practiques actualment?
Actualment vaig al gimnàs i intento sortir a córrer per ar-
bitrar els caps de setmana.

Ens acomiadem i li desitjo molta sort en el món de l'ar-
bitratge, ja que cada vegada hi ha menys àrbitres; potser 
per culpa de persones que només fan que escridassar-los.

Salut, Manel.
Xavier Carrera Bosch

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Hem començat aquesta temporada 
amb la participació en l’open de Mal-
grat de Mar disputat el passat 24 de 
setembre. Ha sigut la primera edició 
d’aquest campionat i ha reunit a es-
portistes de tot Catalunya repartits en 
diferents categories.

ALEIX ORRIT CAMPIÓ A L’OPEN 
DE MALGRAT DE MAR
L’únic representant del nostre club ha 
sigut l’Aleix a la categoria sénior en el 
pes mig (80-87 kg.). Després de clas-
sificar-se per disputar la semifinal la 
va guanyar per 9-4 i 11-5; a la final es 
va imposar per 5-4 i 1-0 i es va endur 
el títol en aquest open.

ÀLEX DE DIOS PARTICIPA AL 
DUTCH OPEN G2
El 15 i 16 d’octubre a la ciutat holan-
desa d’Eindhoven es va disputar l’open 
internacional d’Holanda, puntuable pel 
rànquing europeu cadet i júnior i pel 
rànquing mundial sénior, amb espor-
tistes de tot Europa.

Àlex de Diosl hi va participar en el 
pes ploma (51-55 kg.), però tot i fer 
un bon combat, no va poder superar 
les rondes eliminatòries i va quedar 
eliminat pel representant britànic.

3 TÍTOLS A L’OPEN 
DE BENICÀSSIM
Finalment, tanquem aquest mes d’oc-
tubre amb la participació d’un grup 

Bon inici de temporada
A les fotografies, d'esquerra a dreta: El Moatassim Taourati, campió a Benicàssim; Dúnia Belhaj campiona i Mey Muntada subcampiona a la mateixa cate-
goria; Àlex de Dios en el pavelló d'Eindhoven; i Aleix Orrit campió de l'open de Malgrat de Mar.

dels nostres esportistes a l’open de 
Benicàssim que es va disputar el pas-
sat 22 d’octubre. Aquest campionat 
va reunir esportistes de Catalunya, 
Aragó, Comunitat Valenciana i de les 
Illes Balears i es van disputar totes les 
categories.

El nostre club hi va participar amb 
8 esportistes que després de les cor-
responents rondes de combat van 
aconseguir un total de 3 medalles 
d’or, 1 de plata i 2 de bronze reparti-
des de la següent manera:

- El Moatassim Taourati (prebenjamí 
-25 kg.), 1r. Classificat

- Dúnia Belhaj (benjamí -25 kg.) , 1a.
- Àlex de Dios (júnior -55 kg.), 1r- 
Mey Muntada (benjamí -25 kg.) , 2a
 - Ilyas Kassioui (benjamí -29 kg.), 3r
- Izan Abras (benjamí -37 kg.), 3r. 
- Joel Abad (aleví -37 kg.) , hi par-

ticipa
- Nicolás Riccitelli (cadet -41 kg.), hi  

participa

Moltes felicitats a tots !

Els nostres representants a l'open de Benicàssim i  Àlex de Dios escoltant les indicacions del coach a 
l'inici d'un combat.
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El cap de setmana del 29 i 30 d’octubre es va celebrar 
a Cassá l’Open per els nivell de promoció 1,2,3 i 4 al 
Foment, dues llargues jornades que van comença a les 
8:30h del mati i va posar fi a les 8:00 del vespre. Mes 
de dotze hores de patinatge que van portar a Cassà mes 
de 200 patinadores i patinadores que van mostra a la 
pista tot el que saben fer! 

Del nostre club hi van participar en els nivells 1,2,3 i 4 
Nivell 4: Infantil: Aina Valls, Nicole Orti, Nora Daza, 

Ada de Maria, Teia Gubau, Ia Estévez
Aleví: Natalia Navarrette, Iona Clavaguera, Karla Fon-

tanillas, Noa Perez
Benjamí: Laura Navarrette
 Nivell 3: Infantil: Elsa Muñoz
Aleví Sofia Fernandez, Nuria Gubau, Edurne Fernandez.
 Nivell 2: Infantil: Mar Porcel
Aleví: Alba Martínez, Abril Corralo, Annalisa Muñoz, 

Bons resultats a l'Open de 
Promoció celebrat a Cassà

De dalt a baix i d'esquerra a dreta: Ada de Maria, Laura Navarrete, Edurne Fernández, Natalia Navarrete, Elsa Clavaguera, Davínia Garcia i Aina Valls.
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CASSANENCS AL MUNDIAL DE PATINATGE
Desde el FOMENT DEPORTIU CASSANENC volem  felicitar 
a dos cassanencs que han format part del club com espor-
tistes i actualment continuen formant part del club com a 
entrenadors i que acaben de tornar del WOLRD ROLLARD 
GAMES 2022,  els campionats del món que s'han dut a 
terme a Argentina.

David Canyet  integrant del cuartet sènior Vortex del club 

Artistic Skating Cunit, que han quedat subcampions del 
món.

Sebastià Moncusí jugador actual del Manlleu, ha guanyat 
la medalla de bronze amb la Selecció Espanyola sub-19 de 
Hoquei sobre rodes. 

Moltes felicitats a tots dos, per aquest resultats, estem 
orgullosos de vosaltres!

FD Cassanenc / Patinatge Esports

Hasia Dukuray, Marta Garcia, Marti-
na Albiol

Benjamí: Elsa Clavaguera, Nora Pu-
lido, Davinia Garcia

Nivell 1:  Mariama Diallo
Benjamí: Julia Dalmau, Paola Clau-

sells.

RESULTATS
Entre totes aquestes patinadores vam 
obtenir molt bons resultats! 

Nivell 4 Infantil:
1a Aina Valls
2a Ada de Maria
3a Teia Gubau
Nivell 4 Aleví:

1a Iona Clavaguera
2a:Karla Fontanillas
Nivell 4 Benjamí:
1a Laura Navarrete

Nivell 3 Infantil:
1a Elsa Muñoz
Nivell 3 Aleví:
1a: Núria Gubau
2a:Edurne Fernandez
3a: Sofia Fernandez

Nivell 2 Infantil:
1a Mar Porcel
Nivell 2 Aleví:
1a Alba Martinez

3a Marta Garcia
Nivell 2 Benjamí:
1a Elsa Clavaguera
2a Nora Pulido

Nivell 1 Aleví
1a: Mariama Diallo
Nivell 1 Benjamí:
1a Júlia Dalmau
2a Paola Clausells

Estem molt contentes dels bons re-
sultats obtinguts i volem felicitat a tot 
l’equip tècnic, ja que son l’eix vertebral 
d’aquesta secció!

D'esquerra a dreta: Alba Martinez, Iona Claveguera, Noa Pérez i Nicole Ortiz i Lígia Vegas. 
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L’Ari Mestres és un noi cassanenc que 
amb només catorze anys s’ha procla-
mat subcampió d’Espanya de 250cc de 
supermoto
Qui ets?
Un noi cassanenc que competeix al 
campionat de supermoto, una fusió 
entre motociclisme de velocitat i moto-
cròs.
Quines competicions has fet aquest 
any?
Depenent del calendari, hi ha unes com-
peticions o unes altres, però aquest any 
he anat a València, Alacant, Lleida i Ga-
lícia.
Quan vas començar a portar una 
moto?
Corro des dels quatre anys, tot va ar-
rencar perquè als meus pares els agra-
den molt les motos i em vaig animar.
Quins títols has aconseguit fins ara?
He sigut subcampió de Catalunya de 

Mini GP l’any 2016 i 2017, campió de 
Catalunya de supermoto l’any 2018 i 
subcampió d’Espanya de supermoto 
aquest any, el 2022.
Com entrenes?
Cada cap de setmana! Depenent de 
la modalitat que toqui: motocròs, flat 
track, supermoto o dirtrack (pistes de 
carreres ovalades de terra o terra ba-
tuda),... anem a entrenar a un lloc o 
a un altre. Podem entrenar a Lleida, a 
Barcelona...
Com gestiones els estudis amb les 
competicions?
De moment, em puc organitzar estudi-
ant entre setmana i competir i entrenar 
els caps de setmana.
Què destacaries d’aquesta tempora-
da?
Ha sigut el primer any amb un equip 
oficial, el KTM Supermoto TeamCucha, 
i això ha fet que creixi molt com a pilot 

en molt poc temps.
Tens patrocinadors?
Sí! I gràcies a ells puc competir, perquè 
és un esport molt car. Els meus patro-
cinadors són: Pneumàtics Perelló, NG 
Brakes, SHIRO Helmets, Mestres Pin-
tor, Lmr Grahipcs, Hurpi, DK Racing i 
Zona Rider. Si algú vol ser patrocinador, 
es pot posar en contacte amb mi! Em 
podeu trobar a Instagram, @ari_am14, 
on es fa un seguiment de la temporada!
Quins objectius tens per la tempora-
da vinent?
Per edat encara no puc pujar de cate-
goria, però fins que no surtin els calen-
daris al gener no sabrem què farem! 
El que ens agradaria fer és aconseguir 
competir a França.

Moltes gràcies i molta sort!

Xènia Carreras

Ari Mestres, 
subcampió

Subtítol estatal de 250cc
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Ocells de Cassà Col·laboracions

32. Ocells i altra fauna 
No fa falta ser biòloga ni haver estudiat ciències ambien-
tals per aprendre a conèixer, respectar i estimar el nostre 
entorn. Només fa falta un xic de sensibilitat, obrir bé els 
ulls i les orelles i tenir curiositat per descobrir un món que 
coexisteix amb el nostre i que sovint no sabem percebre, 
justament perquè el dia a dia ens absorbeix i ens fa ser i 
actuar com a autèntics autòmats. D’això vam parlar a la 
presentació del Descobrim Cassà el passat 1 d’octubre, 
suplement dedicat, aquesta vegada, a la diversitat de fau-
na a Cassà de la Selva. 

La connexió o immersió en la natura permet mirar por-
tes enfora i no tant portes endins. I això guareix, ens con-
necta amb el nostre jo més pur i se’ns endú les cabòries 
que, a dia d’avui, tanta falta ens fa. És una eina terapèutica 
(gratuïta) que quan hi connectes, paradoxalment... descon-
nectes. I ens fa ser conscients de que no som el centre 
del món.

Acostumats a voler anar lluny, agafar l’avió i viatjar a l’al-
tra punta de món i ja no només per passar-hi les vacances 
sinó fins i tot caps de setmana per conèixer nous països, 
noves cultures, descobrir animals exòtics, noves aventu-
res... i és clar que està molt bé fer-ho puntualment, però 
hem de ser conscients que això suposa un ritme insosteni-
ble i uns nivells de contaminació extrems. Cal avaluar molt 
bé l’impacte ambiental de tot el que fem, perquè a hores 
d’ara el futur no és massa esperançador ni per la nostra 
espècie ni per les que ens rodegen. Res del que fem és 
gratuït pel planeta. 

Doncs bé, després de fer mil viatges i quilòmetres, conei-
xem el que tenim a casa? Sabem quina és la nostra fauna 
i on trobar-la? Aquí a Cassà podem fer grans descobertes 
sense gastar pràcticament ni un cèntim, i gaudir de l’es-
pectacle que ens ofereixen la immensa quantitat d’éssers 
vius que hi tenim, a banda de ser un exercici ben ecològic 
i apte per tots els públics. Bé, potser uns prismàtics seria 
la mínima inversió necessària, sobretot per observar aus. 

Si el que us agrada és la fotografia, també hi ha indrets 
màgics on perdre’s per immortalitzar captures d’animals. 
I, en aquest cas, cal aprendre a esperar, i esperar... però 
és com la vida mateixa on hi ha dies fantàstics que podràs 
fotografiar per primera vegada una espècie que no havies 
vist mai, i dies no tan bons que, com a mínim, hauràs pas-
sat rodejada de natura. 

Les persones aficionades als ocells, que ja en som unes 
quantes, sabran que Cassà és un lloc amb gran varietat 
d’espècies. És habitual trobar-nos gent de Barcelona, per 
exemple, i fins i tot de més lluny, que venen aquí a veure 
amb els seus propis ulls una arpella pàl·lida russa o un fal-
có cama-roig, ocells migradors que han volat quilòmetres i 
quilòmetres durant les seves migracions i per sort nostra 
s’han volgut aturar a Cassà.

Però, un cop més per culpa dels humans, els ocells mi-
gradors han de superar els obstacles que troben al seu 
pas i que hem ideat nosaltres. Per això, les causes de 
mort més comunes en els ocells són:

Les col·lisions amb vidres (edificis, pistes de pàdel...), 
sobretot en els migradors més que els sedentaris, ja que 
aquests últims “saben” que hi són per aprenentatge. Si els 
vidres fan efecte mirall encara és pitjor, i si a més a més el 
que s’hi reflecteix és un parc... és letal. 

La llum artificial. Els excessos de llum, o els focus amb 
potències elevades, els desorienta moltíssim i encara més 
quan hi ha boira. En trobem un exemple aquí a Cassà al 
Polígon del Trust.

La caça.  la causa número 1... els gats. Causen la mort 
de 12.200 milions de mamífers i de 2.400 milions d’ocells 
a l’any. Una mitjana de 20,4 ocells per gat/any. El 70% 

d’aquestes morts són causades per gats sense propietari, 
i el 30% restant per gats domèstics que surten al carrer 
i no estan tancats a casa com fem, per exemple, amb els 
gossos. 

Com veieu, el factor humà és un aspecte que cal tenir 
molt en compte perquè repercuteix directament amb la 
fauna del nostre entorn més immediat.

Cal prendre aquesta consciència, de la força i alhora la 
fragilitat de la natura, que és capaç de les catàstrofes més 
terribles, però també de la bellesa més extrema (una mica 
com nosaltres els humans, potser per això ens hi emmira-
llem). Cal gent que encomani l’amor i el respecte pel que 
ens ofereix, cal que això s’ensenyi a les escoles, a casa i 
a tot arreu. El que és de tots també és una mica teu, i ho 
hem de cuidar i conservar com si ens hi anés la vida. Per-
què el que sí que ens hi va és el futur de la nostra espècie. 

Judit Xiberta
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (novembre 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

Aigua. El Luz y Guía de no-
vembre de 1947 recollia una 
interessant entrevista feta al 
llavors alcalde de Cassà de 
la Selva Salvi Rodà i Alemany 
(imatge de la dreta). El motiu 
principal era el problema de 
proveïment d’aigua potable a 
les llars del poble, ja que en 
èpoques de sequera només 
tenien subministrament du-
rant un o dos dies a la set-
mana.

El batlle va explicar que no 
era un problema nou i que ja 
en el 1929 amb Narcís Vila-
hur com alcalde va confiar 
la confecció d’un projecte fet 
per l’empresa “Técnica y Cons-
trucción, S.A” de Barcelona y 
que havia de garantir el pro-
veïment complet de tots els 
carrers de la vila. Tanmateix, 
en aquell cas el geòleg encar-
regat va errar afirmant que al 
corrent subterrani de la Ver-
neda es trobaria aigua sufici-
ent per donar 75 litres per habitant i 
dia, però la realitat era una altra. Ja 
fets el pou i les mines corresponents 
només se’n podien treure 53 litres per 
minut i aquesta quantitat no es podia 
mantenir més de dues hores. Catorze 
anys més tard, l’Ajuntament presidit per 
Josep Mestras buscaria alternatives en 
un pou de Can Torremansa i després 
de sondejar el lloc van comprovar que 
el caudal existent podria proporcionar 
més de 100 litres diaris per habitant. 
El problema era, com passa sovint en 
aquests casos, l’econòmic. Si el cost 
del projecte del 1929 era de 419.827 
pessetes el del 1943 podria créixer fins 
als 4 o 5 milions. A part, la Direcció Ge-
neral de Sanitat no autoritzaria la seva 
execució sense una reforma general 
del clavegueram. Amb tot a l’empresa 
no li sortien els números i es va desistir 
del projecte.

Davant d’aquella situació, el ma-
teix alcalde descartant la construcció 
d’una nova xarxa distribuïdora propo-
sava dotar d’una major disponibilitat 
d’aigua aprofitant els recursos trobats 
l’any 1943 a Can Torremansa. En el 
moment de l’entrevista s’estava a l’es-
pera que el propietari acceptés fer pel 
seu compte les reformes necessàries. 
En cas contrari, seria l’Ajuntament que 
mitjançant un crèdit afrontaria la des-
pesa perquè l’aigua potable arribés a 
les llars cassanenques.

Premis a dos col·laboradors de la 
revista.— El dia 5 d’octubre de 1947 
al Diari “Los Sitios” es publicava “el 
fallo del concurso del sello de la soci-
edad Círculo Artístico de Gerona”. El 
primer premi se l’emportaria D. Jesús 
Portas, de Girona, i D. Juan Gener 
Roca, de Cassà obtindria un premi es-
pecial per la seva obra “Carlomagno”. 
Ambdós eren col·laboradors artístics 
de la revista Luz y Guía.

Festes.- L’octubre a Cassà s’enca-
denarien dues festes litúrgiques. La 
primera, el dia 5, la Festa del Roser i 
que consistia en celebrar una solem-
ne processó a la tarda després de la 
funció religiosa i on es cantava i resa-
va el rosari. Una setmana més tard 
era el torn de la Festivitat de Nostra 
Senyora del Remei. Dissortadament, 
la pluja va fer la guitza durant al matí 
als fidels que s’acostaren fins a l’ermi-
ta per celebrar la missa. A la tarda el 
temps millorà i els assistents allarga-
rien la xefla fins al tard.

Festa “democràtica”- El mateix dia 
12 d’octubre, “Fiesta de la Raza” va 
tenir lloc a Cassà i arreu de l’Estat 
Espanyol les eleccions sindicals que 
portarien a les urnes a un quantiós 
percentatge de votants dels diversos 
gremis. Prèviament, s’havien elegit 
els “jurados” en aquelles empreses de 
deu o més treballadors que actuari-

en de representants per 
votar en les menciona-
des eleccions. En la resta 
d’empreses eren directa-
ment els treballadors els 
qui actuaven com a elec-
tors. Això sí, els vots dels 
“jurados” computaven pel 
total de treballadors que 
representaven. El tercer 
grup que votava eren els 
empresaris.

Tot i que el dia fou plu-
jós la participació en la 
demarcació de Girona se-
ria alta en tots els gremis 
fregant el 90%. L’única 
excepció fou el de la fusta 
i el suro on la participació 
només arribà al 65%.

Deports
Partit entretingut el que 

va jugar el Cassà contra el 
Banyoles. I no pel resultat 
que va ser de 3-0 a favor 
dels nostres interessos 

sinó pel que va succeir en una jugada 
aïllada entre el local Bos i un jugador 
banyolí. No sabem ben bé el perquè, 
però el cas és que es van enganxar 
arribant a les mans. Òbviament, amb-
dós jugadors foren expulsats; però 
semblava que no en tenien prou, ja 
que fora del terreny de joc encara in-
sistiren en estomacar-se mútuament. 
Davant d’aquest rebombori “el público 
tomó cartas en el asunto con algunos 
actos de violencia”. M’agradaria ser 
més descriptiu i poder desgranar el 
que volia dir el cronista amb l’expres-
sió “algunos actos” però aquí arribem 
on arribem. El que està clar és que la 
imatge no agradaria ni a la revista ni 
al propi club ja que actes com aquells 
podrien suposar sancions pel Cassà a 
part que danyaven la imatge del poble.

Els partits següents foren més tran-
quils pel que fa a batusses i el primer 
equip visitaria per partida doble el 
Baix Empordà empatant a un contra 
l’Albons i perdent 2-1 contra el Torro-
ella de Montgrí.

A l’últim partit del mes el futbol tor-
nava a Cassà en un partit contra el 
Port-Bou. En un partit disputat contra 
un gran equip Vilanova i Salgas s’en-
carregarien d’assegurar els dos punts 
pels locals.

Xavier Casabó Rabassedas
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Com és àmpliament conegut, la pan-
dèmia ha tingut una gran repercussió 
en el benestar emocional i el patiment 
mental de tota la població i en totes 
les franges d’edat. El confinament, a 
més, va afectar especialment a pobla-
ció infantil, adolescents, joves, perso-
nes amb solitud no volguda així com a 
persones amb situació d’atur o amb 
situacions vitals estressants.

Tot i que els Equips d’Atenció Primà-
ria venien realitzant nombroses accions 
de promoció i prevenció de la salut a 
nivell comunitari, amb la pandèmia i els 
seus efectes devastadors, el Departa-
ment de Salut va desplegar el Progra-
ma de Benestar Emocional i Salut Co-
munitària, amb l’objectiu de reforçar els 
Equips d’Atenció Primària per la seva 
vessant de salut comunitària.

El Programa, desplegat des del 
mes d’abril a l’Àrea Bàsica de Salut 
(ABS) de Cassà de la Selva té dues 
línies de intervenció. Per una banda 
promoure el benestar emocional, i de 
l’altre la millora dels hàbits alimentaris 
i de salut de la població. Aquests ob-
jectius es concreten en intervencions 

grupals, prescripció de serveis de la 
comunitat, així com la participació en 
els projectes comunitaris que es duen 
a terme als Equips d’Atenció Primària, 
als diferents consistoris i a les dife-
rents entitats socials.

L’objecte de les intervencions es 
dirigeix a aquelles persones que es 
troben en una situació de vulnerabili-
tat i risc evitant que aquesta situació 
pugui derivar en un deteriorament de 
la seva salut mental. Per dur a ter-
me aquestes activitats, el Programa 
inclou la incorporació de dues noves 
figures: la referent de benestar emo-
cional comunitari i la nutricionista.

A l’ABS de Cassà, es ve participant 
en Projectes d’Acció Comunitària con-
juntament amb altres agents comuni-
taris i properament es duran a terme 
grups de benestar emocional, grups 
de criança, grups de reeducació ali-
mentària en diferents patologies i al-
tres grups d’empoderament personal. 
Alhora, es desplegarà també el Pro-
grama de Prescripció Social que per-
metrà prescriure els actius en salut 
dels nostres pobles, a les persones 

que ho requereixin.
S’entén com a actiu en salut un re-

curs que dóna salut i benestar a les 
persones. Diferents equipaments (la 
biblioteca, el pavelló), entorns (parcs, 
vies verdes), entitats i activitats comuni-
tàries (activitats esportives, jornades lú-
diques...etc) poden ser actius en salut. 

El Programa de Benestar Emocio-
nal i Salut Comunitària vol esdevenir 
doncs una eina eficaç de promoció de 
la salut i del benestar emocional, de 
prevenció i de detecció de situacions 
de risc.

Equip d’Atenció Primària / CAP Cas-
sà de la Selva

Consells de Salut Viure bé

Programa de benestar 
emocional i salut comunitària
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Viure bé El Vi de la PIlar

No vagis a la mar, a encomanar les penes
No vagis a la mar, les aigües en van plenes
La la rà, la ra i la rà. La la rà, la ra i la rà.

Quan us arribi l’exemplar de la revista, haurem passat el fes-
tival Càntut. Unes jornades musicals a casa nostra per recu-
perar la cançó tradicional i el cant. Aquest mes he triat un vi 
molt escaient per l’ocasió que porta per nom LES RONDES 
DEL VI.

El vi comparteix nom amb la cançó composta per en Jau-
me Arnella sobre uns textos de Joan Soler i Amigó, una obra 
ha esdevingut una melodia popular cantada en nombroses 
trobades, focs de camp i cants improvisats de taverna. De 
ben segur que al festival Càntut de Cassà l’escoltarem en 
alguna de les trobades o concerts.

En Jaume Arnella és un cantant i folklorista català, cofun-
dador del Grup de Folk i impulsor del projecte Tradicionàrius. 
En la seva llarga carrera suma 40 discos publicats i nom-
broses col·laboracions. Al Càntut d’enguany haurà tancat el 
festival amb un concert-romancer, junt amb el músic, filòleg 
i activista mallorquí Biel Majoral. Un diàleg basat en un inter-
canvi d’anècdotes i un grapat de cançons. Entre tots dos, 
sumen més de cent anys damunt dels escenaris. Un recital 
per a sucar-hi pa.

En l’àmbit cassanenc, en Jaume Arnella és autor del ro-
manço del taper, una història musical d’aquest ofici, estrena-
da per Sant Jordi del 1989 i interpretat de nou el 2016 com 
a pregó de Festa Major, sota la direcció del músic Ferran 
Martínez, amb la veu del mateix Jaume Arnella i acompa-
nyament musical de la Jove Orquestra de Cassà i Cant Co-
ral. Per cert, potser seria interessant rescatar-lo i poder-lo 
escoltar en alguna Fira del Tap i del Suro com a element 
patrimonial musical de casa nostra.

LES RONDES DEL VI és un vi nascut a l’Empordà, al Celler 
Mas Vida, a la població de Cistella. Del celler n’he parlat en 
d’altres ocasions en aquesta mateixa revista. El vi en qüestió 
va néixer amb motiu de la celebració del desè aniversari de 
la fundació l’any 2012 del grup de folk festiu banyolí Germà 
Negre. Una dècada després, compten amb un total de 4 
discs publicats i nombrosos concerts a les seves esquenes. 
El grup volia fer homenatge a en Jaume Arnella i a la mateixa 
cançó de les RONDES DEL VI, un tema que han cantat en 
molts dels seus concerts. Van creure que seria molt inte-
ressant donar-li un format líquid, adient per a celebracions, 
lleuger, divertit i per brindar.

Se'ns presenta molt elegant, amb una etiqueta identificati-
va dissenyada per en Sam, el dibuixant de les portades dels 
discos de Germà Negre. Gràficament hi han representades 
diferents copes de vi, fent esment a algunes de les estrofes 
de la mateixa cançó. La contraetiqueta, a més, disposa d’un 
codi QR per escoltar-la i veure el procés d’embotellat del vi, 
amb protagonisme de l’elaboradora Adriana Fernández, el 
seu gos inseparable Oli, els músics i col·laboradors de Germà 
Negre i el mateix Jaume Arnella.

Estem parlant d’un vi vermell empordanès, elaborat amb 
totes les varietats negres que l’Adriana disposa al Mas Vida. 
Parlem de merlot, cabernet sauvignon, ull de llebre i cari-
nyena, veremades al mateix temps, fermentades juntes i 
amb molt poca maceració, de només dos dies i amb dipòsits 
d’acer inoxidable. Un vi per beure amb alegria.

És un vi fresc, lleuger i fàcil de beure, amb notes de fruits 
vermells i regust a maduixetes de bosc. Un vi jove per beure 
ràpid, en got vinater o en porró de trago llarg, però que en 
copa també és elegant.

Les rondes del vi 
(Celler Mas Vida - Cistella)

Aquest vi et portarà de Banyoles a Cistella, amb lletra de 
l’Amigó i les notes de l’Arnella.

Aquest Càntut, l’haurem acompanyat amb unes RONDES 
DEL VI, de cantarelles i de traguinyols. Només ens quedarà 
degustar-lo, gaudir-lo amb bona companyia i brindar per la 
salut del cant.

El got de comiat
El cantarem tots junts,

El got de comiat
Un rèquiem pels difunts

Salut i que vagi de gust!
Preu aproximat: 10 eur

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

sigui adequada i viable per a vostè. Demaneu-nos una 
cita, us esperem

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

Encara que no ho sembli, Nadal, Cap d'any i Reis 
mags, ja són aquí. Això vol dir que començarem amb 
els sopars d'empreses, feines, amics, col·legis, etc. 
Tots aquests compromisos socials, les visites de i als 
parents, els fills amb els respectius nets que venen 
a casa, comporten menjars i fotos. I que farem si la 
nostra boca no està en condicions, no menjarem, ce-
direm els llavis a les fotos per no mostrar un somriure 
desagradable, desdentat o fosc, què justifica aquest 
turment social?

Encara sou a temps de trobar una solució per a 
aquests problemes, demaneu una visita a la nostra 
Clínica Dental i us aconsellarem com podeu gaudir 
d'aquestes festes sense complexos a l'hora de dinar 
i riure.

Actualment, hi ha diferents tipus de solucions per a 
cadascun dels casos que vostè pugui presentar: manca 
de peces dentals, dents tacades o amb tincions, genives 
inflamades i sagnants, gran quantitat de tosca, pròtesis 
dentals velles que estan desadaptades, amb les peces gas-
tades que ja no tallen els aliments, que es mouen i produei-
xen rascades... Tots i cadascun tenen solució!

La manca de peces dentals es pot solucionar mitjançant 
pròtesis de posar i treure (és l'opció més econòmica, però 
és indubtablement la menys confortable...), mitjançant 
pròtesis fixes, de porcellana o de zirconi, suportats per les 
dents i queixals romanents en boca o per implants dentals. 
Actualment, gràcies als implants dentals monofàsics de 
càrrega immediata podem rehabilitar una boca de forma 
fixa en tan sols un mes! I en molts casos el pacient acudeix 
a la nostra Clínica sense dents o amb una dentadura com-
pleta, i a l'hora i mitja surt amb una pròtesi fixa col·locada 
sobre aquests implants. Es podria dir que tota manca de 
peces dentals, ara com ara, té solució.

Les genives sagnants i la tosca són dos signes de malal-
tia periodontal, l'anomenada comunament piorrea, que en 
la seva evolució provoca pèrdua de pinyol de sosteniment 
i les dents i queixals es mouen fins que es perden o s'han 
d'extreure. Cuidat: esperar que unes peces dentals caiguin 
és perdre tota la longitud d'os del coll a la punta de l'arrel, 
cosa que fa que després no hi hagi os per suportar pròte-
sis o col·locar implants dentals.

Les pròtesis dentals que tenen molts anys pateixen un 
procés d'envelliment que fan que es desadaptin, es moguin 
o caiguin, no tallin els aliments adequadament i el seu as-
pecte estètic sigui desagradable. L'única solució és canviar 
aquestes pròtesis per altres de noves similars o, si és 
possible, millorar la seva qualitat de vida buscant solucions 
més fixes i estètiques. No espereu que, per deixadesa, 
la solució sigui pitjor que el que portava per pèrdua d'os 
maxil·lar i geniva!

Sabem que les Festes de final d'any són per reunir-se, 
beure, menjar i repartir regals. Aquesta vegada, com a 
consell: feu-vos un regal, arregleu-vos la boca, gaudiu 
dels àpats mastegant amb seguretat i eficiència, no pa-
tiu dolors ni molèsties, no us sentiu malament per parlar 
o riure, oblideu-vos de les dents i només recordeu-los en 
veure el seu somriure. a les fotos, milloreu la seva qua-
litat de vida. Inverteixi en salut dental i se sentirà millor 
amb ell mateix, augmentarà la seva autoestima i podrà 
gaudir cada moment d'aquestes Festes. Consulti'ns el 
seu problema i li asseguro que trobarem una solució que 

Ja s'acosten les festes de 
final d'any!

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

El gran poeta català Miquel Martí i 
Pol (pel qual sento una especial sim-
patia perquè vàrem néixer el mateix 
any, amb dos mesos de diferència) 
al 1994, nou anys abans de la seva 
mort, va publicar un poemari titulat 
“Un hivern plàcid”, poesies que són 
ben bé com una preparació al final que 
ja preveia no massa llunyà. (Edicions 
62, 4ª edició, “Els llibres de l’Escorpi”)

Quan va morir, a finals del 2003, ha-
via estat guardonat amb la Creu de St. 
Jordi, el Premi d’honor de les Lletres 
Catalanes, el Premi Nacional de Litera-
tura, el premi de Serra d’Or, etc.

Dins del poemari “Un hivern plàcid”, 
hi ha un poema –valgui la redundància- 
que porta el mateix nom i té uns ver-
sos que diuen:

“T’espera un llarg hivern de 
renúncies pactades
amb tu mateix ...

“Benigne, la tristor no t’abalteix,
pots, doncs, considerar-te discreta-

ment feliç,
discretament perdut entre la gent 

que et volta.
No et queixis gens; espera només 

que els déus, prudents,
i generosos dictin les seves lleis i 

acull-les,
generós tu també, amb una gran 

tendresa.

He deixat el llibre a moltes persones 
amigues de les que hem entrat en 
aquest “hivern plàcid” –o potser no tan 
plàcid- de la nostra vida.

Comentant-ho posteriorment amb 
ells, uns han trobat molt entenedor el 
pensament del poeta, però algun altre 

m’ha dit que l’havia entristit molt i que 
no l’havia volgut acabar de llegir. Cal 
respectar els sentiments de cada un 
i com, a cada un de nosaltres, ens 
afecta aquest caminar cap a un final 
imprevisible.

Confesso que admiro profundament 
totes aquelles persones que arriba-
des, com el poeta, a l’hivern d’una 
llarga vida, l’accepten plàcidament: 
que cal portar bastó perquè les meves 
passes són insegures? Doncs porto 
bastó! Que encara em donen més se-
guretat aquells caminadors? Doncs ho 
provo! Si avui dia fins i tot ens podem 
mecanitzar!

Que quedi ben clar que en les meves 
paraules no hi ha cap intent de brome-
jar! És, senzillament, que ja em sento 
candidata a un d’aquests ajuts.

Trobo que són tot un exemple, per 
als que anem envellint i no sabem fins 
a on arribarem ni que ens espera en 
aquest camí de renúncies, veure la lli-
çó callada que ens donen totes aques-
tes persones que ho han acceptat 
amb tota naturalitat.

Quan s’arriba ja a l’etapa en què-
cal que algú t’acompanyi perquè has 
d’anar en cadira de rodes, quina imat-
ge de serenor, d’acceptació, de no 
deixar, en paraules del poeta, que “la 
tristor no t’abalteixi” és a dir: no t’enso-
peixi, no et vagi deixant sens ànima... 
al contrari: em ve un somriure als lla-
vis quan veig a alguna amiga que, en 
aquesta situació, segueix lluint el seu 
cuidat pentinat, el seu discret maqui-
llatge...Quan algú més jove que jo em 
diu la frase ja repetida de: ”Quan si-
gui gran vull ser com tu”, jo correria a 
abraçar aquelles persones que, somri-

ents, ens donen tota una lliçó de vida i 
de serenor, per dir-los-hi el mateix: “Si 
m’arriba el moment, vull ser com tu!”

….....
No sé per què m’ha passat pel cap 

compartir amb vosaltres aquests pen-
saments que em ronden pel cap. En té 
la culpa el poeta? Reconec que llegir 
tot el poemari no t’omple precisament 
d’optimisme! Hi ha veritats que prefe-
rim no saber-les, però, com Martí Pol 
diu al final del seu llibre:

“Tot passa, ho saps prou bé, i ara 
els anys

t’han confinat dins l’àmbit més 
estricte

de tu mateix, acull, condescendent
i alhora humil, la crida inesperada

que et confereix, sense exigir-te res,
la dignitat que ja creies perduda.”

I mentre puguem i ens ho permeti el 
cap i les cames, i les ganes de viure, 
no oblidem que tenim recursos, sor-
tides, lectures, espectacles, tardes 
de ball, reunions d’amics, reforços 
de memòria, llars de jubilats, troba-
des de mercat, una taula de bar, un 
banc compartit a la plaça, que poden 
ser com petites llars de foc que posin 
escalf a aquest hivern plàcid que ja ha 
començat per a molts de nosaltres si 
tenim força, capacitat i valor per no 
afrontar-lo en solitud.

No us ho prengueu malament, no 
intento donar consells, és un consell 
que em dono a mi mateixa cada dia en 
despertar-me. 

M. Dolors Godoy Rotllens

Envellir
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Mots encreuats 
Núm. 437
HORITZONTALS
1.- Macarà la fruita al so de la trompeta. Facis servir aquest 
resultat per anunciar una golejada d’escàndol. 2.- Aquest 
transforma un viaró en element associat al sexe. Sense inten-
sitat acústica en aquest municipi d’Osona. 3.- Riu gairebé com 
el ciutadà Albert. Transpirin dins uns nius rebregats. 4.- Una 
que fabrica cartes però no dona feina a Correos. Tres que 
surten de la discoteca. 5.- Illes de mars tropicals. Es veu pre-
cís en els seus contorns tot i la poca llum que hi ha. 6.- Al cap 
del dia. Cotxes de cavalls, de quatre rodes, adquirits per l’en-
dós de l’anterior propietari. Rodes de bicicleta. 7.- Grup acil 
derivat de l’àcid acètic. Sense cap ni peus però a punt. Un cap 
de ruc. 8.- I ara una cua de gos. Aigua de Lorda, d’aquella que 
fa miracles i et deixa amb un “oh!” a la boca. Quin fàstic que 
fa trobar-se amb l’anterior parella! 9.- El que s’hi dona no sol 
ser gaire bo quan se’n parla. Plantació d’arbres a Ventdelplà. 
10.- Doblec. Immillorables per fumar caldo. 11.- Negació do-
ble a la sala de ball. Ho són  les aus rapinyaires destinades a 
caçar la grua.

VERTICALS
1.- En una anada a un concert, part d’una cançó que es re-
peteix. Tres consonants de pes. 2.- Properament. Mamífer 
marsupial que es camufla barrejant-se al joc de la oca. 3.- 
Enrabiades de criatura per la pèrdua d’unes flors boscanes. I 
ara les dues que acaben de fer el pes i no tenen res a veure 
amb les tres d’abans. 4.- Cau del talp, que és com una fruita 
capgirada. Comença l’acció. 5.- Tornar a integrar una persona 
en una col·lectivitat amb una efectivitat ascendent. Punt de sa-
tisfacció. 6.- A dintre el cau (que podria ser d’aquell talp). Cap 
de l’aranya. Persona que pertany a la gentalla i que podem 
confondre amb un contrincant que empeny cap amunt. 7.- La 
més oberta de Cassà. L’onada de la Mariona, de baix a dalt. 
Llengua indoirànica. 8.- Solen acompanyar els ets. Faci servir 
fent escalada. És, i punt. 9.- Avui seria un salari mileurista 
però a la València del s. XVII era mig ral castellà d’argent. Per 
fer-ho, primer cal guardar bé la roba. 10.- Començo. És negre 
tot aquell que no es declara a Hisenda. 11.- Curanderos amb 
vocació política. Seguretat Social.

 Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 7

Per passar l’estona Entreteniments
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